
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 10837 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το Δηµοτικό Σχολείο Ταυρωνίτη Χανίων, τα Εκπαιδευ-
τήρια Μαντουλίδη Θεσσαλονίκης, το Δηµοτικό Σχολείο
Χρυσόστοµος Σµύρνης, το 4ο Γενικό Λύκειο Αµαρουσίου, το
9ο Γυµνάσιο Καλλιθέας, το Δηµοτικό Σχολείο Αστυπάλαιας,
σελ. 10848, 10854, 10860, 10862, 10866 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10837, 10838, 10839,
10840, 10841, 10842, 10843, 10844, 10845, 10846, 10847,
10848, 10849, 10851, 10852, 10853, 10854, 10856, 10857,
10858, 10859, 10860, 10861, 10862, 10863, 10864, 10865,
10866 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επίκαιρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 10 Απριλίου 2023, σελ. 10837 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας:
i. µε θέµα: «Σχετικά µε τις ελλείψεις σε προσωπικό και υλι-

κοτεχνική υποδοµή στα Προκεχωρηµένα Εργοστάσια Βάσης
303 και 304 (ΠΕΒ) στη Λάρισα και Βελεστίνο Μαγνησίας»,
σελ. 10838 

ii. µε θέµα: «Θα σώσετε επιτέλους το ιστορικό Αντιτορπιλικό
(Α/Τ) ΒΕΛΟΣ, σύµβολο του αντιδικτατορικού αγώνα;», σελ.
10840 

iii. µε θέµα: «Αξιοποίηση του πρώην στρατοπέδου Πλευ-
ράκη -Ζωγραφάκη στο Καστέλι Δήµου Μινώα Πεδιάδας», σελ.
10842 

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:
i. µε θέµα: « Άµεση εξασφάλιση της ασφαλούς λειτουργίας

των 1ου, 6ου Δηµοτικών Σχολείων και 1ου Γυµνασίου, 1ου Λυ-
κείου Δήµου Βύρωνα», σελ. 10844 

ii. µε θέµα: «Μπέος κερνάει Μπέος πίνει παράνοµες συµβά-
σεις, µε την ανοχή της πολιτικής ηγεσίας», σελ. 10846 

iii. µε θέµα «Για το ζήτηµα της υψηλής γέφυρας Σερβίων
στην Περιφερειακή Ενότητα Κοζάνης και τα προβλήµατα που
δηµιουργούνται από το κλείσιµό της, λόγω σοβαρών ζηµιών»,
σελ. 10847 

γ) Προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Νοµοθετική
ρύθµιση για τη δυνατότητα ελέγχου από τη Δηµοτική Αστυνο-
µία στα Καταστήµατα Υγειονοµικού Ενδιαφέροντος (Κ.Υ.Ε.)
που λειτουργούν εντός τουριστικών καταλυµάτων», σελ.
10849 

δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Η κυβέρνηση στέρησε χιλιάδες vouchers για Κέ-
ντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών (ΚΔΑΠ) από παιδιά
κάτω από το όριο της φτώχειας, ενώ χάθηκαν τα χρήµατα από
χιλιάδες µη υλοποιηµένα vouchers Βρεφονηπιακών Σταθµών»,
σελ. 10851 

ε) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: «Ανάπτυξη της περιοχής του Κυπαρισσιακού

κόλπου», σελ. 10853 
ii. µε θέµα: «Σχέδιο τσιµεντοποίησης και εµπορευµατοποί-

ησης του Πάρκου Τρίτση», σελ. 10855 
στ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:

«Εγγειοβελτιωτικά έργα Πεδιάδας  Άρτας και αρδευτικό έργο
Πέτα-Κοµποτίου», σελ. 10857 

ζ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:  
i. µε θέµα: «Ασφάλεια προσωπικού και φοιτητών του Αρι-

στοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης», σελ. 10859 
ii. µε θέµα: «Εκφασισµός εκπαιδευτικών µέσω επιµόρφωσης

του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων (ΥΠΑΙΘ)», σελ.
10860 

iii. µε θέµα: « Άµεσα να ιδρυθούν και να λειτουργήσουν τα
αναγκαία τµήµατα ένταξης, ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες
όλων των µαθητών µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες», σελ.
10862 

iv. µε θέµα: «Νέος αποκλεισµός της αµυντικής βιοµηχανίας
από µακροχρόνια προγράµµατα κατασκευής και συντήρησης
του F-35»., σελ. 10864 
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Αθήνα, σήµερα στις 7 Απριλίου 2023, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 8.31’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 6-4-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΑ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 6
Απριλίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των σχε-
δίων νόµων:

1) του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση του Μνηµονίου
Συµφωνίας (MoA) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Οργανισµού Επικοινωνιών και
Πληροφορικής του ΝΑΤΟ (NCIO) εκπροσωπούµενου από την
Υπηρεσία Επικοινωνιών και Πληροφορικής του ΝΑΤΟ (Υπηρεσία
NCIA) όσον αφορά στη συνεργασία σε δραστηριότητες συσκέ-
ψεων, διοίκησης, ελέγχου, επικοινωνιών, πληροφοριών, επιτήρη-
σης και αναγνώρισης (C4ISR Activities)» και 

2) του Υπουργείου Οικονοµικών: «Διαχείριση των δεσµευµέ-
νων, συµπεριλαµβανοµένων και των κατασχεµένων και των δη-
µευµένων περιουσιακών στοιχείων τα οποία προέρχονται από
εγκληµατικές δραστηριότητες, λήψη µέτρων προς εφαρµογή του
Κανονισµού (ΕΕ) 2021/23 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 16ης Δεκεµβρίου 2020 σχετικά µε πλαίσιο για
την ανάκαµψη και την εξυγίανση κεντρικών αντισυµβαλλοµένων
και για την τροποποίηση των κανονισµών (ΕΕ) 1095/2010, 648/
2012, 600/2014, 806/2014 και 2015/2365 και των οδηγιών 2002/4
7/ΕΚ, 2004/25/ΕΚ, 2007/36/ΕΚ, 2014/59/ΕΕ και (ΕΕ) 2017/1132,
λήψη µέτρων προς εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2019/1238
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Ιου-
νίου 2019 σχετικά µε τη θέσπιση πανευρωπαϊκού ατοµικού συ-
νταξιοδοτικού προϊόντος (PEPP), και λοιπές διατάξεις»)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του σηµερινού δελτίου των
επικαίρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω στο
Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 10 Απριλίου
2023.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 640/29-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλά-

χου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Απόφαση του Σ.τ.Ε. καθιστά απαγορευτική την εκτός σχεδίου
δόµηση».

2. Η µε αριθµό 646/30-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λέσβου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη
Μπουρνού προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Να αποτραπεί οριστικά η επιχειρούµενη περιβαλλοντική
υποβάθµιση στο Αφεντέλι της Ερεσού Λέσβου».

3. Η µε αριθµό 641/29-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, µε θέµα: «Τα δυσανάλογα και εξωφρενικά κέρδη
τραπεζών εις βάρος των δανειοληπτών».

4. Η µε αριθµό 653/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Α-
παγόρευση των πλειστηριασµών λαϊκών κατοικιών και της δέ-
σµευσης λογαριασµών αρωγής των σεισµόπληκτων στους Δή-
µους Μινώα Πεδιάδας και Αρχανών - Αστερουσίων».

5. Η µε αριθµό 652/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής (ΙΕΠ) «απορροφά» µε αµ-
φίβολες διαδικασίες 50.000.000 την προηγούµενη των εκλογών
για τον διαγωνισµό µε κωδικό ΟΠΣ ΤΑ 5174140».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 649/31-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Η κυβέρνηση Μητσοτάκη υποθηκεύει και την
ασφάλεια υδροδότησης της Αττικής».

2. Η µε αριθµό 642/29-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Κώλυµα µε τη µη χορή-
γηση αδειών σύνδεσης για φωτοβολταϊκά».

3. Η µε αριθµό 657/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Κα-
ραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Απαράδεκτες καθυστερήσεις στην καταβο-
λή των αποζηµιώσεων σε πυρόπληκτους παραγωγούς της Ηλείας
από τις πυρκαγιές του 2021».

4. Η µε αριθµό 665/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΒ’

Παρασκευή 7 Απριλίου 2023



προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Οι
εξορύξεις απειλούν τη ζωή στο Δήµο Ζίτσας Ιωαννίνων».

5. Η µε αριθµό 663/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Πέλλας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώ-
ρας Τζάκρη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «“Κεστεκίδειο” ελληνικό σχολείο Βρυξελλών».

6. Η µε αριθµό 655/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Άµεσες ενέργειες
προκειµένου να αρθούν οι παράνοµες κατασχέσεις σε ενισχύσεις
πρώτης αρωγής σεισµόπληκτων συµπολιτών µας αλλά και να
προστατευτούν µέχρι να χρησιµοποιηθούν για το σκοπό που κα-
ταβλήθηκαν».

7. Η µε αριθµό 668/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Να εξασφαλιστεί άµεσα η συνέχιση των πληρωµών των
πρακτικών σε δηµόσια και ιδιωτικά ΙΕΚ και να καθιερωθεί άµεσα
η υποχρεωτικότητα στην πληρωµή τους».

8. Η µε αριθµό 666/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Ιωάννη Μπαλάφα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Αίτηµα του Δήµου Γλυφάδας για επαναξιολόγηση των
τιµών ζώνης στην κατεύθυνση της άµεσης, καθολικής και σηµα-
ντικής µείωσής τους».

9. Η µε αριθµό 656/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Απαλλαγή από τον
ΦΠΑ των δαπανών επισκευής και ανοικοδόµησης σεισµόπληκτων
κτηρίων».

10. Η µε αριθµό 660/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ενώ χρειάζεται αναβάθµιση
και περαιτέρω στελέχωση το Κέντρο Υγείας Αρκαλοχωρίου
Δήµου Μινώα Πεδιάδας, το αποδυναµώνουν και από παιδίατρο».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2542/28-2-2023 ερώτηση του Βουλευτή B1’ Βό-
ρειου Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Λοβέρ-
δου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Πεπραγµένα Κεντρικού
Συµβουλίου Υγείας (Κε.Σ.Υ.) και Διαβητολογικά Κέντρα».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό εισερχόµαστε
στη συζήτηση του σηµερινού δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και
θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι µε έγγραφό του ο Γενικός Γραµ-
µατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το
Σώµα ότι σήµερα θα συζητηθούν οι µε αριθµό 645, 639, 658, 661,
669, 647, 654, 659, 648, 662, 667, 643, 644, 664 και 650 επίκαιρες
ερωτήσεις.

Θα ξεκινήσουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 654/3-4-2023 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Παπανα-
στάση προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Σχετικά µε
τις ελλείψεις σε προσωπικό και υλικοτεχνική υποδοµή στα Προ-
κεχωρηµένα Εργοστάσια Βάσης 303 και 304 (ΠΕΒ) στη Λάρισα
και Βελεστίνο Μαγνησίας».

Κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρόσφατα κλιµάκιο του Κοµµουνιστικού Κόµ-

µατος Ελλάδας πραγµατοποίησε επίσκεψη στα Προκεχωρηµένα
Εργοστάσια Βάσης 303 και 304 (ΠΕΒ) στη Λάρισα και στον Βόλο
αντίστοιχα. Ήταν µια επίσκεψη, η οποία, πραγµατικά, έχει ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον. Κατά τη διάρκεια της επίσκεψης διαπιστώθη-
καν, πάντα µέσα από την επικοινωνία µε τους εργαζόµενους,
σοβαρά προβλήµατα. Ένα από αυτά τα προβλήµατα, το οποίο
κυριάρχησε, ήταν οι σοβαρές ελλείψεις εξειδικευµένου προσω-
πικού στα επιµέρους τµήµατα του 303 και του 304 ΠΕΒ. Στο 303
είναι χαρακτηριστικό ότι εργάζονται λιγότεροι από το 20% όσων
εργάζονταν στο παρελθόν και στο δε 304 αντίστοιχα το 25%, ενώ
έκλεισαν τµήµατα και θα κλείσουν και άλλα λόγω συνταξιοδότη-
σης του προσωπικού.

Στους χώρους εργασίας και των δύο εργοστασίων οι επικρα-
τούσες συνθήκες είναι πραγµατικά απαράδεκτες, επικίνδυνες και
ανθυγιεινές. Υπάρχει µεγάλη έλλειψη σε µέσα ατοµικής προστα-
σίας. Και πραγµατικά σας το λέµε, πώς είναι δυνατόν να υπάρ-
χουν ελλείψεις σε ΜΑΠ σε τέτοιους ιδιαίτερους χώρους όπου
από αυτά –αν θέλετε- εξαρτάται και η ζωή και η υγεία των εργα-
ζοµένων! Ενδεικτικά στο 303 για το 2022 οι σχετικές πιστώσεις
ανήλθαν στα 600 ευρώ, όταν απαιτούνταν τουλάχιστον 48.000
ευρώ, και στο 304 αντίστοιχα σε 3.000 ευρώ. Οι εργαζόµενοι σε
πολλές περιπτώσεις καλύπτουν τις ανάγκες από την τσέπη τους.

Οι χρησιµοποιούµενες κτηριακές εγκαταστάσεις είναι δεδο-
µένο ότι είναι ακατάλληλες για τον σκοπό χρήσης τους, αλλά και
επικίνδυνες λόγω ελλιπούς συντήρησης. Και στα δύο εργοστάσια
υπάρχει µεγάλη διάβρωση στους σκελετούς των κτηρίων, τη στι-
γµή που λειτουργούν µέσα σε αυτούς γερανογέφυρες πολλών
τόνων που επιβαρύνουν στατικά τα κτήρια. Για το 304 απαιτείται
το αστρονοµικό ποσό των 100.000 ευρώ για να γίνει πλήρης στα-
τικός έλεγχος στα κτήρια. Όµως, αυτά τα χρήµατα δεν διατίθε-
νται.

Οι στέγες των κτηρίων και στα δύο εργοστάσια, δυστυχώς,
είναι ακόµα και σήµερα µε αµίαντο, υλικό που πέρα από κάθε επι-
στηµονική αµφισβήτηση ενοχοποιείται άµεσα για καρκινογενέ-
σεις. Μόνο στο 303 είναι δέκα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα
οροφή µε αµίαντο. Αλίµονο! Κραυγάζουν οι εργαζόµενοι εδώ και
δεκαετίες και καθιστούν υπεύθυνους συνολικά τις κυβερνήσεις
Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ που τους γυρνάνε
την πλάτη στα προβλήµατα και σε άλλα τα οποία θα συµπλη-
ρώσω στη δευτερολογία µου.

Κύριε Υπουργέ, εµείς σας ρωτάµε τα εξής. Τι µέτρα θα πάρει
η Κυβέρνηση για την πρόσληψη µόνιµου προσωπικού και την κά-
λυψη όλων των κενών θέσεων σε όλα τα τµήµατα του εργοστα-
σίου; Τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση για την άµεση αγορά των
απαραίτητων µέσων ατοµικής προστασίας για τη δωρεάν κάλυψη
των αναγκών και την προστασία της υγείας και ασφάλειας των
εργαζοµένων; Τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση για την άµεση απο-
µάκρυνση του άκρως επικίνδυνου αµιάντου για την υγεία των ερ-
γαζοµένων από τις στέγες του εργοστασίου; Τέλος, τι θα κάνετε
για τις απαραίτητες επισκευές, αναβαθµίσεις και εκσυγχρονισµό
των κτηριακών εγκαταστάσεων;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Παπαναστάση.
Η επίκαιρη ερώτηση έγινε προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας,

αλλά θα σας απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Νικό-
λαος Χαρδαλιάς.

Κύριε Χαρδαλιά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Παπαναστάση, επιτρέψτε µου να πω ότι κρίνω

ότι δεν χρειάζεται να µακρηγορήσουµε σε αυτή τη συζήτηση, για
αυτό θα είµαι πολύ σύντοµος, αυτό όχι φυσικά γιατί δεν θέλω να
καλυφθούν πλήρως τα ζητήµατα των στρατιωτικών εργοστασίων,
σε καµµία περίπτωση. Άλλωστε ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η ηγε-
σία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας έχει προβεί σε συγκεκριµέ-
νες πρωτοβουλίες και έχει δώσει πλήρεις και αναλυτικές απα-
ντήσεις, προφανώς µέσω της διαδικασίας του κοινοβουλευτικού
ελέγχου για το συγκεκριµένο θέµα, σε πολλές µάλιστα περιπτώ-
σεις µε αποδέκτη εσάς προσωπικά. Το ενδιαφέρον σας είναι
έντονο, και πρέπει να το αναγνωρίσουµε αυτό, µαζί φυσικά µε
έτερα µέλη της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας.

Παρ’ όλα αυτά, τα ζητήµατα των στρατιωτικών εργοστασίων
τα έχουµε µελετήσει διεξοδικά ως πολιτική ηγεσία και τα αντιµε-
τωπίζουµε µε τη σοβαρότητα που απαιτείται, διότι θεωρούµε ότι
το έργο που επιτελείται στα εργοστάσια είναι εξαιρετικής σηµα-
σίας. Μάλιστα, όπως γνωρίζετε, πριν από έναν µήνα περίπου επι-
σκέφθηκα ο ίδιος τις στρατιωτικές εγκαταστάσεις στα Προκεχω-
ρηµένα Εργοστάσια Βάσεως 303 και 304, στο πλαίσιο προγράµ-
µατος τακτικών µου επισκέψεων, και µάλιστα αµέσως µετά την
επίσκεψη της 110 Πτέρυγας Μάχης µε τον κύριο Πρωθυπουργό.
Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι, όπως όλες µου οι επισκέψεις σε
όλες τις µονάδες, σε όλους τους σχηµατισµούς, σε όλα τα φυ-
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λάκια σε όλη την Ελλάδα δεν πρόκειται για µια εθιµοτυπική επί-
σκεψη. Ποτέ δεν πηγαίνω απλά για να δω. Πηγαίνω για να ενη-
µερωθώ, και πάντα στο πλαίσιο ενός συνολικού σχεδίου που
αφορά όλους τους σχηµατισµούς µας, όλα τα φυλάκια, όλες τις
δοµές µας. Βέβαια πρέπει να παραδεχτώ ότι ήταν µια ιδιαίτερα
εποικοδοµητική επίσκεψη.

Έχω πλήρη και σαφή εικόνα ιδίοις όµµασι για όλα τα ζητήµατα
που απασχολούν το προσωπικό των προαναφερόµενων εργοστα-
σίων, και ιδιαιτέρως για εκείνα που άπτονται των εργασιακών
συνθηκών στις εν λόγω εγκαταστάσεις. Και πράγµατι θεωρώ ότι
υπάρχουν πάρα πολλά πράγµατα για να γίνουν. Την ίδια στιγµή,
όµως, πρέπει να παραδεχθούµε ότι έχουν γίνει αρκετά. Είµαστε
ικανοποιηµένοι; Ποτέ δεν θα είµαστε ικανοποιηµένοι, κύριε Πα-
παναστάση, για οτιδήποτε αφορά τα στελέχη των Ενόπλων Δυ-
νάµεων.

Κάθε µέρα είναι και µια πρόκληση για εµάς για να βελτιωνόµα-
στε και να µπορούµε να τους παράσχουµε όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερα. Εκεί είχα την ευκαιρία να επικοινωνήσω εκ του
σύνεγγυς µε τις διοικήσεις των εργοστασίων και µε το πολιτικό
και στρατιωτικό προσωπικό που εργάζεται και διαβιοί στις εγκα-
ταστάσεις, προκειµένου να καταγράψουµε όλα τα προβλήµατα
που υπάρχουν και να προτεραιοποιήσουµε τις ανάγκες, ώστε να
αναζητήσουµε στοχευµένες λύσεις. Εξάλλου σε όλη µας την πο-
ρεία -και αυτό πρέπει να το παραδεχτείτε- δεν συνηθίζουµε να
επιδιδόµαστε σε πλειοδοσίες ευαισθησίας. Αντιθέτως σε όλες τις
δοκιµασίες, σε όλες τις προκλήσεις σηκώνουµε τα µανίκια και
προχωράµε µε συγκεκριµένο σχέδιο και πράξεις.

Εν συντοµία, σχετικά µε την αποµάκρυνση και αντικατάσταση
προϊόντων αµιάντου από στρατιωτικές εγκαταστάσεις θέλω να
επισηµάνω ότι όταν ανέλαβε η τρέχουσα Κυβέρνηση το Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας το 2019, το Υπουργείο ως δικαιούχος των
δράσεων-πράξεων που συγχρηµατοδοτούνται από την Ευρω-
παϊκή Ένωση µόλις είχε υποβάλει ηλεκτρονικά τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά, προκειµένου οι πράξεις µε αντικείµενο την απο-
κατάσταση ρυπασµένων χώρων ΥΠΕΘΑ να ενταχθούν προς χρη-
µατοδότηση από πόρους του ΕΣΠΑ 2014. Παντελώς ανώριµες
µελέτες, παντελώς ανώριµες διαδικασίες.

Εκείνη την περίοδο το ανωτέρω αίτηµα χρηµατοδότησης δεν
είχε καν αξιολογηθεί από τη διαχειριστική αρχή του επιχειρησια-
κού προγράµµατος «Υποδοµές Μεταφορών, Περιβάλλον και Αει-
φόρος Ανάπτυξη» και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας τελούσε σε
αναµονή της απόφασης ένταξης των συγκεκριµένων πράξεων
στο ΕΣΠΑ 2014-2020.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Στη συνέχεια, όµως, υπήρξαν πολύ συγκεκριµένες, συντονι-
σµένες ενέργειες του ΥΠΕΘΑ και των γενικών επιτελείων και τον
Ιανουάριο και τον Φεβρουάριο του 2020 εκδόθηκαν όλες οι απα-
ραίτητες αποφάσεις ένταξης, µε τις οποίες εντάχθηκαν οι σχετι-
κές πράξεις, µεταξύ των οποίων και η αποµάκρυνση, διαχείριση
και αντικατάσταση προϊόντων αµιάντου από στρατιωτικές εγκα-
ταστάσεις του Στρατού Ξηράς συνολικού προϋπολογισµού
4.473.300 ευρώ µε τη συγχρηµατοδότηση από το Ταµείο Συνο-
χής. Η εν λόγω απόφαση περιλαµβάνει υποέργα για την 1η Στρα-
τιά, την ΑΣΔΕΝ και το Δ’ Σώµα Στρατού, όπως πολύ καλά γνω-
ρίζετε.

Κατά την περίοδο της υγειονοµικής κρίσης µε όλους τους πε-
ριορισµούς και τις καθυστερήσεις που αυτή επέφερε, είναι αλή-
θεια ότι η αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
έκανε διαρκή προσπάθεια για την εξέλιξη της απαιτούµενης χρη-
µατοδότησης της ΕΑΔΗΣΥ, την οποία ταυτόχρονα η αρµόδια δια-
χειριστική αρχή είχε υποδείξει, προκειµένου να προβούµε στη
συνέχεια σε ενέργειες της αρµοδιότητάς µας. Δηµιουργούνταν
σε διαρκή βάση επαφές µε το αρµόδιο όργανο της ΕΑΔΗΣΥ για
την επίσπευση της έκδοσης της υπ’ όψιν γνωµοδότησης, µε την
οποία οριστικοποιήθηκε η µορφή και το περιεχόµενο των αντί-
στοιχων τευχών δηµοπράτησης. Κατόπιν και της αντίστοιχης θε-
τικής γνώµης της διαχειριστικής αρχής, ήταν επιτέλους εφικτό
να εκκινήσουν οι διαγωνιστικές διαδικασίες.

Σήµερα, λοιπόν, βρισκόµαστε στο σηµείο όπου αναµένεται η
ολοκλήρωση αυτών των διαγωνιστικών διαδικασιών και ειδικά:

Για το υποέργο 1 που αφορά στην 1η Στρατιά στις 2-12-2022 η
αρµόδια διαχειριστική αρχή του επιχειρησιακού προγράµµατος
ενέκρινε τα τελικά τεύχη δηµοπράτησης και αναµένεται η ολο-
κλήρωση των διαγωνιστικών διαδικασιών. Περιλαµβάνεται, επί-
σης, και η αποµάκρυνση αµιάντου από τα εργοστάσια που
συζητάµε σήµερα και το συγκεκριµένο είναι στο υποέργο 1.

Για το υποέργο 2 που αφορά την ΑΣΔΕΝ στις 7-12-2022 η αρ-
µόδια διαχειριστική αρχή του επιχειρησιακού προγράµµατος ενέ-
κρινε τα τεύχη δηµοπράτησης µε καταληκτική ηµεροµηνία
υποβολής προσφορών τη 10η Απριλίου του 2023.

Για το υποέργο 3 για το Δ’ Σώµα Στρατού στις 7-12-2022 η αρ-
µόδια διαχειριστική αρχή του επιχειρησιακού ενέκρινε τα τελικά
τεύχη δηµοπράτησης και αναµένεται η ολοκλήρωση των διαγω-
νιστικών διαδικασιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αφήστε και κάτι για τη
δευτερολογία, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Δεν
θα κάνω καθόλου δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα λίγο
την ανοχής σας, για να έχετε τη συνολική εικόνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πολύ ευχαρίστως.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας):

Εποµένως αντιλαµβάνεστε κι εσείς ότι, αφ’ ενός, δεν υπάρχει δυ-
νατότητα να παρακαµφθούν οι προβλεπόµενες διαδικασίες προ-
κειµένου να απορροφηθούν τα απαιτούµενα κονδύλια και αφ’
ετέρου δε, δεν θα ήταν εφικτό να προβλέψουµε τις δυσµενείς
συνέπειες της υγειονοµικής κρίσης -όλο αυτό µας έφερε πίσω,
πρέπει να το παραδεχτούµε- που επέφεραν µεγάλη καθυστέρηση
σε όλα όσα αντιµετωπίζουµε και που εσείς πολύ εύλογα καταδει-
κνύετε. Σε κάθε περίπτωση, αναζητούµε τις βέλτιστες λύσεις και
µε ευελιξία και διαφάνεια χρησιµοποιούµε τα καταλληλότερα
χρηµατοδοτικά εργαλεία.

Όσον αφορά στην πρόσληψη µόνιµου προσωπικού για το 303,
αναµένεται η έκδοση πινάκων επιτυχόντων για τις τρεις θέσεις
του κλάδου δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης τεχνικού ηλεκτρολο-
γίας. Σας θυµίζω ότι αυτές προκηρύχθηκαν στην προκήρυξη
10Κ/2022 του ΑΣΕΠ, ενώ έχουν συµπεριληφθεί στον τετραετή
προγραµµατισµό προσλήψεων 2024 - 2027 τρεις θέσεις για το
2024, πέντε θέσεις για το 2025, πέντε θέσεις για το 2026 και
πέντε θέσεις για το 2027.

Επιπλέον, στο πλαίσιο προκήρυξης θέσεων του ΓΕΣ για την κά-
λυψη µε µετατάξεις από άλλους φορείς του δηµοσίου, στον
πρώτο κύκλο κινητικότητας του 2022 είχαν συµπεριληφθεί επτά
θέσεις και άλλες πέντε στον δεύτερο κύκλο κινητικότητας. Ο-
µοίως, για το 304 αναµένεται η έκδοση πινάκων προσωρινών απο-
τελεσµάτων για τρεις θέσεις ΔΕ κλάδου τεχνικού µηχανολογίας
και µία θέση ΔΕ κλάδου τεχνικού ηλεκτρονικής, οι οποίες προκη-
ρύχθηκαν πάλι µε την 10Κ/2022 του ΑΣΕΠ.

Παράλληλα, έχει εγκριθεί µία θέση κατηγορίας ΠΕ κλάδου µη-
χανικών χηµικών στον προγραµµατισµό προσλήψεων του έτους
2023 µε την υπ’ αριθµό 31/29-9-2022 πράξης του Υπουργικού
Συµβουλίου. Τέλος, στον τετραετή προγραµµατισµό προσλή-
ψεων τακτικού προσωπικού για το ΓΕΣ έχουν συµπεριληφθεί δύο
θέσεις για το έτος 2024, πέντε θέσεις για το 2025, δώδεκα θέσεις
για το 2026 και είκοσι θέσεις για το 2027.

Για τα υπόλοιπα που αφορούν στα µέτρα ατοµικής προστα-
σίας, θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στην πολύ σύντοµη δευ-
τερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά θα ήθελα να σταθώ καλοπροαίρετα απέναντι στα

στοιχεία, τα οποία µας δώσατε. Δεν µπορώ, όµως, να το κάνω και
δεν µπορώ να το κάνω κοιτώντας τους ίδιους τους εργαζόµενους
στα µάτια, οι οποίοι σε αυτές τις υποσχέσεις για τον αµίαντο, για
το αντικείµενο της εργασίας τους, για τις αµοιβές τους και για
την ασφάλειά τους εδώ και δεκαετίες βάζουν τα ίδια θέµατα. Είτε
η κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ, είτε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, είτε η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας όλοι τα ίδια τους λένε. Έλεος πια!

Αναφέρατε κάποιους αριθµούς προσλήψεων. Εγώ θα σας πω
µόνο ότι στο 303 ήταν τριακόσιοι οι εργαζόµενοι και σήµερα είναι
πενήντα. Τι θα τους δώσετε; Όχι ασπιρίνη. Μοιάζει µε τις αυξή-
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σεις µισθών που δίνει η Κυβέρνησή σας, που από τη µια µεριά
τους βάζετε κατιτίς και από την άλλη τους παίρνετε τα διπλάσια.
Αυτή είναι η λογική εργασίας.

Η Κυβέρνηση δαπανά κάθε χρόνο δισεκατοµµύρια για την κά-
λυψη των αναγκών του ΝΑΤΟ µε τη συµµετοχή τµηµάτων των Ελ-
ληνικών Ενόπλων Δυνάµεων σε ξένες πολεµικές αποστολές, σε
ασκήσεις δοκιµής επιχειρησιακών σχεδίων που δεν έχουν σχέση
µε την άµυνα. Δαπανώνται εκατοµµύρια εκεί, αλλά για τους ερ-
γαζόµενους εκεί πέρα δεν υπάρχουν µέσα ατοµικής προστασίας.
Αυτά τα πράγµατα πραγµατικά τα αντιλαµβάνονται και τα προ-
βάλλουν ως αιτήµατα.

Και πέρα από αυτά, οι εργαζόµενοι φωνάζουν µε κάθε τρόπο
ότι δουλεύουν σε εργοστάσια που πραγµατικά διαθέτουν τεχνο-
λογία και τεχνικά µέσα που είναι υπερσύγχρονα και τα οποία κά-
θονται. Θέλουν, δηλαδή, αντικείµενο εργασίας. Ούτε εκσυγχρο-
νισµός αρµάτων γίνεται ούτε αναβαθµίσεις ούτε καν οι συντηρή-
σεις που προβλέπονται από τα εγχειρίδια για τα άρµατα αυτά.
Επίσης, δεν υπάρχουν ανταλλακτικά. Υπάρχουν τεράστιες καθυ-
στερήσεις στην προµήθεια ανταλλακτικών.

Εµείς, όταν συναντήσαµε τους εργαζόµενους, τους είπαµε κα-
θαρά ότι µε ευθύνη της Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας, αλλά
και των προηγούµενων κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ υπάρχει
µια µεθοδευµένη σταθερή πορεία απαξίωσης αυτών των εργα-
σιακών µονάδων. Και δεν είναι µόνο στα ΠΕΒ, είναι στα ΕΑΣ, ήταν
στην ΕΛΒΟ και ήταν και στην ΕΑΒ, η οποία πάει για ιδιωτικοποί-
ηση. Τους λέµε ότι δηµιουργούνται µεθοδευµένα προϋποθέσεις
συρρίκνωσης, µε σκοπό τελικά την ιδιωτικοποίησή τους. Φθηνά
εργοστάσια στους ιδιώτες.

Και τα δύο εργοστάσια αυτά αποτελούν εργοστάσια στρατη-
γικής σηµασίας για την άµυνα της χώρας, όµως θυσιάζονται
προς όφελος της κερδοφορίας του κεφαλαίου στο πλαίσιο των
εξοπλιστικών σχεδιασµών των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Εµείς ως Κοµµουνιστικό Κόµµα δηλώνουµε ότι θα
σταθούµε δίπλα στον αγώνα τους και κατά της ιδιωτικοποίησης,
των απολύσεων, της κατάτµησης και της περαιτέρω απαξίωσης
των εργοστασίων.

Ζητάµε και από αυτή τη θέση εδώ σήµερα σταθερές σχέσεις
και αξιοπρεπείς συνθήκες εργασίας, ουσιαστικές προσλήψεις και
όχι σαν αυτές οι οποίες αναφέρθηκαν προηγουµένως, κλαδικές,
συλλογικές συµβάσεις εργασίας µε µισθούς που να καλύπτουν
τις σύγχρονες ανάγκες των εργαζοµένων και όχι 800 και 600
ευρώ. Οι διατιθέµενες σηµαντικές παραγωγικές δυνατότητες θα
µπορούσαν πραγµατικά να αξιοποιηθούν πολλαπλά, όπως για την
παραγωγή αµυντικού εξοπλισµού, αλλά και για την παραγωγή
µέσων για ειρηνικές χρήσεις στο πλαίσιο ενός ριζικά διαφορετι-
κού δρόµου ανάπτυξης της κοινωνίας και της οικονοµίας, µε
στόχο την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, από όσα άκουσα και στη δευτερολογία σας,

θέλω να πιστεύω ότι ανεξαρτήτως της διαφορετικής οπτικής στο
ζήτηµα, εντούτοις υπάρχει ένας κοινός παρονοµαστής στη συ-
ζήτησή µας και αυτός είναι ότι αµφότεροι συµµεριζόµαστε από-
λυτα τις ανησυχίες του προσωπικού των στρατιωτικών εγκατα-
στάσεων.

Θέλω, όµως, να επαναλάβω και να επισηµάνω ότι συνοµίλησα
και ενηµερώθηκα διά ζώσης για την τρέχουσα κατάσταση των
εργοστασίων από το ίδιο το προσωπικό και τις διοικήσεις του και
όχι από ένα ενηµερωτικό έγγραφο στο γραφείο µου, στο οποίο
ξέρετε ότι βρίσκοµαι ελάχιστο χρόνο, εάν µπορείτε να κρίνετε
από το πρόγραµµα των τακτικών επισκέψεών µου και των επα-
φών µε το προσωπικό των στρατιωτικών µας µονάδων. Για άλλη
µία φορά θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι η παρούσα πολιτική ηγε-
σία µέχρι και την τελευταία µέρα της θητείας της θα συνεχίσει
να εργάζεται πυρετωδώς για την αναβάθµιση και τον εξοπλισµό
όχι µόνο του 303 και του 304, αλλά και για το σύνολο των στρα-
τιωτικών εργοστασίων.

Και αυτό συµβαίνει, επειδή επιβάλλεται από την αναγκαιότητα
και τη σηµασία της τεχνικής υποστήριξης του εργοστασιακού επί-
πεδου για τον αµυντικό µας εξοπλισµό, πολλώ δε µάλλον την τρέ-
χουσα περίοδο που βρίσκονται σε εξέλιξη πολλαπλά προγράµ-
µατα προµήθειας νέου αµυντικού εξοπλισµού που αναβαθµίζουν
τις Ένοπλες Δυνάµεις, ώστε να εξακολουθούν να αποτελούν τον
εγγυητή της ασφάλειας και κυρίως, της εδαφικής µας ακεραι-
ότητας. Αυτό είναι κάτι που γνωρίζετε, καθώς συµµετέχετε στην
αντίστοιχη επιτροπή.

Άλλωστε, όλοι συµφωνούµε ότι χωρίς ισχυρή και εξωστρεφή
αµυντική βιοµηχανία που να προάγει την καινοτοµία και να ενι-
σχύει την αυτάρκεια, οι αµυντικές ανάγκες όχι µόνο δεν µπορούν
να καλυφθούν επαρκώς ειδικά σε αυτή την περίοδο µε το εύ-
θραυστο γεωπολιτικό περιβάλλον, αλλά δύνανται ακόµη και να
µετατραπούν σε τροχοπέδη στην ανάπτυξη της οικονοµίας.

Τελειώνοντας και επειδή κλείνει αυτός ο κύκλος του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, να είστε σίγουροι ότι συνεχίζουµε, µε το βλέµ-
µα άγρυπνο στο µέλλον, να µεγιστοποιούµε την αποτρεπτική µας
ισχύ και να διατηρούµε την πλήρη επιχειρησιακή ετοιµότητα των
Ενόπλων Δυνάµεων. Ένας από τους βασικούς µας άξονες, για
την επίτευξη αυτού του σκοπού, είναι η ενίσχυση και η ανανέωση
του έµψυχου δυναµικού, για την οποία προχωρήσαµε στις δρά-
σεις που ανέπτυξα στην πρωτολογία µου. Όµως, σε αυτή την
προσπάθεια της αµυντικής θωράκισης της χώρας θέλουµε να
σας βρίσκουµε όλους συνοδοιπόρους, ειδικά στα τόσο ευαί-
σθητα εθνικά θέµατα. Νοµίζω ότι καλό είναι, ενθυµούµενοι όλα
αυτά, να βρούµε τα σηµεία που µας ενώνουν, όλους αυτούς τους
κοινούς παρονοµαστές που προανέφερα και ο καθένας µε τον
δικό του δηµόσιο διάλογο, µέσα από τις διαφωνίες µας, αλλά από
τη θέση ευθύνης που κατέχει να συνεισφέρει, ώστε να προχωρή-
σουµε και να συνεχίσουµε να προχωράµε µπροστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Παπαναστάση, καλή συνέχεια και καλή επιτυχία εύχοµαι

την 21η Μαΐου.
Θα συζητηθεί τώρα η έκτη µε αριθµό 647/30-3-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς  κ. Θεόδωρου Δρίτσα  προς
τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Θα σώσετε επιτέλους
το ιστορικό αντιτορπιλικό (Α/Τ) «ΒΕΛΟΣ», σύµβολο του αντιδικτα-
τορικού αγώνα;». 

Κύριε Δρίτσα, καληµέρα σας. Έχετε τον λόγο για δύο. 
Αυτό είναι στην πόλη µου, στη Θεσσαλονίκη. Τι έπαθε;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η σηµερινή ερώτησή µου εκ µέρους και του

ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας δεν έχει µόνο επίκαιρο χαρακτήρα, έχει και κατεπείγοντα χα-
ρακτήρα. Γι’ αυτό και ο τίτλος είναι: Θα σώσετε επιτέλους το
ιστορικό αντιτορπιλικό (Α/Τ) «ΒΕΛΟΣ», σύµβολο-πλωτό µουσείο
του αντιδικτατορικού αγώνα;

Πράγµατι, το «ΒΕΛΟΣ» κινδυνεύει. Το Υπουργείο Άµυνας, η Κυ-
βέρνηση εν συνόλω, αλλά δυστυχώς και εσείς προσωπικά, κύριε
Υφυπουργέ, είστε πολλαπλά εκτεθειµένοι γι’ αυτή την υπόθεση.
Πρόσφατα, στη σύµβαση που φέρατε, υποστηρίξατε και την κά-
νατε νόµο, για την ανάπλαση του Πάρκου Ναυτικής Παράδοσης
στο Παλαιό Φάληρο, είχατε εξαιρέσει το «ΒΕΛΟΣ» από το φυσικό
του χώρο και επισήµως, δεν υπάρχει στον σχεδιασµό, παρά τα
διάφορα που ελέχθησαν, ότι ναι, θα έρθει ξανά κ.λπ..

Το «ΒΕΛΟΣ» είναι σύµβολο του αντιδικτατορικού αγώνα και το
στηρίζει όλο το Πολεµικό Ναυτικό. Είναι η διάσωση της τιµής των
Ενόπλων Δυνάµεων κατά τη διάρκεια της δικτατορίας, της δηµο-
κρατικής τιµής. Είναι η εξέγερση του Πολεµικού Ναυτικού, το κί-
νηµα του Πολεµικού Ναυτικού που περιελάµβανε και άλλα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, από άλλα όπλα. Κατεστάλη,
αλλά µε κυβερνήτη τον Νίκο Παππά το «ΒΕΛΟΣ» κατέφυγε σε λι-
µάνι της Ιταλίας και δηµιούργησε, µαζί µε τις εξεγερσιακές δια-
δικασίες της νεολαίας, την κατάληψη της Νοµικής Σχολής
Αθηνών και εν συνεχεία, την εξέγερση του Πολυτεχνείου, τους
όρους για την κατάρρευση της δικτατορίας και την επαναφορά
της δηµοκρατίας στην Ελλάδα. Είναι η συµβολή του Πολεµικού
Ναυτικού και των Ενόπλων Δυνάµεων σε αυτά. 

Δεν είναι τυχαίο, λοιπόν, που το «ΒΕΛΟΣ», ασφαλώς, είχε βρει
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τη θέση του, να ελλιµενίζεται στο Πάρκο Ναυτικής Παράδοσης,
στο Παλαιό Φάληρο, δίπλα στον θωρηκτό «ΑΒΕΡΩΦ». Εθνικό
σύµβολο το ένα, δηµοκρατικό εθνικό σύµβολο το άλλο. Και έχετε
αναλάβει την ευθύνη, ως Κυβέρνηση, να θέσετε σε κίνδυνο το
ιστορικό αυτό σκάφος και να µην καταλαβαίνετε τίποτα! 

Εγώ ξέρω και όλοι ξέρουµε ποιοι παράγοντες δεν θέλουν το
«ΒΕΛΟΣ», δεν θέλουν τη µνήµη του Νίκου Παππά, αλλά εµένα δεν
µε ενδιαφέρει καθόλου αυτό, το ποιοι παράγοντες. Μας είναι πα-
ντελώς αδιάφορο. Μας ενδιαφέρει η ελληνική πολιτεία. Και εδώ
είστε κατώτεροι των περιστάσεων και πολλαπλά εκτεθειµένοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το «ΒΕΛΟΣ» κινδυνεύει. Σας είχαµε προειδοποιήσει από τον
Μάιο του ’21. Μας απαντήσατε καθησυχαστικά ότι το Πολεµικό
Ναυτικό έχει αναλάβει όλα τα προβλεπόµενα µέτρα προστασίας,
έχει µεταφερθεί στη Θεσσαλονίκη. Ναι, να το δει και η βόρεια Ελ-
λάδα, να το δουν οι Μακεδόνες και όλος ο κόσµος στη βόρεια
Ελλάδα, να το επισκεφτούν, ασφαλώς, όµως. Το έχετε εκθέσει
στην παραλία, στους πέντε ανέµους, χωρίς να το προστατεύετε!

Επιβεβαιωθήκαµε στις παρατηρήσεις µας, διαψεύστηκε ο κα-
θησυχασµός σας και έφθασε πρόσφατα, στις 29 Μαρτίου του ’23,
µε τους ισχυρούς ανέµους να κινδυνεύσει, πλέον πραγµατικά, µε
βύθιση και να υποστεί σοβαρές ρωγµές. Έφθασε ο κυβερνήτης
να αποβιβάσει όλο το πλήρωµα στη στεριά και να µείνει µόνος
του, για να το διασώσει όσο µπορούσε περισσότερο µε τη βοή-
θεια ρυµουλκών. Μην τα αµφισβητείτε αυτά, είναι κατατεθειµένα
γεγονότα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Δεν
σηµαίνει ότι βυθίζεται το «ΒΕΛΟΣ».

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Θα απαντήσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην κάνετε διάλογο.
Ολοκληρώστε, κύριε Δρίτσα.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θέλω να κάνουµε αναδροµή στην ιστορικότητα, την πολύ

σοβαρή, αλλά σας ρωτάµε, εάν επειγόντως θα φροντίσετε για
την πλήρη αποκατάσταση των ζηµιών, της ευστάθειας και του
ασφαλούς ελλιµενισµού -προς το παρόν και για όσο διάστηµα
χρειαστεί- στη Θεσσαλονίκη και εάν σοβαρά και δεσµευτικά θα
φροντίσετε για την ασφαλή επαναφορά του αντιτορπιλικού
«ΒΕΛΟΣ» στο Πάρκο Ναυτικής Παράδοσης, όπου είναι ο φυσικός
του χώρος, ώστε ακριβώς να τιµήσετε την υποχρέωσή σας. Δεν
είναι µία ελεύθερη πολιτική επιλογή αυτή, είναι µια δεσµευτική
επιλογή, στο όνοµα της ελληνικής ιστορίας και της ελληνικής δη-
µοκρατίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα σας απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας, ο κ. Νικό-

λαος Χαρδαλιάς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, θα ήθελα να σας ευχαριστήσω και δοθείσης

της ευκαιρίας, να επαναλάβω ένα ζήτηµα το οποίο θεωρώ ότι έχει
λάβει πλειάδα απαντήσεων µέσω της κοινοβουλευτικής διαδικα-
σίας και για τον λόγο αυτό αντιπαρέρχοµαι των δηκτικών και αδί-
κων σχολίων σας. Θα παραµείνω σύντοµος και περιεκτικός.

Το «ΒΕΛΟΣ» που τίµησε µε την ένδοξη ιστορία του τη µάχη των
στελεχών για τον αντιδικτατορικό αγώνα, αλλά και συµµετείχε
ενεργά στις αποστολές σε κάθε άκρη της πατρίδας και όχι µόνο,
κλήθηκε κατά το παρελθόν -και σωστά. κατ’ εµέ- να µετατραπεί
σε µουσείο, έτσι ώστε η σύγχρονη ελληνική ιστορία να παραµένει
συνδεδεµένη µε το παρελθόν και πλέον να είναι βιωµατική η
ένταξή της στις νέες γενιές. 

Από την 9η Σεπτεµβρίου του 2019, οπότε και κατέπλευσε σε λι-
µένα της Θεσσαλονίκης έως και σήµερα, δύο περίπου έτη, το
πλοίο ήταν επισκέψιµο για το κοινό, καθώς όλο το υπόλοιπο διά-
στηµα, λόγω µέτρων για τον περιορισµό της υγειονοµικής κρί-
σης, παρέµεινε κλειστό. 

Να υπογραµµιστεί ότι σε αυτό το χρονικό διάστηµα δεν παρα-
µελήθηκε, αντιθέτως πραγµατοποιήθηκαν εργασίες συντήρησης
που απαιτούσαν µεγάλο χρονικό διάστηµα αποκατάστασης και

επιπλέον εντάχθηκαν νέοι χώροι διαθέσιµοι για επίσκεψη, µετά
από την άρση των οικονοµικών περιορισµών. 

Ο σκοπός της προτεινόµενης παρουσίας του Μουσείου Αντι-
δικτατορικού Αγώνα Αντιτορπιλικού «ΒΕΛΟΣ» στη Θεσσαλονίκη
είναι ξεκάθαρος και είναι η ενδυνάµωση των δεσµών των κατοί-
κων της βόρειας Ελλάδας µε τη ναυτική µας παράδοση και η πε-
ραιτέρω ανάδειξη του ιστορικού χαρακτήρα του πλοίου αφ’ ενός
ως µοναδικού τέτοιου τύπου, αφ’ ετέρου ως µνηµείου αντιδικτα-
τορικού αγώνα. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι κατά τα παραπάνω έτη το πλοίο-µου-
σείο είχε πολύ υψηλή επισκεψιµότητα, µε τον αριθµό των επισκε-
πτών να ξεπερνά τις διακόσιες χιλιάδες άτοµα, αριθµός ο οποίος
για να επιτευχθεί στη µόνιµη θέση ελλιµενισµού του στον Φλοί-
σβο, υπολογίζεται ότι χρειάζεται χρονικό διάστηµα περίπου δέκα
ετών. 

Συνεπώς, η µεγάλη επισκεψιµότητα και η ανταπόκριση των κα-
τοίκων της βόρειας Ελλάδας συνηγορεί στην παράταση της πα-
ραµονής του στον λιµένα της Θεσσαλονίκης. Όµως, κανείς δεν
µπορεί να αποκλείσει ότι ένα πλωτό µέσο, όταν είναι εκτεθειµένο
σε καιρικές συνθήκες είτε στη Θεσσαλονίκη είτε στο Φλοίσβο είτε
οπουδήποτε αλλού, πολλές φορές απρόβλεπτες ως προς την
έντασή τους αυτές οι καιρικές συνθήκες, υπάρχει το ενδεχόµενο
να προσβληθεί από αυτές, γεγονός που µπορεί να λάβει χώρα
σε όλη την επικράτεια. 

Θεωρώ, λοιπόν, υπερβολική την αναφορά σας ότι το πλοίο
πήγε να βυθιστεί, ότι εκκενώθηκε. Προφανώς, από τη στιγµή που
υπήρχε ρηγµάτωση έπρεπε να γίνουν κάποιες ενέργειες οι
οποίες προβλέπονται στα αντίστοιχα πρωτόκολλα.

Σας παρακαλώ, λοιπόν, να µιλήσουµε µε πραγµατικούς όρους,
ρεαλιστικούς. Ας αποφύγουµε τώρα άγονους εντυπωσιασµούς.
Ξέρετε τον σεβασµό που έχω στο πρόσωπό σας και την εκτίµηση.

Τώρα, για το συµβάν αυτό καθαυτό, της κακοκαιρίας της 29ης

Μαρτίου, η ρηγµάτωση που προκλήθηκε στην πρύµνη του πλοίου
-το λέω, το καταθέτω- ήταν ήσσονος σηµασίας και ουδεµία επί-
δραση επέφερε στην ευστάθεια και στην αντοχή του σκάφους.
Μέχρι να πιστοποιηθεί, όµως, αυτό, µέχρι να αξιολογηθεί, προ-
φανώς, έπρεπε να γίνουν κάποιες ενέργειες εκκένωσης, διότι το
ζήτηµα της ασφάλειας περιγράφεται στα σχετικά εγχειρίδια και
ακολουθήθηκε πολύ σωστά από τον κυβερνήτη. Αντιµετωπίστηκε
άµεσα µέσω της αντικατάστασης του βλαπτοµένου τµήµατος του
ελάσµατος µε έτερο, αποκαθιστώντας πλήρως την στεγανότητα. 

Να σας υπενθυµίσω δε, πως σε περίπτωση που για κάποιο λό-
γο θέλετε να το αγνοείτε, ότι καµµία µα καµµία ενέργεια από
πλευράς ΥΠΕΘΑ δεν γίνεται χωρίς σχεδιασµό των συνεπειών. Και
στο παρελθόν και τώρα, αλλά και στο µέλλον, όποτε χρειαστεί,
υπάρχουν προγραµµατισµένες ενέργειες και προβλεπόµενες δια-
δικασίες διαχείρισης κρίσεων, αλλά και αποκατάστασης ζηµιών.

Για τη θέση του ελλιµενισµού, έχει ληφθεί υπ’ όψιν τόσο η γε-
ωγραφία και η ναυτιλιακή θέση του λιµένος όσο και οι συνήθεις
επικρατούσες συνθήκες. Τα δε θέµατα ασφαλείας που εµπίπτουν
στις προβλέψεις του ISPS Code αντιµετωπίζονται αφ’ ενός µέσω
της εφαρµογής των αντίστοιχων διατάξεων ασφαλείας του Πο-
λεµικού Ναυτικού, αφ’ετέρου δε µέσω της στενής συνεργασίας
του πληρώµατος µε τα Σώµατα Ασφαλείας και δη µε την ΕΛ.ΑΣ.
και το Λιµενικό Σώµα.

Σε κάθε περίπτωση, για να κλείσω την πρωτολογία µου, το
«ΒΕΛΟΣ» πρόκειται να παραµείνει ελλιµενισµένο στον λιµένα
Θεσσαλονίκης και θα εξεταστεί η µετακίνησή του στο µέλλον, κα-
θόσον το ΓΕΝ έχει γίνει αποδέκτης πολλών αιτηµάτων, από διά-
φορες ελληνικές πόλεις, για τον ελλιµενισµό του πλοίου, ενώ η
επιστροφή στον Φλοίσβο θα πραγµατοποιηθεί – ναι, θα πραγµα-
τοποιηθεί- σε εύθετο χρόνο. 

Τέλος, σας γνωρίζουµε ότι το Πολεµικό Ναυτικό µας έχει ανα-
λάβει όλα τα προβλεπόµενα µέτρα προστασίας και συντήρησης
του πλοίου καθ’ όλη τη διάρκεια παραµονής του στον λιµένα της
Θεσσαλονίκης. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Ορίστε, κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο. Νοµίζω ότι δεν έχετε να

πείτε και πολλά.
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, και εγώ σέβοµαι και εκτιµώ και την ιδιότητά

σας και εσάς προσωπικά. Η αλήθεια, όµως, είναι φιλτάτη και σε
αυτή δεν µπορούµε να κάνουµε σκόντο. 

Επίσης, να σας βεβαιώσω ότι είµαστε πάρα πολύ χαρούµενοι
και εµείς και συµβάλλουµε, συµµετέχουµε στην ευχάριστη αυτή
εικόνα να το επισκέπτονται το «ΒΕΛΟΣ» στη Θεσσαλονίκη τόσες
χιλιάδες άνθρωποι -νέοι, µεγαλύτεροι, άνδρες, γυναίκες, παιδιά-
και αυτό δείχνει πόσο σηµαντικό είναι αυτό το πλοίο-σύµβολο,
πλωτό µουσείο σήµερα. 

Από εκεί και πέρα, η νέα παραλία Θεσσαλονίκης δεν είναι λι-
µάνι. Είπατε ότι ελλιµενίζεται. Δεν είναι λιµάνι η νέα παραλία Θεσ-
σαλονίκης. Είναι χώρος που δεν έχει κανόνες ασφαλούς ελλιµε-
νισµού ούτε κατά διάνοια του γνωστού κώδικα ISPS, του Κώδικα
Ασφαλείας Ναυσιπλοΐας και Ελλιµενισµού. 

Από αυτή την άποψη, είναι προφανές ότι είναι εκτεθειµένο το
«ΒΕΛΟΣ» εκεί που είναι σε πολλαπλούς κινδύνους και αυτό έχει
επιβεβαιωθεί και έχει αποδειχθεί δύο, τουλάχιστον, φορές. Τι
άλλο θέλετε για να λέτε αυτά που λέτε;

Άµεσα πρέπει να βρεθεί λύση ασφαλούς ελλιµενισµού, συντή-
ρησης και προστασίας του «ΒΕΛΟΥΣ» και πρέπει στη σύµβαση
για το νέο αναδοµηµένο πάρκο Νέου Φαλήρου, όπως σας ζητή-
σαµε και το αρνηθήκατε, εκεί που στον χώρο ελλιµενισµού περι-
γράφετε «οι τριήρεις, το «ΑΒΕΡΩΦ» κ.λπ.», να προστεθεί στον
νόµο, στη σύµβαση αυτή και το «ΒΕΛΟΣ», διότι οι διαβεβαιώσεις
σας είναι στον αέρα, αφού είχατε την ευκαιρία στον νόµο να το
βάλετε και το αρνηθήκατε πολλαπλά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν θέλω να βαρύνω την ατµόσφαιρα, αλλά ει-

λικρινά -χωρίς διάθεση οξύτητας- ο τρόπος που συµπεριφέρεται
η ελληνική Κυβέρνηση στο ζήτηµα αυτό πιθανότατα, εκ των πρα-
γµάτων, από τα δεδοµένα, έχετε προειδοποιηθεί, όπως προειδο-
ποιήθηκε ο κ. Καραµανλής από τα συνδικάτα για τους κινδύνους
για το σιδηροδροµικό ατύχηµα, έχετε προειδοποιηθεί ρητά, µε
έγγραφα, για τους κινδύνους και από τον ΣΦΕΑ -τον Σύνδεσµο
Φυλακισθέντων Εξορισθέντων Δικτατορίας- και από τους εν ζωή
αγωνιστές του «ΒΕΛΟΥΣ» -ναυάρχους, εξαιρετικούς ανθρώπους,
να µην πω ονόµατα-, αλλά και εκτός Πολεµικού Ναυτικού, στρα-
τηγούς εν αποστρατεία που έσωσαν την Κύπρο. Δεν θέλω να πω
ονόµατα. Όλο το δηµοκρατικό συναίσθηµα των Ενόπλων Δυνά-
µεων σας λέει να κάνετε κάτι.

Χωρίς να βαρύνω το κλίµα συγκροτείται ενδεχόµενο και ποινι-
κής ευθύνης, απιστίας, εάν δεν κάνετε κάτι άµεσο και συγκεκρι-
µένο για τη διάσωση του «ΒΕΛΟΥΣ». Αυτά είναι συγκεκριµένα
πράγµατα. Δεν είναι κείµενα προετοιµασµένα, προκάτ, να έρχε-
στε και να τα διαβάζετε. Είναι συγκεκριµένες δεσµεύσεις ενώπιον
του Κοινοβουλίου που οφείλετε να αναλάβετε και να τις ανακοι-
νώσετε τώρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Δεν

θέλετε να βαρύνετε το κλίµα, αλλά την κρίση σας και την προ-
σπάθειά σας να συνδέσετε το θέµα του «ΒΕΛΟΥΣ» µε το πρό-
σφατο τραγικό συµβάν στα Τέµπη το αφήνω στην κρίση του
Κοινοβουλίου και των ανθρώπων που µας παρακολουθούν.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Λέω τίποτα αυθαίρετο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Σας

αδικεί αυτή η τοποθέτηση και το λέω µε τον σεβασµό που ξέρετε
πάντα ότι απευθύνοµαι σε εσάς. 

Θεωρώ ότι καλύφθηκε πλήρως κατά την πρωτολογία µου το
θέµα. Θέλω να εκφράσω την ευγνωµοσύνη µου στα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων, που ήταν σε θέση για άλλη µία φορά να
εκτελέσουν την αποστολή τους στο ακέραιο και αγόγγυστα και
στη διαδικασία που αντιµετωπίστηκε η συγκεκριµένη κρίση, που
τελικά αποδείχθηκε ότι ήταν ήσσονος σηµασίας. 

Για άλλη µία φορά η πολιτική και στρατιωτική ηγεσία του
ΥΠΕΘΑ επιθυµεί -το λέω, το έχω πει παντού, δηµόσια, το έχω κα-
ταθέσει σε όλα τα φόρα, σε κάθε φόρουµ που συµµετέχω- να

αναδείξει το σπουδαίο έργο που τελείται στις Ένοπλες Δυνάµεις,
την υψηλή και ποιοτική εκπαίδευση που λαµβάνουν τα στελέχη
µας, αλλά και το ήθος και το φρόνηµα που προάγουν και συνθέ-
τουν την εικόνα της συµπαγούς άµυνας σε αυτή τη χώρα, σε
αυτή την πατρίδα. 

Στο έργο αυτό δεν θα αποµονώσουµε περιοχές ενδιαφέροντος
ούτε θα τοποθετούµε την ελληνική κοινωνία σε βαθµίδες ως προς
την επικοινωνία και την ενηµέρωση της ιστορίας, αλλά και της
συνέχισης αυτής. Τουναντίον, θα καταβάλλουµε προσπάθεια να
υπάρχει δυνατότητα πρόσβασης στην πληροφορία σε όλη την
επικράτεια.

Και πλέον των ανωτέρω, θα ήθελα να υπερθεµατίσω ότι το
«ΒΕΛΟΣ» προσφέρει σηµαντικό κοινωνικό έργο µέσω διοργάνω-
σης δράσεων, µε την τελευταία -σας θυµίζω- να έχει υλοποιηθεί
πρόσφατα, το Σάββατο 4 Μαρτίου, σε συνεργασία µε το «Θεα-
γένειο» Αντικαρκινικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης, που αφορούσε
στην πραγµατοποίηση εθελοντικής αιµοδοσίας. 

Θέλω να είµαι πολύ σαφής και υπήρξα πάντα σαφής. Η ιστορία
του έθνους δεν γράφτηκε µόνο µέσα από τις εύκολες νίκες, αλλά
συνδέθηκε και µέσα από δύσκολες συνθήκες, περιόδους κρίσεων
και εποχές έντονης αµφισβήτησης και στο κλίµα αυτό συνεχί-
ζουµε να καταβάλλουµε εργώδη προσπάθεια -το ξέρετε, αλλά
δεν το παραδέχεστε-, έτσι ώστε το έθνος µας να παραµείνει λα-
µπρό, να παραµείνει ένδοξο, όπως οι πρόγονοί µας που τιµήθη-
καν στον αντιδικτατορικό τους αγώνα και αποτελούν για εµάς
κίνητρο, εφαλτήριο για την εκπλήρωση του ιερού σκοπού της
εθνικής άµυνας και, κυρίως, της εδαφικής ακεραιότητας της
χώρας, της προάσπισης των συνόρων µας.

Θα σας πω κάτι και σας το λέω από καρδιάς. Αυτή η ευαισθη-
σία στην ιστορική µνήµη θα πρέπει να επιδιώκεται και να αποδει-
κνύεται µε σταθερότητα, µε συνέπεια, µε σεβασµό σε κάθε
ιστορική περίοδο και σε κάθε στιγµή του έθνους και όχι αλά καρτ
και σε κάθε περίπτωση, όχι αποσπασµατικά. Ας είµαστε όλοι µαζί
σε αυτό, ας κοπιάσουµε γι’ αυτό, ας εργαστούµε όλοι µαζί γι’
αυτό. Το οφείλουµε στην ιστορία. Το οφείλουµε στις επόµενες
γενιές. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε. 
Αφήστε, κύριε Δρίτσα, να έχουµε και εµείς το πλοίο εκεί να το

βλέπουµε. Οι Θεσσαλονικείς κάθε Κυριακή αυτό έχουν ως σκοπό,
να πάνε να το δουν µε τα παιδιά τους και να φωτογραφηθούν. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Για να προσέλθετε και να προσέλ-
θουµε, δεν έχετε να κάνετε παρά αυτό που πρέπει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ακολουθεί η έβδοµη
µε αριθµό 659/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κε-
γκέρογλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Αξιο-
ποίηση του πρώην στρατοπέδου «Πλευράκη –Ζωγραφάκη» στο
Καστέλι Δήµου Μινώα Πεδιάδας».

Κύριε Κεγκέρογλου, καληµέρα σας. Έχετε τον λόγο δύο λεπ-
τά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Κα-
ληµέρα.

Κύριε Υπουργέ, το πρώην στρατόπεδο «Πλευράκη –Ζωγρα-
φάκη» στον Δήµο Μινώα Πεδιάδας, έκτασης περίπου δεκαεπτά
στρεµµάτων, βρίσκεται δίπλα στο Καστέλι και είναι κλειστό, ανε-
νεργό εδώ και πολλά χρόνια, ενώ διαθέτει εγκαταστάσεις που
παραµένουν αναξιοποίητες και είναι εκτεθειµένες στη φθορά του
χρόνου. 

Παλαιότερα ο πρώην Δήµος Καστελίου είχε υποβάλει αίτηµα
και το Υπουργείο Άµυνας είχε εγκρίνει την παραχώρηση 4,7
στρεµµάτων, τα οποία όµως, δεν αποτελούσαν ενιαία έκταση και
έναντι ενός σοβαρού τιµήµατος. 

Επειδή η έκταση του πρώην στρατοπέδου «Πλευράκη-Ζωγρα-
φάκη» θα µπορούσε να αξιοποιηθεί από την τοπική αυτοδιοίκηση
για εκπαιδευτικούς, πολιτιστικούς, ιστορικούς και γενικότερα
αναπτυξιακούς σκοπούς, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, αν προτίθε-
στε να ανταποκριθείτε στο αίτηµα της τοπικής κοινωνίας και να
παραχωρήσετε το πρώην στρατόπεδο «Πλευράκη-Ζωγραφάκη»
για την αξιοποίησή του από το Δήµο Μινώα Πεδιάδας και ποια
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είναι η ισχύουσα διαδικασία για την παραχώρησή του. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Ορίστε, κύριε Χαρδαλιά, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Κεγκέρογλου, το ενδιαφέρον σας για την ευρύ-

τερη περιοχή είναι διαρκές, το υπηρετείτε µε συνέπεια όλα αυτά
τα χρόνια µέσα από τις ερωτήσεις σας, µέσα από τις επερωτή-
σεις σας, µέσα από τις παρεµβάσεις που κάνετε, πολλές φορές
χωρίς να είναι και στο φως της δηµοσιότητας. Η αγάπη σας για
την περιοχή νοµίζω ότι συµπυκνώνεται και στις αποφάσεις που
έχετε πάρει για το πώς θέλετε να την υπηρετήσετε. Και θέλω να
σας συγχαρώ, ως πρώην αυτοδιοικητικός, γι’ αυτό και να σας ευ-
χηθώ καλή επιτυχία. 

Θα είµαι πολύ σύντοµος και περιεκτικός στην παρούσα διαδι-
κασία. Ως εκ τούτου, θα ήθελα να παραθέσω ένα σύντοµο ιστο-
ρικό της υπόθεσης για την οποία συζητούµε. Το εν λόγω ακίνητο,
πρώην στρατόπεδο «Ζωγραφάκη-Πλευράκη», αποτελείται από
τρία ξεχωριστά τµήµατα. Η συνολική έκταση είναι περίπου δε-
καεπτά στρέµµατα, τα οποία απέχουν µεταξύ τους περίπου εξή-
ντα µέτρα και είναι ιδιοκτησίας του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, του
ΤΕΘΑ. 

Το έτος 2018, κατόπιν σχετικού αιτήµατος του Δήµου Μινώα
Πεδιάδας, το ΤΕΘΑ πρότεινε συνάντηση εκπροσώπων του τα-
µείου µε τον ενδιαφερόµενο δήµο, προκειµένου να εξεταστούν
οι λεπτοµέρειες παραχώρησης της χρήσης του εν λόγω ακινήτου
για τουλάχιστον είκοσι πέντε έτη –ήταν η πρώτη συζήτηση-, αλλά
και η δυνατότητα αξιοποίησης του ακινήτου, σύµφωνα πάντα µε
την κείµενη πολεοδοµική νοµοθεσία, επ’ ωφελεία τόσο του κοι-
νωνικού συνόλου όσο και της υλοποίησης των ανταποδοτικών
ωφεληµάτων υπέρ του ΤΕΘΑ. 

Παράλληλα, ενηµερώθηκε ο δήµος ότι η από κοινού αξιοποί-
ηση του υπ’ όψιν ακινήτου προϋποθέτει την τροποποίηση των
όρων δόµησης και των προβλεπόµενων χρήσεων, καθώς η καθ’
ύλην αρµόδια υπηρεσία δόµησης του Δήµου Μινώα Πεδιάδας
αποφάνθηκε µε έγγραφό της -στις 30 Μαρτίου του 2018- ότι στις
εκτός οικισµού περιοχές και εντός της ζώνης των πεντακοσίων
µέτρων, αν θυµάµαι καλά το όριο αυτών, οι επιτρεπόµενες χρή-
σεις είναι γενική κατοικία, αγροτικές αποθήκες, βιοτεχνικές και
νοµίζω και εν γένει εγκαταστάσεις χαµηλής όχλησης και δόµη-
σης, καθ’ ότι το ακίνητο -όπως πολύ καλά γνωρίζετε- γειτνιάζει
στο υπό κατασκευή νέο αεροδρόµιο Ηρακλείου. 

Εντούτοις, ουδέποτε έλαβε χώρα –και αυτό είναι αλήθεια, πρέ-
πει να το πούµε- η συνάντηση των εκπροσώπων του ΤΕΘΑ µε τον
ενδιαφερόµενο δήµο. Παρ’ όλα αυτά, το ΤΕΘΑ ανέθεσε, λόγω αρ-
µοδιότητας, στην Υπηρεσία Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας
των Ενόπλων Δυνάµεων, στην ΥΠΑΑΠΕΔ, την αξιοποίηση του ακι-
νήτου, η οποία µε τη σειρά της προχώρησε -από το έτος 2019 έως
και τις αρχές του 2021- στις προβλεπόµενες ενέργειες, µε σκοπό
τη διερεύνηση και καταγραφή τυχόν αδυναµιών για τη χρήση του
εν λόγω ακινήτου και τη βέλτιστη εξεύρεση λύσης, παραδείγµα-
τος χάριν, την τεκµηρίωση της ιδιοκτησίας τµηµάτων του ακινή-
του, το εµβαδόν των κτηρίων εντός αυτού, τον προσδιορισµό της
αντικειµενικής αξίας αυτού, µέσω της αρµόδιας ΔΟΥ. 

Περαιτέρω, µε την επιστολή του Δηµάρχου Μινώα Πεδιάδας –
µε αριθµό πρωτοκόλλου 420/3-2-2021- ζητήθηκε από την ΥΠΑΑ-
ΠΕΔ εκ νέου προγραµµατισµός διενέργειας αυτοψίας στο ακί-
νητο, προκειµένου να εξεταστούν οι χρήσεις που θα µπορούσαν
να φιλοξενηθούν σε αυτό, στο πλαίσιο της αξιοποίησής του. 

Εν τέλει, η αυτοψία δεν πραγµατοποιήθηκε, καθώς το ΓΕΣ -µε
σχετικό έγγραφό του- γνωµοδότησε υπέρ της επιχειρησιακής
αναγκαιότητας του εν λόγω ακινήτου και κατά συνέπεια το ακί-
νητο έπαψε να είναι πλέον διαθέσιµο προς αξιοποίηση. 

Σας υπενθυµίζω ότι η ΥΠΑΑΠΕΔ επιλέγει ακίνητα προς αξιο-
ποίηση από εκείνα που έχουν διατεθεί σε αυτή από το ΤΕΘΑ, από
το Μετοχικό Ταµείο Στρατού, από το Ταµείο Εθνικού Στόλου, από
το Μετοχικό Ταµείο Ναυτικού, από το Ταµείο Αεροπορικής Άµυ-
νας και από το Μετοχικό Ταµείο Αεροπορίας και προβαίνει σε δια-
δικασίες για την εκµίσθωση τους, σύµφωνα πάντα µε την κείµενη
διαδικασία µε τον ν.4407/2016, υπό τον όρο ότι δεν υφίσταται επι-

χειρησιακή ανάγκη.
Όµως, επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να τονίσω –το ξέρετε

πολύ καλά, είστε εµπειρότατος στα θέµατα αυτά- ότι από τα
έσοδα της αποτελεσµατικής εκµετάλλευσης ακίνητης περιουσίας
από την ΥΠΑΑΠΕΔ οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι οι ωφελούµενες,
και τα ταµεία και µπορούν να στηρίζουν το εξαιρετικά σηµαντικό
κοινωφελές τους έργο και αυτό είναι η επαύξηση των υπηρεσια-
κών µας δυνατοτήτων, ώστε να αντιµετωπίζουν αποτελεσµατικά
τις σύγχρονες προκλήσεις ασφαλείας. 

Επιπρόσθετα, όµως, όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι το έργο της
ΥΠΑΑΠΕΔ για προσέλκυση επενδύσεων για τα ακίνητα του χαρ-
τοφυλακίου της έχει µεν ως βασικό στόχο την αξιοποίησή τους
και την ενίσχυση των εσόδων των Ενόπλων Δυνάµεων αλλά ταυ-
τόχρονα αντιστρέφονται και οι συνέπειες της πολυετούς εγκατά-
λειψης –που πολύ σωστά αναδεικνύετε- στην οποία ενδεχοµένως
είχαν περιέλθει τα ακίνητα προς όφελος των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Επιπλέον, τελειώνοντας την πρωτολογία µου, η αξιοποίηση
αυτή αποδίδει και στις τοπικές κοινωνίες οι οποίες βλέπουν τις
συγκεκριµένες εγκαταστάσεις να αναγεννιούνται µε τη σύµπραξη
του ιδιωτικού τοµέα και όχι να ρηµάζουν και το κυριότερο να απα-
ξιώνονται. 

Ως εκ τούτου, επωφελούνται και οι τοπικοί πληθυσµοί από τέ-
τοιες δράσεις που οδηγούν από την ερήµωση στην ανάπτυξη µε
µετρήσιµα αποτελέσµατα. Εξάλλου δεν είναι λίγες οι φορές που
το ΥΠΕΘΑ ανταποκρίθηκε σε παρόµοια αιτήµατα δήµων ανά την
επικράτεια. 

Κοντολογίς, µια σοβαρή µελέτη, µια σοβαρή πρόταση µε ένα
βιώσιµο πλάνο ανάπτυξης, µε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση,
µπορεί να αποτελέσει αν θέλετε- το σηµείο αναφοράς µιας νέας
συζήτησης πάνω σε αυτό, όπου θα πρέπει και εµείς –δηλαδή το
ΓΕΣ- να επικαιροποιήσουµε τις πραγµατικές επιχειρησιακές µας
ανάγκες και από κοινού µε τον δήµο –είναι κάτι που το κάνουµε
παντού σε όλη την επικράτεια- να δούµε το καλύτερο δυνατόν
για την ευρύτερη περιοχή και την αξιοποίηση του συγκεκριµένου
ακινήτου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ασφαλώς έχουµε το σκέλος των επιχειρησια-

κών αναγκών, που πάντα προηγούνται, και, βέβαια, έχουµε και
το σκέλος που αφορά την αξιοποίηση των ακινήτων προς όφελος
της τοπικής κοινωνίας αλλά και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
συγχρόνως. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, επειδή αναφερθήκατε στην αλ-
λαγή στάσης και στην πιθανή ανάγκη αξιοποίησης για επιχειρη-
σιακούς λόγους, αυτό το οποίο σήµερα εγώ µπορώ να πω είναι
ότι πρέπει να προσδιοριστούν οι επιχειρησιακοί λόγοι. Το συγκε-
κριµένο στρατόπεδο βρίσκεται στη ζώνη και πολύ κοντά στην κα-
τοικηµένη περιοχή και ανάλογα µε τις επιχειρησιακές ανάγκες θα
µπορούσε να υπάρξει µια ανταλλαγή και ένας νέος χώρος που
θα εξυπηρετεί τις επιχειρησιακές ανάγκες και δεν θα είναι ο συ-
γκεκριµένος που είναι κοντά σε κατοικηµένη περιοχή και, βε-
βαίως, ταυτόχρονα να υπάρξει η αξιοποίηση για τους εκπαιδευτι-
κούς, πολιτιστικούς, ιστορικούς και αναπτυξιακούς λόγους του
συγκεκριµένου στρατοπέδου. 

Συµφωνούµε ότι χρειάζεται µια σοβαρή µελέτη που έχει να
κάνει µε την αξιοποίηση και µε βάση αυτή πρέπει να κινηθούµε
στο επόµενο διάστηµα, προκειµένου να γίνει αυτή η συζήτηση. 

Εγώ κατανοώ πλήρως το γεγονός ότι λόγω της κατασκευής
του αεροδροµίου πιθανόν οι επιχειρησιακοί λόγοι, που προηγού-
νται, να επιβάλλουν κάποια συγκεκριµένη δραστηριότητα –που
δεν χρειάζεται να συζητήσουµε σήµερα γιατί προφανώς η συγκε-
κριµένη δεν έχει γίνει από το επιτελείο-, αλλά επιµένω στο ότι,
ανάλογα µε τη φύση και ανάλογα µε τον χαρακτήρα αυτή της
δραστηριότητας, µπορεί για επιχειρησιακούς λόγους να διατεθεί
άλλος χώρος άλλη έκταση από τις πολλές που έχει –µακρύτερα
όµως από την οικιστική περιοχή- και διαθέτει ο Δήµος Μινώα Πε-
διάδας. 

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι έχουµε δρόµο σε αυτό και ευχαριστώ
για την απάντηση. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι ε-
µείς. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Βουλευτά, γι’ άλλη µια φορά ακούγοντας προσεκτικά και
τη δευτερολογία σας διαπιστώνω ότι ανεξαρτήτως της οπτικής
του ζητήµατος αλλά και διαφορετικών –αν θέλετε- προσεγγίσεων
συµφωνούµε ότι είναι ιδιαίτερα κρίσιµη η εύρεση για τον προ-
σφερότερο τρόπο ορθολογικής διαχείρισης της ανεκµετάλλευ-
της ακίνητης περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων πρωτίστως για
την εξασφάλιση των σκοπών, των σταθερών εσόδων σε µακρο-
χρόνια βάση αλλά και για τη δηµιουργία πρόσθετου αναπτυξια-
κού οφέλους για τα ακίνητα που η στρατιωτική υπηρεσία διαθέτει
και δη προς όφελος των τοπικών κοινωνιών. 

Θέλω να πιστεύω ότι όλοι σε αυτή την Αίθουσα αποδεχόµαστε
πως υπάρχει θεσµικό πλαίσιο, όπως προανέφερα, για την αξιο-
ποίηση της ακίνητης περιουσίας και εµείς όλοι µαζί ως θεµατο-
φύλακες, αν θέλετε, για την προστασία της ακίνητης περιουσίας
ασφαλώς και πρέπει να το τηρήσουµε. 

Συνοψίζοντας, λοιπόν, και µε δεδοµένο ότι δεν υπάρχει κάποιο
νεότερο έγγραφο, περιµένουµε νεότερο έγγραφο, πρόταση, σχέ-
διο µελέτης, προµελέτης έστω, από το Δήµο Μινώα Πεδιάδας,
προκειµένου να λάβει χώρα µια συνάντηση εκπροσώπων του
ΤΕΘΑ και του δήµου, µε σκοπό την εκ νέου εξέταση της δυνατό-
τητας αξιοποίησης από κοινού του εν λόγω ακινήτου. Στο πλαίσιο
αυτό είµαστε απολύτως ανοιχτοί σε προτάσεις για την αξιοποί-
ηση της ακίνητης περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι µέρος της κοινωνίας, στηρίζουν την
προσπάθεια της κοινωνίας και αυτό δεν γίνεται αυτή την περίοδο,
γίνεται διαχρονικά και µέσα από συνέργειες, συνεννοήσεις και
µέσα από την παραδοχή ότι χωρίς Ένοπλες Δυνάµεις στις διά-
φορες κρίσεις, η χώρα θα είχε καταρρεύσει. Και είναι κάτι το
οποίο δηµόσια το έχω εκφράσει, το εκφράζω και τώρα κλείνο-
ντας αυτή την περίοδο αυτού του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Προς επίρρωση αυτού, κατά καιρούς συζητάµε µε τους αρµό-
διους φορείς της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αναζητούµε από κοι-
νού τις βέλτιστες λύσεις ενισχύοντας περαιτέρω την αρραγή
σχέση εµπιστοσύνης που, όπως προείπα, έχουν διαχρονικά ανα-
πτύξει οι Ένοπλες Δυνάµεις µε τους Έλληνες πολίτες, µε την
κάθε κοινωνία σε κάθε γωνιά της πατρίδας. Ωστόσο, πρέπει να
είµαστε προσεκτικοί. Απαιτείται η διατήρηση µιας αποτελεσµα-
τικής ισορροπίας ανάµεσα στην κοινωνική προσφορά αλλά και
την κύρια αποστολή των Ενόπλων Δυνάµεων, η οποία είναι η δια-
φύλαξη των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας. Άρα θα πρέπει
να είµαστε προσεκτικοί, ειδικά για δοµές που έχουν χαρακτηρι-
στεί επιχειρησιακά αναγκαίες. 

Σε κάθε περίπτωση και εν κατακλείδι, στο ΥΠΕΘΑ, πορευόµα-
στε σταθεροί, πορευόµαστε αταλάντευτοι στους τρεις πυλώνες
που θέσαµε από την πρώτη στιγµή, δηλαδή: την αναδιοργάνωση
των Ενόπλων Δυνάµεων µε έµφαση στην αύξηση της διαθεσιµό-
τητας σε έµψυχο υλικό, την πρόσθεση νέων οπλικών συστηµάτων
αλλά και την αναβάθµιση των υφισταµένων και τέλος, στη θωρά-
κιση της χώρας µέσω της αµυντικής διπλωµατίας. 

Επειδή αυτή η απάντηση σ’ αυτή την ερώτηση αισθάνοµαι ότι
θα είναι και η τελευταία σε αυτόν τον κοινοβουλευτικό έλεγχο,
θέλω να ευχαριστήσω το Προεδρείο, όλους τους εργαζοµένους
οι οποίοι δουλεύουν νυχθηµερόν για να µπορέσουν να µας πα-
ράσχουν τα πάντα, σε όσους βρισκόµαστε σε φάση κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου αλλά και όλους τους Βουλευτές, γιατί µέσα από
τις επίκαιρες ερωτήσεις, µέσα από τις συνεννοήσεις µας, µέσα
από την προσπάθεια να αναδείξουµε θέµατα νοµίζω ότι κερδι-
σµένο βγαίνει το χαρτοφυλάκιο του καθενός και, κυρίως, βγαίνει
ο καθένας από εµάς, γιατί µπορούµε να διορθώνουµε λάθη, να
συµπληρώνουµε παραλείψεις και σε κάθε περίπτωση να γινόµα-
στε πιο χρήσιµοι για την κοινωνία, για τον σκοπό που υπηρετούµε
όλοι µαζί, που αφορά στην πατρίδα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.

Καλή επιτυχία και εµείς σας ευχόµαστε, και στον δήµαρχο και
στον Υπουργό!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Ο

υποφαινόµενος Υπουργός πάντως δεν θα είναι υποψήφιος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Α, δεν θα είστε; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Υ-

πάρχουν πάντως έτεροι Υπουργοί που κάνουν τεράστια προσπά-
θεια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κάτι διάβασα για Ευ-
ρωκοινοβούλιο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Να
µην πιστεύετε ό,τι διαβάζετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πάµε τώρα στην επό-
µενη ερώτηση που θα συζητηθεί. Πρόκειται για τη δέκατη µε
αριθµό 669/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, του
Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδος κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «Άµεση εξασφάλιση της ασφαλούς λειτουργίας
του 1ου και 6ου Δηµοτικου Σχολείων και 1ου Γυµνασίου, 1ου Λυκείου
Δήµου Βύρωνα». 

Κύριε Κατσώτη, καληµέρα σας. Έχετε δύο λεπτά για το ξεκί-
νηµά σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ

ΤΡΙΤΣΗΣ» για τη διενέργεια και χρηµατοδότηση προσεισµικών
ελέγχων σε δηµόσια κτήρια, ο Δήµος Βύρωνα προέβη σε πρω-
τοβάθµιο προσεισµικό έλεγχο σαράντα δύο δηµόσιων κτηρίων,
ανάµεσά τους και δεκαεπτά σχολικών κτηρίων. Η από 12-2-2022
βαθµονόµηση του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και
Προστασίας κατέταξε το 1ο και 6ο Δηµοτικό Σχολείο Βύρωνα στην
κατηγορία Α (πρώτη προτεραιότητα). Ειδικά για το 1ο δηµοτικό
σχολείο επισηµαίνεται στις καταγραφές του κλιµακίου, που εκτέ-
λεσε τον πρωτοβάθµιο έλεγχο, η ύπαρξη σεισµογενούς ρωγµής
στην οροφή του δεύτερου ορόφου, η οποία απαιτεί άµεσα επι-
σκευή µε δοµικά µέσα.

Τα αποτελέσµατα απεστάλησαν στην Ειδική Υπηρεσία Διαχεί-
ρισης και Εφαρµογής του Υπουργείου Εσωτερικών µαζί µε αί-
τηµα χρηµατοδότησης για την εκπόνηση δευτεροβάθµιου προ-
σεισµικού ελέγχου στο 1ο και 6ο Δηµοτικό Σχολείο Βύρωνα, ύ-
ψους 5.300 ευρώ περίπου. Το αίτηµα εγκρίθηκε µε την υπ’ αριθ-
µόν 59/ 19-1-2023 απόφαση του Αναπληρωτή Υπουργού Εσωτε-
ρικών, δική σας δηλαδή. Για ένα τέτοιο ποσό και ενώ η κατά-
σταση ήταν κατεπείγουσα για τους πλέον των οκτακοσίων µαθη-
τών και εκπαιδευτικών τόσο ο Δήµος Βύρωνα όσο και το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών άφησαν να περάσουν δεκατέσσερις µήνες
χωρίς να γίνει τίποτα. 

Ήδη µε προηγούµενη ερώτηση στις 24-3-2023 σας θέταµε το
συνολικό πρόβληµα στο σχολικό δίκτυο του Δήµου Βύρωνα
καθώς είχε προηγηθεί εκτενής πτώση σοβάδων στο 1ο Γυµνάσιο
και 1ο Λύκειο, που τρεις εβδοµάδες τώρα παραµένουν κλειστά.
Είναι, τουλάχιστον, υποκριτικό ότι κάποια από αυτά τα σχολεία
είχαν αναβαθµιστεί ενεργειακά, χωρίς να ελέγχονται ως προς τις
βλάβες που έφεραν, µε αποτέλεσµα, κύριε Υπουργέ, οι θερµο-
προσόψεις να έχουν καλύψει τις κρίσιµες επιφάνειες που αποτε-
λούν το αντικείµενο του πρωτοβάθµιου εποπτικού ελέγχου κι
αυτό είναι απαράδεκτο.

Με δεδοµένο ότι η χώρα µας είναι η πρώτη σε σεισµικότητα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η έκτη στον κόσµο, δεν υπάρχει θε-
σπισµένη υποχρεωτικότητα των προσεισµικών ελέγχων. Είναι δια-
πιστωµένο ότι υπάρχει µεγάλη επικινδυνότητα για τουλάχιστον
τέσσερα σχολεία στον Δήµο Βύρωνα. Αυτό δηµιουργεί µεγάλη
ανασφάλεια σε µαθητές, εκπαιδευτικούς και γονείς εκατοντάδων
παιδιών. Δεν έχει εξασφαλιστεί, κύριε Υπουργέ, η απρόσκοπτη
και µε ασφάλεια λειτουργία των εν λόγω σχολικών µονάδων.

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας ρωτάµε τι µέτρα προτίθεστε να πάρετε
για να γίνουν άµεσα οι απαραίτητες παρεµβάσεις για την εξα-
σφάλιση της ασφαλούς λειτουργίας του 1ου και 6ου Δηµοτικού
Σχολείου Βύρωνα, καθώς και του 1ου Γυµνασίου και του 1ου Λυ-
κείου Βύρωνα, µε έκτακτη χρηµατοδότηση από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό, κατεπείγουσα εκπόνηση µελέτης και πραγµατοποίη-
ση εργασιών µέσα στις εορτές του Πάσχα κατά τις οποίες τα
σχολεία είναι κλειστά, ώστε να παραδοθούν και να λειτουργή-
σουν µε ασφάλεια από 24-4-2023. Επίσης, να εξασφαλιστεί ότι
δεν θα χαθούν ώρες µαθηµάτων, θα χορηγηθούν ειδικές άδειες
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στους εργαζόµενους γονείς µε πλήρεις αποδοχές και ασφάλιση,
καθώς και χορήγηση έκτακτου επιδόµατος από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών για αυτοαπασχολούµενους και επαγγελµατίες γονείς
για τις ηµέρες που τα σχολεία παραµένουν κλειστά για τις απα-
ραίτητες εργασίες.

Πάνω σε αυτά τα ερωτήµατα θα θέλαµε την απάντησή σας και
θέλουµε να σας πούµε ότι σήµερα εδώ παρακολουθούν τη συ-
ζήτησή µας και εκπρόσωποι γονέων από τα σχολεία του Βύρωνα,
για τα οποία συζητάµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τους καλωσορίζουµε,
λοιπόν. 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυ-
λιανός Πέτσας. 

Κύριε Πέτσα, καληµέρα σας. Έχετε τρία λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και τον κ. Κατσώτη για την επίκαιρη ερώτηση. 
Πράγµατι, είναι πολύ σηµαντικό το ζήτηµα της σχολικής στέ-

γης και όλοι µας επιθυµούµε συνθήκες τέτοιες που να επιτρέ-
πουν φυσικά την ασφάλεια για τα παιδιά µας και τους εκπαι-
δευτικούς αλλά και να εξασφαλίζουν την απρόσκοπτη λειτουργία
της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Νοµίζω ότι όλοι είµαστε σύµφω-
νοι σε αυτό.

Επίσης, προς αποφυγή παρερµηνειών και παρεξηγήσεων,
θέλω να διευκρινίσω για µια ακόµη φορά ότι το ζήτηµα της σχο-
λικής στέγης είναι αποκλειστικής αρµοδιότητας των δήµων, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 75 του ν.1894/1990, σε συν-
δυασµό µε τον ν.3463/2006 και, όπως όλοι ξέρουµε, το Σύνταγµά
µας προβλέπει τεκµήριο υπέρ της αρµοδιότητας της αυτοδιοίκη-
σης.

Εποµένως, η κύρια αρµοδιότητα είναι στην αυτοδιοίκηση.
Εµείς ερχόµαστε επικουρικά να συνδράµουµε το έργο της, ιδίως
όταν αντιµετωπίζει προβλήµατα έκτακτα για τη σχολική στέγη.
Και, πράγµατι, όπως ορθώς αναφέρθηκε πριν από τον κύριο Βου-
λευτή, στο πλαίσιο του προσεισµικού ελέγχου, µιας διαδικασίας
στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» του Υπουργείου Εσωτερι-
κών, έχουµε χρηµατοδοτήσει και για πρωτοβάθµιο και για δευ-
τεροβάθµιο έλεγχο τον Δήµο Βύρωνα, αρχικά µε το ποσό των
34.390,28 ευρώ και µετά για τον δευτεροβάθµιο έλεγχο που
έκρινε ο ΟΑΣΠ ότι έπρεπε να γίνει στο 1ο και στο 6ο Δηµοτικό Σχο-
λείο του Βύρωνα, µε το ποσό των 5.390,28 ευρώ. 

Επίσης, εµείς κάθε χρόνο µέσω της διαδικασίας χρηµατοδό-
τησης του δήµου από τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους
έχουµε διαθέσει 379.260 ευρώ για την κάλυψη δαπανών εκτέλε-
σης έργων και επενδυτικών δραστηριοτήτων του εν λόγω δήµου.
Για την επισκευή και συντήρηση σχολικών κτηρίων έχει κατανε-
µηθεί στον δήµο το 2022 ποσό 115.300 ευρώ. Ανάλογα ποσά δια-
τίθενται, φυσικά, και στις δύο περιπτώσεις και για το 2023.
Τέταρτον, επίσης από το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ II» ο δήµος
έχει χρηµατοδοτηθεί µε ποσό 732.920 ευρώ, σε σχετικές µε την
παιδεία προσκλήσεις. Άρα έχουµε συνδράµει τον συγκεκριµένο
δήµο µε πολλαπλές χρηµατοδοτήσεις τα τελευταία χρόνια και θα
συνεχίσουµε να τον στηρίζουµε για τις ανάγκες που έχει. 

Ειδικότερα, για το 1ο και 6ο Δηµοτικό Σχολείο, µετά τις παρεµ-
βάσεις που κρίθηκε αναγκαίο να γίνουν, σύµφωνα µε την πληρο-
φόρηση που έχουµε από τον δήµο -και θα καταθέσω σχετικά στα
Πρακτικά την απάντηση που µας έχει δώσει-κρίθηκε απαραίτητο
να γίνουν επισκευές ύψους προϋπολογισµού 115.320 ευρώ και
µε την υπ’ αριθµόν 90 από 3-4-2023 απόφαση του δηµοτικού συµ-
βουλίου αποφασίστηκε η προσφυγή στη διαδικασία της διαπρα-
γµάτευσης χωρίς προηγούµενη δηµοσίευση της σχετικής προ-
κήρυξης, για την επιτάχυνση των διαδικασιών, όπως σωστά ανέ-
φερε κι ο κ. Κατσώτης.

Εποµένως παρακολουθούµε αυτή τη διενέργεια των εργασιών
προκειµένου να προχωρήσει γρήγορα η επισκευή στο ύψος
αυτού του προϋπολογισµού και αναµένουµε τις εξελίξεις. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, προκει-
µένου να τοποθετηθώ για το ευρύτερο θέµα που µου θέτει ο κ.
Κατσώτης γενικά για τον προσεισµικό έλεγχο και τις ενέργειες
που κάνει η πολιτεία. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πέτσα. 

Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε κι εσείς στη διάθεσή σας τρία
λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι πάρα πολλοί
δήµοι, ενώσεις γονέων σάς έχουν καταθέσει υποµνήµατα, ερω-
τήµατα για την κατάσταση των σχολείων τους. Η ένωση γονέων
το τελευταίο διάστηµα έχει αναπτύξει µια πρωτοβουλία σε σχέση
µε την ασφάλεια των σχολικών κτηρίων, και έχει καταγράψει σε
όλους τους δήµους τις ελλείψεις αλλά και την επικίνδυνη κατά-
σταση των σχολικών κτηρίων. 

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι το σύγχρονο και ασφαλές σχολείο,
είναι ένα ζήτηµα πολύ σηµαντικό, πολύ σοβαρό για όλη την κοι-
νωνία µας, για τους εκπαιδευτικούς, τους γονείς, τα παιδιά. Η
ανησυχία είναι µεγάλη. Κανείς δεν µπορεί να αγνοεί την ασφά-
λεια των παιδιών, ούτε εκείνο το περιβάλλον, τις υποδοµές που
είναι απαραίτητες για την διαδικασία µάθησης. Δεν µπορεί να τις
αγνοούµε. Δεν είµαστε στην εποχή του Κρυφού Σχολειού, ούτε
ένα κτήριο είναι αρκετό για τα παιδιά µας χωρίς αυτό να έχει τις
κατάλληλες προδιαγραφές. 

Είναι επιτακτική ανάγκη σήµερα να γίνουν έλεγχοι και παρεµ-
βάσεις στα σχολικά κτήρια. Η ευθύνη δεν µπορεί να διαχέεται.
Είπατε προηγουµένως ότι είναι αρµοδιότητα των δήµων, που
είναι γνωστό αυτό. Όµως, αυτό αποδεικνύεται ότι είναι, να το
πούµε, λάθος. Γιατί τα µεγάλα προβλήµατα που υπάρχουν σε
όλη τη χώρα, σε όλους τους δήµους, αποδεικνύουν ότι η κατάρ-
γηση της ΚΤΥΠ, του παλιού ΟΣΚ, το κεντρικό σχέδιο που πρέπει
να υπάρχει για να γίνουν νέα σχολεία, να συντηρηθούν τα παλιά,
αποδείχθηκε, λοιπόν, ότι αυτό ήταν σε βάρος των σχολικών κτη-
ρίων, σε βάρος των παιδιών και των γονιών και επικίνδυνη, να το
πω έτσι, κατάσταση σε περίπτωση σεισµού να θρηνήσουµε
ακόµα και θύµατα. Γιατί ο προσεισµικός έλεγχος δεν έχει ολο-
κληρωθεί. Μεγάλο ποσοστό των κτηρίων είναι ανέλεγκτα. Κι αυτό
είναι πολύ σοβαρό, κύριε Υπουργέ. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, η Κυβέρνηση που έχει την ευθύνη απέναντι
στον λαό, να λέει ότι ο δήµος φταίει. Ο δήµος αποδεικνύεται ότι
έχει σήµερα µεγάλες ευθύνες, δεν είπαµε ότι δεν έχει ευθύνες.
Τεράστιες ευθύνες έχει ο δήµος για την κατάσταση που υπάρχει
στον Βύρωνα, για παράδειγµα. Όµως, δεν µπορεί η Κυβέρνηση
να κλείνει τα µάτια σε αυτή την εξέλιξη που υπάρχει στον δήµο ή
στον Δήµο του Αγίου Δηµητρίου, που σας καταθέσαµε παρόµοια
ερώτηση για την κατάσταση στο ειδικό σχολείο, που έπεσαν τα
ταβάνια και παραλίγο να ήταν από κάτω τα παιδιά αυτά µε ειδικές
ανάγκες και να σκοτωθούν. Δεν µπορεί, λοιπόν, εδώ να µην
έχουµε ευθύνη για όλα αυτά, να µην υπάρχει ευθύνη στην Κυ-
βέρνηση. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι χρειάζεται άµεσα να προχωρήσει σε
βάθος ο έλεγχος και λέµε ότι είµαστε στο 2023, και δεν µπορεί
να υπάρχει κανένας συµβιβασµός µε τέτοια σχολεία επικίνδυνα
και η χρόνια υποχρηµατοδότηση, κύριε Υπουργέ, η σχεδόν ανύ-
παρκτη, ουσιαστική συντήρηση των σχολικών µονάδων, έχει
φέρει τα παιδιά και τους εκπαιδευτικούς αντιµέτωπους µε αυτές
τις καταστάσεις, όπου προαύλια πληµµυρίζουν, ταβάνια πέ-
φτουν, πτώσεις σοβάδων, όπως το σχολείο του Βύρωνα. Δεν
µπορεί να υπάρξει συµβιβασµός µε αυτές τις καταστάσεις. 

Και πιστεύω ότι στα ερωτήµατα που κάναµε άµεσα θα πρέπει
να ολοκληρωθούν εδώ οι εργασίες στα σχολεία του Βύρωνα
τώρα την περίοδο των διακοπών. Είπατε ότι εγκρίνατε ένα κον-
δύλι εδώ, για να προχωρήσουν οι εργασίες, αλλά, βέβαια, πρέπει
να διευκολυνθούν και οι γονείς. Άρα, εδώ υπάρχουν οι µέρες ερ-
γασίας που είναι εργάσιµες, πώς θα γίνει µε τους γονείς; Δεν θα
πρέπει να υπάρχει µια µέριµνα από την Κυβέρνηση για άδειες σε
αυτούς τους γονείς ή αν είναι αυτοαπασχολούµενοι, που θα κλεί-
σουν τα µαγαζιά τους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Πάνω σε αυτά τα ερωτήµατα νοµίζω
ότι πρέπει να σκύψει η Κυβέρνηση και να πάρει αποφάσεις τέ-
τοιες, έτσι ώστε να λυθούν τα ζητήµατα των κτηρίων στον Βύ-
ρωνα αλλά και όπου αλλού υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την δευτε-

ρολογία σας. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να είµαι ξανά ξεκάθαρος ότι δεν υπάρχει καµµία διά-

θεση ούτε υπάρχει έδαφος για διάχυση ευθύνης. Η ευθύνη για
τη σχολική στέγη ανήκει στους δήµους. Επικουρικά η κεντρική
κυβέρνηση συνδράµει µε χρηµατοδότηση στους δήµους εκεί που
είναι απαραίτητο. 

Από κει και πέρα για το θέµα, το οποίο θέτει ο κ. Κατσώτης,
συµφωνώ, απολύτως, ότι πρέπει να κάνουµε ό,τι µπορούµε για
να καλύψουµε στον µικρότερο δυνατό χρόνο το χαµένο έδαφος,
µετά από µια υπερδεκαετή δηµοσιονοµική κρίση, η οποία στέ-
ρησε πόρους από τις αναγκαίες υποδοµές στην πατρίδα µας, συ-
µπεριλαµβανοµένου φυσικά του κτηριακού αποθέµατος, µέρος
του οποίου είναι η σχολική στέγη. 

Αυτό που εµείς κάνουµε ως Υπουργείο Εσωτερικών, ήταν πρω-
τοποριακό. Διότι µην ξεχνάτε ότι δεν είναι µόνο τα σχολικά κτήρια
και δηµοτικά κτήρια, υπάρχουν δεκάδες χιλιάδες δηµόσια κτήρια,
που καθηµερινά υπάρχουν πολίτες που εξυπηρετούνται, αλλά και
εργαζόµενοι οι οποίοι εργάζονται. Εποµένως αυτό που κάναµε
εµείς ως Υπουργείο Εσωτερικών είναι να έχουµε µια πρόσκληση
την ώρα ΑΤ11 στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», όπου υπάρ-
χει ο προσεισµικός έλεγχος πρώτου και δεύτερου βαθµού.
Έχουµε εντάξει για έλεγχο πάνω από πενήντα δύο δήµους που
είχαν υποβάλει προτάσεις, πάνω από 6 εκατοµµύρια ευρώ µέχρι
στιγµής για τη χρηµατοδότηση του πρωτοβάθµιου, το οποίο µπο-
ρεί να οδηγήσει σε έργα συντήρησης και επισκευής µέχρι και 50
εκατοµµύρια, 40 εκατοµµύρια ήδη έχουν δεσµευτεί γι’ αυτόν τον
σκοπό.

Άρα αυτό ήταν το πρώτο βήµα. Όµως, δεν είναι αρκετό και
γρήγορο. Γι’ αυτό τι αποφασίστηκε; Μετά την τραγωδία στην
Τουρκία και στη Συρία, αποφασίστηκε µε πρωτοβουλία του Πρω-
θυπουργού, να προχωρήσουµε σε έναν καθολικό έλεγχο, µε τη
συνδροµή του ΟΑΣΠ και του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας.
Μόλις πριν από λίγες µέρες ψηφίστηκε το άρθρο 265 του
ν.5037/2023 αν δεν κάνω λάθος, το οποίο προβλέπει ακριβώς
αυτή τη διαδικασία του πρωτοβάθµιου και δευτεροβάθµιου ελέγ-
χου µε ταχύτητα από το ΤΕΕ.

Εποµένως, εµείς θα είµαστε έτοιµοι, ιδίως µε την κατηγοριο-
ποίηση και προτεραιοποίηση που έχει γίνει, για να συνδράµουµε
µε επιπλέον χρηµατοδότηση, όπου βρεθούν συγκεκριµένα ευρή-
µατα που απαιτούν επισκευή, συντήρηση ή αναβάθµιση της σχο-
λικής στέγης. Υπολογίζεται ότι τα κτήρια που είναι προ του ’85,
τα σχολεία µας και τα νοσοκοµεία µας, θα έχουν την προτεραι-
ότητα. Εµείς υπολογίζουµε ότι θα είναι περίπου εννιά χιλιάδες
σχολεία και είµαστε σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Παιδείας
αυτό το χρονικό διάστηµα, για ό,τι εύρηµα χρειαστεί να έρθουµε
να συνδράµουµε, προκειµένου να γίνει η αποκατάσταση. 

Άρα για να απαντήσω σύντοµα, κάνουµε προσπάθειες µέσα
στο Υπουργείο Εσωτερικών µε το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙ-
ΤΣΗΣ», αλλά καθολικός έλεγχος, όπως αυτός που ζητά ο κ. Κα-
τσώτης και δικαίως, θα γίνει από το ΤΕΕ, µε βάση τον νέο νόµο
που µόλις ψήφισε η ελληνική Βουλή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ  (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Σειρά έχει η πέµπτη µε αριθµό 661/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση

πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «Μπέος κερνάει Μπέος πίνει παράνοµες συµβά-
σεις, µε την ανοχή της πολιτικής ηγεσίας». 

Κύριε Αρσένη, καληµέρα σας. Έχετε δύο λεπτά για το ξεκί-
νηµα σας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όσο διαβάζουµε τις λεπτοµέρειες αυτής της

υπόθεσης, είναι πραγµατικά σοκαριστικές. Έχουµε τον κ. Αχιλλέα
Μπέο ως Πρόεδρο της ΠΑΕ Βόλος, να αιτείται στο Πανθεσσαλικό
στον Δήµο Βόλου, ως Δήµαρχος Βόλου ο κ. Αχιλλέας Μπέος να
συνάπτει µετά τη σύµβαση και να υπογράφει ο ίδιος ως πρό-
εδρος της ΠΑΕ και ως δήµαρχος. Αυτά δεν θα µπορούσαν να
συµβούν σε καµµία άλλη χώρα. Το δε αντίτιµο για την παραχώ-
ρηση του Πανθεσσαλικού είναι 1.500 ευρώ τον µήνα. Δηλαδή,
υπάρχουν µαγαζιά εµπορικά στον δρόµο που κοστίζουν πολύ πα-
ραπάνω από αυτό. Ένα µαγαζάκι έξι τετραγωνικά όχι το Πανθεσ-
σαλικό. Με δικαίωµα ενοικίασης όπως και γίνεται. 

Επίσης κάποια βασικά στοιχεία. Όταν τον Οκτώβρη του 2022,
ο Βόλος νοικιάζει τις κερκίδες του γηπέδου στους φίλους του
Παναθηναϊκού, µε γενική είσοδο 20 ευρώ και 50 για VIP, το κέρ-
δος είναι γύρω στα 300.000 ευρώ για κάτι που έχει νοικιάσει από
τον δήµο, από τον εαυτό του ως δήµαρχο, 18.000 ευρώ. Κι αυτό
αφορά µόνο έναν αγώνα. Φανταστείτε πόσα είναι τα κέρδη, πόσα
τα διαφυγόντα έσοδα του δηµοσίου, από αυτή τη διαδικασία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όπως αποκαλύπτει η εφηµερίδα «ΜΑΓΝΗΣΙΑ», η ΑΕΛ στη Λά-

ρισα, πληρώνει πάνω από τα τριπλά για το µίσθωµα του Αλκαζάρ,
ποσό το οποίο συνοµολογείται ότι αντιστοιχεί κατά προσέγγιση
στο νόµιµο ποσοστό 15% των συνολικών ακαθάριστων εισπρά-
ξεων από εισιτήρια και διαφηµίσεις για κάθε αγωνιστική περίοδο.
Με λίγα λόγια εδώ πέρα έχουµε µια προκλητική σύγκρουση συµ-
φερόντων και µια ζηµία προς το δηµόσιο. 

Θέλω να µας πείτε τι θα κάνετε, να δεσµευθείτε ότι θα διατά-
ξετε έλεγχο για τη ζηµιά του δηµοσίου από τη σκανδαλώδη και
παράνοµη σύµβαση παραχώρησης του Πανθεσσαλικού Σταδίου
και επίσης ότι θα προχωρήσετε µε το ασυµβίβαστο επιχειρηµα-
τιών του αθλητισµού και δηµάρχου. Βέβαια για να είµαστε ξεκά-
θαροι, το ασυµβίβαστο αυτό στην πράξη ήδη υπάρχει. Απλά
παραβιάζεται. Θα τα πούµε αυτά και στη δευτερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αρσένη.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσω-
τερικών, κ. Στυλιανός Πέτσας. Ορίστε, κύριε Πέτσα, έχετε τον
λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και τον κ. Αρ-
σένη για την ερώτηση.

Το ζήτηµα το οποίο πρέπει να µας απασχολεί, κατ’ αρχάς, είναι
να µπορούµε να διακρίνουµε τις αρµοδιότητες. Οι ΟΤΑ, οι Οργα-
νισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, έχουν διοικητική και οικονοµική
αυτοτέλεια συνταγµατικά κατοχυρωµένη. Το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών δεν δίνει εντολές στους δηµάρχους και τους περιφερει-
άρχες, όπως είναι φανερό. Και η εποπτεία που ασκείται δεν
ασκείται από το Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά από τη γραµµατεία
των αποκεντρωµένων διοικήσεων για τον έλεγχο της νοµιµότητας
των πράξεων των δήµων και της άρσης πειθαρχικού ελέγχου των
αιρετών. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά την απάντηση του Δήµου Βόλου
για τα θέµατα τα οποία θίγει ο κ. Αρσένης, συµπεριλαµβανοµέ-
νων αποσπασµάτων από τις αποφάσεις των δηµοτικών συµβου-
λίων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών, κ.
Στυλιανός Πέτσας, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Αναφέρω συνοπτικά ότι το Πανθεσσαλικό Στάδιο Βόλου ανήκει
κατά κυριότητα στην Εταιρεία Ακινήτων του Δηµοσίου, στην
ΕΤΑΔ. Έχει παραχωρηθεί κατά χρήση έναντι ανταλλάγµατος
στον Δήµο Βόλου µε διάρκεια αορίστου χρόνου, βάσει της από
27-5-2021 σύµβασης µεταξύ του Δήµου Βόλου και της ΕΤΑΔ. Με
την αρ.157/2021 απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου εγκρίθηκε
η παραχώρηση της χρήσης του Πανθεσσαλικού Σταδίου Βόλου
έναντι ανταλλάγµατος, όπως ειπώθηκε, 1.500 ευρώ, στην ΠΑΕ
Νίκη Βόλου 1924 -το αντάλλαγµα φυσικά σε µηνιαία βάση- για
την αγωνιστική περίοδο 2021 - 2022, έπειτα από αίτηµα του Προ-
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έδρου κ. Παπακωνσταντίνου.
Για την περίπτωση του Αθλητικού Συλλόγου Βόλου, έπειτα από

σχετικά αιτήµατα του Προέδρου κ. Καπονιώτη, εγκρίθηκε µε την
υπ’ αρ.197/2021 και 105/2022 αποφάσεις του δηµοτικού συµβου-
λίου, η χρήση του Πανθεσσαλικού γηπέδου από την οµάδα ένα-
ντι, επίσης, ανταλλάγµατος 1.500 ευρώ µηνιαίως για τις αγωνι-
στικές περιόδους 2021 - 2022 και 2022 - 2023, αντίστοιχα. 

Έχουµε, λοιπόν, µια σύµβαση µεταξύ του δήµου και της ΕΤΑΔ,
όπου η τήρηση των όρων και των προϋποθέσεων χρήσης του
σταδίου ελέγχονται, φυσικά, από τα δύο µέρη. 

Επίσης, έχουµε τις αποφάσεις του δηµοτικού συµβουλίου, που
προαναφέρθηκαν, που παραχωρείται το στάδιο για χρήση στις
συγκεκριµένες δύο οµάδες. 

Η σκοπιµότητα των αποφάσεων, για την οποία µιλάµε, βαρύ-
νουν φυσικά το δηµοτικό συµβούλιο. Η σκοπιµότητα δεν κρίνεται
ούτε από το Υπουργείο Εσωτερικών αλλά ούτε και από την απο-
κεντρωµένη διοίκηση, η οποία ελέγχει τη νοµιµότητα και µόνο
των πράξεων, κατά τη διαδικασία είτε του υποχρεωτικού είτε του
αυτεπάγγελτου ελέγχου νοµιµότητας. 

Αναφέρω ότι οι αποφάσεις παραχωρήσεων εκµισθώσεων δη-
µοτικών ακινήτων δεν εµπίπτουν στον υποχρεωτικό έλεγχο νοµι-
µότητας των αποκεντρωµένων διοικήσεων, αλλά αυτό σε καµµία
περίπτωση δεν εµποδίζει την εξέταση και τη διερεύνηση τυχόν
πειθαρχικών παραπτωµάτων των αιρετών.

Για το δεύτερο ζήτηµα, που έθιξε ο κ. Αρσένης, όσον αφορά
το ασυµβίβαστο µεταξύ της θέσης του δηµάρχου και τις θέσεις
των επιχειρηµατιών στον αθλητισµό, υπενθυµίζω ότι µε τις δια-
τάξεις του άρθρου 18 παρ. 1 του ν.4111/2013 δόθηκε η δυνατό-
τητα στους δηµάρχους να ασκούν την επαγγελµατική τους
δραστηριότητα. Αυτό αφορά µια πρωτοβουλία, προκειµένου,
όπως κρίθηκε και από την τότε κυβέρνηση -και αν µε ρωτάτε,
προσωπικά είµαι σύµφωνος-, να υπάρξει διεύρυνση των ενδια-
φεροµένων, για να ασχοληθούν µε τα κοινά. Διότι, αν στερούνται
την επαγγελµατική τους δραστηριότητα, όπως αντιλαµβανόµα-
στε όλοι, περιορίζεται ο κύκλος των ενδιαφεροµένων που θα ήθε-
λαν να εκτεθούν στην κρίση των πολιτών, είτε σε τοπικό είτε σε
κεντρικό επίπεδο.

Δικλίδα ασφαλείας για τις περιπτώσεις που συγκρούονται τα
ιδιωτικά συµφέροντα του δηµάρχου µε τα συµφέροντα του
δήµου υπάρχει και εφαρµόζεται, βάσει των διατάξεων του άρ-
θρου 58 του ν.3852/2010. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, προφανώς και εσείς έχετε εποπτεία των

δήµων, γιατί εποπτεύετε την αποκεντρωµένη διοίκηση. Η αποκε-
ντρωµένη διοίκηση είναι αυτή που ελέγχει τους δήµους. Οπότε,
η εποπτεία σας είναι άµεση. Εσείς διορίζετε και τους γραµµατείς
των αποκεντρωµένων διοικήσεων. 

Όντως, δεν υπήρχε ασυµβίβαστο µέχρι τον Δεκέµβριο του
2022, αλλά µε τον ν.5003/2022 έχετε φέρει ασυµβίβαστο για τους
προέδρους εταιρειών που έχουν συµβληθεί µε τον οικείο δήµο,
όπου προτίθενται να θέσουν υποψηφιότητα και έχουν συµβάσεις
παραχώρησης δικαιωµάτων εκµετάλλευσης έργου άνω των
10.000 ευρώ. Εδώ έχουµε 18.000 ευρώ. Άρα, κατ’ αρχάς έχετε
φέρει ένα ασυµβίβαστο που απαγορεύει αυτή τη στιγµή στον κ.
Μπέο να είναι ξανά δήµαρχος µε βάση αυτόν τον νόµο. Ισχύει,
ναι ή όχι; Αφού ως πρόεδρος ΠΑΕ έχει αυτή τη στιγµή σύµβαση
µε τον δήµο στο ποσό των 18.000 ευρώ τον χρόνο -ξεπερνά τις
10.000-, ισχύει αυτό το ασυµβίβαστο, ναι ή όχι; Ο δικός σας
νόµος είναι, ο ν.5003/2022.

Οπότε σας ζητάµε να µας πείτε πώς θα εφαρµοστεί αυτό το
ασυµβίβαστο στην περίπτωση του κ. Αχιλλέα Μπέου. Και σας ζη-
τάµε να µας πείτε τι πράξεις θα πάρει η αποκεντρωµένη διοίκηση,
προκειµένου να ελέγξει τη ζηµία του δηµοσίου από αυτή τη σύµ-
βαση; Μια σύµβαση που όχι µόνο έγινε από τον δήµαρχο στον
επιχειρηµατία δήµαρχο, µε το να είναι και οι δύο εκπρόσωποι -
Αχιλλέας Μπέος να είναι και οι δύο- αλλά και που έγινε και σε ένα
ποσό το οποίο είναι προκλητικό και που προκαλεί µεγάλη κερδο-

φορία του επιχειρηµατία Αχιλλέα Μπέου που του την επιτρέπει ο
δήµαρχος Αχιλλέας Μπέος.

Αν νίπτετε τας χείρας σας απέναντι σε αυτό, συνυπογράφετε
αυτή την προκλητικά ζηµιογόνα σύµβαση εναντίον του δηµοσίου
και µία ακόµα πρόκληση στους πολίτες του Βόλου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Ορίστε, κύριε Πέτσα, τρία λεπτά και για εσάς.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτή είναι πολιτική τοποθέτηση του κ. Αρσένη, την οποία την

κρίνουν, φυσικά, όσοι τον ακούν στην εκλογική του περιφέρεια
αλλά και το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας, γιατί µιλάµε για κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο.

Κατέθεσα στα Πρακτικά αποφάσεις δηµοτικών συµβούλων.
Εξήγησα ποιο είναι το πλαίσιο για τον αυτεπάγγελτο έλεγχο. Φυ-
σικά, αυτό δεν στερεί τη δυνατότητα να ασχοληθεί µε το ζήτηµα
του ελέγχου των συµβάσεων οποιοδήποτε επίπεδο της αποκε-
ντρωµένης, αλλά άλλο ζήτηµα αυτό το οποίο λέει ο κ. Αρσένης,
γιατί, επαναλαµβάνω, υπάρχουν δύο αιτήµατα στα οποία αντα-
ποκρίθηκε ένα δηµοτικό συµβούλιο.

Το δε αίτηµα του Βόλου είναι του Αθλητικού Σωµατείου Βόλου.
Εποµένως, δεν θα ήθελα να υπεισέλθω σε οποιοδήποτε προσω-
πικό θέµα µπορεί να έχει ο κ. Αρσένης µε τον κ. Μπέο, αλλά θα
απαντήσω όπως απάντησα, µε βάση το υφιστάµενο θεσµικό πλαί-
σιο και µε βάση τις αποφάσεις του δηµοτικού συµβουλίου, τις
οποίες κατέθεσα στα Πρακτικά µε τα σχετικά αιτήµατα και θα
µείνω εδώ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Αρσένη, προσωπικά σας εύχοµαι καλή συνέχεια, γιατί

δεν θα είµαι στην επόµενη ερώτησή σας.
Πάµε στην τέταρτη µε αριθµό 658/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση

δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουρ-
γό Εσωτερικών µε θέµα: «Για το ζήτηµα της Υψηλής Γέφυρας
Σερβίων στην Περιφερειακή Ενότητα Κοζάνης (Π.Ε.) και τα προ-
βλήµατα που δηµιουργούνται από το κλείσιµό της, λόγω σοβα-
ρών ζηµιών».

Κύριε Στολτίδη, καληµέρα σας. Έχετε δύο λεπτά για το ξεκί-
νηµά σας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Καληµέρα σε όλους
Κύριε Υπουργέ, η δεύτερη µεγαλύτερη γέφυρα της χώρας,

στα Σέρβια της Κοζάνης, πάνω από την τεχνητή λίµνη Πολυφύ-
του, έκλεισε µε εισαγγελική εντολή αφού παρουσίασε σοβαρές
ζηµιές. Η συγκεκριµένη γέφυρα αποτελεί τµήµα του οδικού δι-
κτύου που συνδέει την Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας και Πε-
ριφέρεια της Θεσσαλίας.

Η εξέλιξη αυτή ήταν προδιαγεγραµµένη, αφού από την κατα-
σκευή της το 1072 δεν είχαν γίνει ποτέ εργασίες συντήρησης και
ουσιαστική επιθεώρηση. Χαρακτηριστικό, επίσης, για το «ενδια-
φέρον» του κράτους είναι ότι αγνοούνταν ως το 2022 τα σχέδια
και οι µελέτες κατασκευής της γέφυρας, χωρίς τα οποία δεν µπο-
ρούσε να προχωρήσει η µελέτη αποκατάστασης της φέρουσα
ικανότητάς της, αφού το 2012 υπήρξαν εµφανείς φθορές και το
2020 διαπιστώθηκαν σοβαρές ζηµιές που έχρηζαν άµεσης επι-
σκευής, σύµφωνα µε προτάσεις επιστηµόνων.

Από τότε χάθηκε, όµως, πολύτιµος χρόνος µε το πινγκ-πονγκ
των ευθυνών µεταξύ Υπουργείου και Περιφέρειας Δυτικής Μακε-
δονίας, σε αντίθεση µε τις fast track διαδικασίες για πράσινες επεν-
δύσεις και όχι µόνο, χάριν των κερδών των µονοπωλιακών οµίλων.

Με όλη αυτή την κατάσταση είναι δικαιολογηµένη, προφανώς,
η αναστάτωση ιδιαίτερα των κατοίκων του Δήµου Σερβίων, Βελ-
βεντού που αγωνιούν για το πώς θα τα βγάλουν πέρα, αφού στην
ήδη επιβαρυµένη καθηµερινότητά τους, εξαιτίας της εφαρµοζό-
µενης αντιλαϊκής πολιτικής, προστίθενται νέα προβλήµατα µετα-
κίνησης, διανύοντας µεγαλύτερες αποστάσεις από και προς την
εργασία τους, το σχολείο, την κάλυψη των εφοδιαστικών ανα-
γκών, ενώ ακόµα πιο δύσκολη θα είναι η άµεση πρόσβαση στο
νοσοκοµείο.
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Επιπλέον, σηµειώνεται ότι η υποστελέχωση σε εξειδικευµένο
επιστηµονικό, τεχνικό προσωπικό -και όχι µόνο- στην Περιφέρεια
Δυτικής Μακεδονίας είναι µεγάλη. Το αποτέλεσµα είναι να µην
µπορεί να γίνει ολοκληρωµένη επίβλεψη του απαρχαιωµένου στο
µεγαλύτερο κοµµάτι του οδικού εθνικού δικτύου πεντακοσίων
εξήντα χιλιοµέτρων, όπου βρίσκονται δεκάδες γέφυρες µε ό,τι
αυτό σηµαίνει για τους εργαζόµενους και την ασφάλεια των διερ-
χόµενων οδηγών.

Οι ευθύνες είναι διαχρονικές και όλων των κυβερνήσεων, γιατί
δεν είναι στις ιεραρχήσεις και στις προτεραιότητές τους οι ανά-
γκες των πολλών, όπως αποδείχτηκε µε τραγικό τρόπο. Είναι η
ίδια η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που στήριξαν και στηρί-
ζουν όλα τα αστικά κόµµατα και οι περιφερειακές αρχές.

Ερωτάστε, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση,
ώστε άµεσα να παρθούν όλα τα αναγκαία µέτρα µε ευθύνη του
κράτους και της περιφέρειας για την ολοκληρωµένη συντήρηση
και επισκευή της γέφυρας, ώστε να εξασφαλίζεται η ασφαλής
µετακίνηση των κατοίκων της περιοχής -και όχι µόνο- να ενισχυ-
θούν τα µέτρα συντήρησης του συνόλου του οδικού δικτύου, να
επισπευστούν όλες οι απαραίτητες εργασίες, για να παραδοθούν
άµεσα σε κυκλοφορία οι δρόµοι που είναι εγκαταλειµµένοι για
χρόνια. 

Και δεύτερον, τι θα κάνετε για να ελεγχθεί η γέφυρα Ρυµνίου,
ίδιας κατασκευής και χρόνων µε τη γέφυρα των Σερβίων και να
στελεχωθούν όλες οι τεχνικές υπηρεσίες της περιφέρειας µε το
απαραίτητο µόνιµο εξειδικευµένο προσωπικό για την επαρκή,
αναγκαία επίβλεψη, επιθεώρηση, συντήρηση του εθνικού οδικού
δικτύου της δυτικής Μακεδονίας και των αντίστοιχων τεχνικών
γεφυρών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Στολτίδη.
Σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών, ο κ. Πέτσας και µετά θα τον αποδεσµεύσουµε.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Πέτσα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακο-
λουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές
και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Ταυ-
ρωνίτη Χανίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω για άλλη µία φορά ότι δεν υπάρχει

αρµοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών για αυτά τα ζητήµατα,
αλλά της τοπικής αυτοδιοίκησης σε συνεννόηση κατ’ αρχάς µε
το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Ιδίως όταν µιλάµε για
µια γέφυρα, είναι αρµοδιότητα της περιφέρειας.

Έχει, όµως, σηµασία να πούµε για µια τόσο σηµαντική γέφυρα
που ενώνει την Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας µε την Περιφέ-
ρεια Θεσσαλίας ότι όπως αναφέρθηκε από τον κύριο Βουλευτή
υπάρχουν ζητήµατα διαχρονικότητας όσον αφορά στην παρακο-
λούθηση της λειτουργικότητας της γέφυρας. Εγώ θα επικε-
ντρωθώ, για να έχουµε όλοι την ίδια εικόνα, στις ενέργειες που
έχει κάνει αυτή η Κυβέρνηση από το 2020 και µετά και θα κατα-
θέσω φυσικά στα Πρακτικά την απάντηση που έχει δώσει η Πε-
ριφέρεια Δυτικής Μακεδονίας, για να ξέρετε για την πρόοδο των
εργασιών.

Το 2020 διαπιστώθηκε ότι υπήρχε ένα ζήτηµα µε βυθίσµατα
στη γέφυρα, γι’ αυτό περιορίστηκε η ταχύτητα διέλευσης στη συ-
γκεκριµένη γέφυρα στα σαράντα χιλιόµετρα την ώρα και θεσπί-
στηκε µέγιστο επιτρεπόµενο βάρος για ένα όχηµα που διέρχεται
τη γέφυρα τους σαράντα τόνους.

Εν συνεχεία, µε απόφαση του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών -πάλι το 2020- χρηµατοδοτήθηκε η Περιφέρεια Δυτικής
Μακεδονίας µε το ποσό των 74.400 ευρώ, για να προσληφθεί τε-
χνικός σύµβουλος για να την υποβοηθήσει στην προετοιµασία

τευχών δηµοπράτησης και επίβλεψης µελέτης για την ολική συ-
ντήρηση της Υψηλής Γέφυρας των Σερβίων. Τα τεύχη δηµοπρά-
τησης παραδόθηκαν στον δήµο στα µέσα του 2022 και ο
προϋπολογισµός της µελέτης ανέρχεται σε 2.054.104,92 ευρώ.

Παράλληλα, ανατέθηκε µελέτη για τον οπτικό έλεγχο του
φορέα και στα εσωτερικά, στο σηµείο όπου εµφανίστηκε µια
ρωγµή στην ανατολική πλευρά της γέφυρας. Στις 10 Φεβρουα-
ρίου 2023 υπεγράφη σύµβαση για το έργο της αποκατάστασης
του τµήµατος της ρωγµής µε προϋπολογισµό 152.000 ευρώ.
Κατά τη διάρκεια αυτών των εργασιών αποκαλύφθηκε ένα ζή-
τηµα µε εκτεταµένη οξείδωση των τενόντων προέντασης πλησίον
της συγκεκριµένης ρωγµής και αυτό σηµαίνει ότι µειώνεται η φέ-
ρουσα ικανότητα της γέφυρας.

Για τους λόγους αυτούς και για λόγους ασφαλείας στις 11
Μαρτίου 2023 αποφασίστηκε από τη Διεύθυνση Αστυνοµίας της
Κοζάνης ο περιορισµός της κυκλοφορίας για οχήµατα µεικτού
βάρους ως τρεισήµισι τόνους και στις 17 Μαρτίου 2023 αποφα-
σίστηκε η ολική διακοπή της κυκλοφορίας, καθώς διαπιστώθηκαν
µικροµετακινήσεις στο σηµείο της ρωγµής.

Επίσης, στις 14 Μαρτίου 2023 µε απόφαση του γενικού γραµ-
µατέα Πολιτικής Προστασίας οι Δήµοι Σερβίων, Βελβεντού και
Κοζάνης κηρύχθηκαν σε κατάσταση ειδικής κινητοποίησης της
Πολιτικής Προστασίας, προκειµένου λόγω επ’ απειλούµενου κιν-
δύνου να δροµολογηθούν άµεσες επεµβάσεις αναβάθµισης για
την ασφαλέστερη διέλευση οχηµάτων και την αποφυγή τροχαίων
ατυχηµάτων του επαρχιακού οδικού δικτύου, το οποίο θα εξυπη-
ρετεί τη διέλευση των βαρέων οχηµάτων µέχρι την ολοκλήρωση
των εργασιών αποκατάστασης στη γέφυρα των Σερβίων.

Αυτές ήταν άµεσες ενέργειες, προκειµένου να εξασφαλιστεί
ότι δεν θα υπάρχει πρόβληµα µε την ευστάθεια της γέφυρας και
προκειµένου να αποτραπεί κάποιο ζήτηµα ασφάλειας. Αντιλαµ-
βανόµαστε όλοι πλήρως την ταλαιπωρία των κατοίκων, των επι-
σκεπτών και όλα αυτά τα ζητήµατα που προκύπτουν από το
κλείσιµο της γέφυρας. Όµως, νοµίζω ότι επίσης συµφωνούµε ότι
η ασφάλεια είναι το νούµερο «1» στη συγκεκριµένη περίπτωση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, αν µακρηγορώ, αλλά πρέπει να
ακουστούν αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είναι και σοβαρό το
θέµα.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Είναι σοβαρό θέµα, που σχετίζεται µε την ασφάλεια όχι
µόνο αυτής της γέφυρας, αλλά γενικά των γεφυρών στην πα-
τρίδα µας.

Η Περιφερειακή Ενότητα Κοζάνης προχωρεί σε εργασίες ανα-
βάθµισης του οδικού δικτύου, που χρησιµοποιείται ήδη για τη
διέλευση των οχηµάτων ιδίως εντός κατοικηµένων περιοχών µε
την παράκαµψη, για παράδειγµα, του οικισµού του Κήπου προ-
ϋπολογισµού 215.000 ευρώ και την επισκευή της περιφερειακής
οδού Καισαρείας προϋπολογισµού 183.000 ευρώ.

Εποµένως, αυτό που κάνουµε εµείς σε συνεργασία µε το συ-
ναρµόδιο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών και µε την περι-
φέρεια και µε τον δήµο, µε τους οποίους είχα από την πρώτη
στιγµή επικοινωνία είναι ότι επιβλέπουµε την ταχύτητα στη διε-
νέργεια αυτών των απαραίτητων εργασιών, προκειµένου, πρώ-
τον, να παραδοθεί ξανά η γέφυρα το ταχύτερο δυνατό στην
κυκλοφορία και δεύτερον, να προχωρήσουν οι αναγκαίες διευ-
θετήσεις και οι κυκλοφοριακές ρυθµίσεις στις περιοχές, όπου σή-
µερα γίνεται µε τον κύκλο της λίµνης η κυκλοφορία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Στολ-
τίδη, έχετε τον λόγο.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πάµε όπου βγει στα τρένα, διέρχεστε µε δική

σας ευθύνη στις γέφυρες και άραγε, φταίει η κακιά η χώρα, όπως
λέτε; Γιατί τα στοιχεία δείχνουν ότι σε όλα τα καπιταλιστικά κράτη
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δεν υπάρχει κανένας έλεγχος. Όπως στους σιδηρόδροµους µε
τη συµφωνία όλων σας σε ευρωπαϊκό επίπεδο 13% ηλεκτρονική
ασφάλεια και 87% τύφλα, το ίδιο και στις γέφυρες. Επτά χιλιάδες
γέφυρες στην Ελλάδα και δεν ελέγχθηκαν ποτέ.

Η συγκεκριµένη έχει και την προηγούµενη του ίδιου του κατα-
σκευαστή στην Ιταλία στη Γένοβα που κατέρρευσε µε σαράντα
τρεις νεκρούς. Από εκεί και πέρα, επιβαρύνθηκε όταν έκλεισαν
τα Τέµπη µε µεγάλα φορτία και για ανεµογεννήτριες, για τις
οποίες έχουν δοθεί από την Κυβέρνησή σας δεκάδες δισεκατοµ-
µύρια ευρώ από τις τσέπες του λαού µας, που τσάκισαν γενικώς
εκεί το περιβάλλον της περιοχής.

Όταν, όµως, είναι να ταΐζετε, κύριε Υπουργέ, τους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους -µιλάµε για όλες τις κυβερνήσεις- το κράτος σας
πάει σφαίρα. Αλλαγές χρήσεων γης στο πιτς φιτίλι, καταπάτηση
περιοχών «NATURA», χρήµα µε τη σέσουλα. Όταν, όµως, είναι
για τις λαϊκές ανάγκες, το κράτος σας δεν υπάρχει πουθενά,
εγκλήµατα στα τρένα, στις γέφυρες, στα σχολεία, όπου δεν έχει
γίνει και εκεί κανένας αντισεισµικός έλεγχος, τα είπε και ο κ. Κα-
τσώτης.

Τι λένε τώρα, όµως, οι επιστήµονες; Ακούµε και τους επιστή-
µονες. Λένε ότι αυτή τη στιγµή η σύγχρονη τεχνολογία δεν µας
επιτρέπει δικαιολογίες ότι δεν βρήκαµε τα σχέδια, άρα, δεν µπο-
ρούµε να το αντιµετωπίσουµε, γιατί υπάρχουν τέτοια εργαλεία
που µπορούν να δουν µέσα στη δοµή της γέφυρας και οποι-
οδήποτε πρόβληµα υπάρχει. Και δεύτερον, λένε ότι το κόστος
της πρόληψης για την αποφυγή φυσικά τραγωδιών είναι πολύ
φθηνότερο.

Και µιλάµε εδώ για πενήντα χρόνια χωρίς κανένα έλεγχο, κύριε
Υπουργέ. Αφήσατε όλοι, βέβαια, όλες οι κυβερνήσεις, το τµήµα
εκτέλεσης συγκοινωνιακών έργων της Περιφέρειας Δυτικής Μα-
κεδονίας για ένα γερασµένο συνολικά δίκτυο πεντακοσίων εξή-
ντα χιλιοµέτρων µόνο µε τέσσερις υπαλλήλους. Ε, πώς να γίνουν
οι έλεγχοι; Και τώρα µε τόσες χιλιάδες κόσµο στην περιοχή, δεν
φτάνει που τους διαλύσατε τις ζωές µε την ακρίβεια, µε την ανερ-
γία λόγω της απολιγνιτοποίησης στην περιοχή, τους φορτώσατε
τώρα και χρόνο και κόστος και επιπλέον κινδύνους για την υγεία
και τη ζωή τους.

Αυτό που βγαίνει, κύριε Υπουργέ, είναι ότι ό,τι έχει σχέση µε
τις ανάγκες του λαού µας τα αφήσατε όλα να σαπίζουν. Και αν
θέλετε, το δείχνουν και τα ίδια στοιχεία στα οποία αναφερθήκατε
ότι όλα που έχουν να κάνουν µε πρόληψη αλλά και γενικώς ακόµα
και την αναδόµησή τους είναι ψίχουλα µπροστά σε αυτά τα δισε-
κατοµµύρια που µοιράζετε.

Δώσατε 4 δισεκατοµµύρια ευρώ παραπάνω µόνο στο ΝΑΤΟ,
από το 2% στο 5%, δώσατε 15 σε επιχειρηµατικούς οµίλους και
θα µπορούσαµε να λέµε εδώ ποσά.

Όµως, εδώ φαίνεται ότι περιµένατε όλες οι κυβερνήσεις, όταν
έρχονται οι τραγωδίες στα τρένα, εδώ, εκεί, στα σχολειά κ.λπ., ο
λαός µας να πέφτει πάντα στον λάκκο του «θα λογαριαστούµε
µετά», ή του «δεν είναι ώρα για οργή και αγώνα, αλλά για θλίψη»
κάποιων άλλων.

Ο λαός µας, όµως, νοµίζουµε και η νεολαία έστειλε σε όλους
σας µε το έγκληµα στα Τέµπη ένα καθαρό µήνυµα, κύριε Υπουρ-
γέ: Να µην ξανατολµήσετε να βάλετε την υγεία και τη ζωή τους
στην ίδια ζυγαριά µε το κέρδος των παράσιτων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου θα κάνω µία πολι-
τική τοποθέτηση. Δεν θα κρίνω την ιδεολογική αφετηρία οποιου-
δήποτε, ιδίως όταν πρόκειται για εκλεγµένο Βουλευτή του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου. Επιτρέψτε µου να πω ότι δεν δέχοµαι σε
καµµία περίπτωση ότι κάποιοι εκφράζουν γνήσια τα συµφέροντα
της χώρας και του λαού και κάποιοι άλλοι όχι.

Επίσης, δεν δέχοµαι σε καµµία των περιπτώσεων, κύριε Βου-
λευτά, ότι εµείς δεν νοιαζόµαστε για τη βιώσιµη ανάπτυξη και το
περιβάλλον. Έχουµε αποδείξει το αντίθετο. Ιδίως δε για τα ζητή-
µατα που σχετίζονται µε την ασφάλεια, όπως είπα και πριν απα-
ντώντας σε ερώτηση του κ. Κατσώτη, είναι η πρώτη Κυβέρνηση
που έχει δροµολογήσει καθολικό προσεισµικό έλεγχο στα δηµό-

σια κτήρια. Δεν θυµάµαι να υπήρχε κάτι στο παρελθόν.
Επίσης, για πρώτη φορά το Υπουργείο Εσωτερικών έχει θέσει

σε κίνηση µέσω του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», όπως
είπα και πριν, προσεισµικό έλεγχο στα δηµοτικά κτήρια και όπως
είπα και πριν, έχουµε εντάξει ήδη έργα σε πενήντα δύο δήµους
που αφορούν πάρα πολλά δηµοτικά κτήρια που τα επισκέπτονται
καθηµερινά πολίτες και δουλεύουν σε αυτά εργαζόµενοι.

Άρα, επαναλαµβάνω ως µια πολιτική τοποθέτηση σε καµµία
των περιπτώσεων δεν δέχοµαι ότι υπάρχει κάποιος ο οποίος εν-
διαφέρεται περισσότερο ή λιγότερο για την ασφάλεια των πολι-
τών.

Τώρα, για το συγκεκριµένο έργο, αυτό που πρέπει όλοι να αντι-
ληφθούµε είναι ότι είναι ένας κοµβικός άξονας αυτή η γέφυρα,
δεν µπορεί να περάσει πολύς καιρός για να αποκατασταθεί η
βλάβη. Εποµένως, κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν και εµείς και το
Υπουργείο Υποδοµών για να είµαστε σε συνεχή συνεννόηση µε
την Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας που -επαναλαµβάνω- έχει
την αποκλειστική αρµοδιότητα για αυτό τον σκοπό, συνδράµουµε
µε πόρους. 

Μιλώ καθηµερινά µε τους συγκεκριµένους δηµάρχους, ιδίως
τον Δήµαρχο Σερβίων και θα κάνουµε ό,τι µπορούµε για να απο-
κατασταθεί γρήγορα η βλάβη, πρώτον, για την ασφάλεια και δεύ-
τερον, για να αποδοθεί το κόστος των µετακινήσεων και η
ταλαιπωρία για τους πολίτες και τους επισκέπτες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Θα κάνουµε µια µικρή διακοπή και συνεχίζουµε.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Προχωρούµε µε τη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 639/29-3-
2023 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθη-
νών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς τον Υπουργό
Τουρισµού, µε θέµα: «Νοµοθετική ρύθµιση για τη δυνατότητα
ελέγχου από τη Δηµοτική Αστυνοµία στα Καταστήµατα Υγει-
ονοµικού Ενδιαφέροντος (ΚΥΕ) που λειτουργούν εντός τουριστι-
κών καταλυµάτων».

Κυρία Πιπιλή, καληµέρα σας! Έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά
σας.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε!
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. Συναντιόµαστε και οι δυο µας εδώ

για να µιλήσουµε για την εκλογική µας περιφέρεια και όχι µόνο,
αλλά γιατί υποψιάζοµαι ότι το πρόβληµα, που αντιµετωπίζουµε
εµείς στα όρια του Δήµου Αθηναίων το αντιµετωπίζουν και άλλες
πόλεις στις οποίες έχει αυξηθεί πάρα πολύ ο τουρισµός.

Το θέµα µου είναι το εξής: Η αλµατώδης, πραγµατικά, τουρι-
στική ανάπτυξη είναι κάτι εξαιρετικά σηµαντικό για την εθνική οι-
κονοµία, αλλά και για την τοπική ανάπτυξη. Αυτή η αλµατώδης
τουριστική ανάπτυξη έχει, όµως και µια πλευρά που οφείλουµε
να τη συζητήσουµε και ειδικότερα αφορά στις περιοχές που είναι
πέριξ της Ακροπόλεως, µεγάλες γειτονιές, όπως είναι τα Πετρά-
λωνα, το Θησείο, το Κουκάκι, το εµπορικό και ιστορικό κέντρο
της Αθήνας, όπου εκεί ζουν κάτοικοι. Εκεί πολλά ξενοδοχεία,
ακριβώς και λόγω του κλίµατος, έχουν µετατρέψει -και πολύ
σωστά κάνουν- τις ταράτσες τους σε χώρους εστίασης, σε µπαρ
ή σε χώρους που πραγµατοποιούνται διάφορες εκδηλώσεις.

Αυτό δηµιουργεί πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα ηχορύπανσης,
ειδικότερα τους καλοκαιρινούς µήνες, όπου υπάρχει το εξής πα-
ράδοξο. Με νόµο του 2017 δεν επιτρέπεται να µπαίνει η Αστυνο-
µία και η Δηµοτική Αστυνοµία και να κάνει ελέγχους σε αυτούς
του χώρους, που οχλούν τους περιοίκους, διότι ο νόµος και η συ-
γκεκριµένη διάταξη προβλέπει ότι τον έλεγχο τον έχει αποκλει-
στικά η υπηρεσία τουρισµού της οικείας περιφέρειας. 

Εγώ, λοιπόν, θέλω να επιτραπεί µε νοµοθετική ρύθµιση να πα-
ρεµβαίνει ad hoc η Αστυνοµία και η Δηµοτική Αστυνοµία για να
περιοριστεί αυτό το δυσάρεστο φαινόµενο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
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Θα σας απαντήσει ο Υπουργός Τουρισµού κ. Βασίλειος Κικί-
λιας. 

Κύριε Κικίλια, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητή κυρία συνάδελφε και βέρα Αθηναία, κυρία Φωτεινή

Πιπιλή, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι για πολλά χρόνια, τις
εποχές των έντονων κινητοποιήσεων στο κέντρο της Αθήνας και
των περιοριστικών δηµοσιονοµικών πολιτικών, δοκιµάστηκε το
κέντρο της Αθήνας, και οι κάτοικοί του και τα καταστήµατα υγει-
ονοµικού ενδιαφέροντος και τα ξενοδοχεία και η οικονοµική ζωή
όλης της χώρας. 

Σωστά λέτε, όµως, ότι µε πολύ µεγάλη προσπάθεια και µε µια
ολική επαναφορά του ελληνικού τουρισµού, πλέον βλέπουµε καθ’
όλη τη διάρκεια της χρονιάς και τους καλοκαιρινούς µήνες, όπως
αναφέρατε, σηµαντικό τουριστικό ρεύµα. Και αυτό νοµίζω ότι
αποφέρει έσοδα στη µέση ελληνική οικογένεια, στη µικρή και µε-
σαία ελληνική επιχείρηση, και γενικά στην ελληνική οικονοµία,
στον εµπορικό κόσµο, στον αγροτικό κλάδο, στον κλάδο της κα-
τασκευής και στους εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενους στον
τουρισµό. Καλώς κάνετε και επισηµαίνετε και τα θέµατα και τα
προβλήµατα τα οποία ενδεχοµένως δηµιουργούνται. 

Θέλω να είµαι ειλικρινής και να σας πω ότι είµαι υπέρ της αρι-
στοτελικής αµεσότητας, δηλαδή στο να υπάρχει µια ισορροπία.
Και οι κάτοικοι να διαβιούν αξιοπρεπώς και να έχουν ποιότητα
ζωής και συνθήκες ζωής. Και οι επαγγελµατίες στον χώρο ειδικά
του ιστορικού κέντρου της Αθήνας, πέριξ της Ακροπόλεως, όπως
λέτε, να µπορούν να λειτουργούν και αυτοί οµοίως. Και αυτό να
συνδυάζεται αρµονικά. Έχω εδώ πέρα, µε βάση την ερώτησή
σας, την απόφαση του Δήµου της Αθήνας και του δηµάρχου, περί
µη άλλης αδειοδότησης περαιτέρω καθισµάτων και καταστηµά-
των υγειονοµικού ενδιαφέροντος πέραν αυτών που υπάρχουν
τώρα. 

Θέλω, επίσης, να πω ότι κάνουµε και άλλες προσπάθειες -ξέρω
ότι είσαστε ιδιαίτερα ευαισθητοποιηµένη εσείς σε αυτό- σ’ ό,τι
έχει να κάνει και µε το πάρκινγκ των τουριστικών λεωφορείων και
πού αυτά θα µπορούν να υπάρχουν µόνιµα σε ένα σηµείο εντός
της Αθήνας, έτσι ώστε να µπορεί να διευκολυνθεί και η κίνηση
και η ποιότητα ζωής των κατοίκων µας, σχετικά µε τις µετακινή-
σεις και τα λοιπά. 

Είδα ότι πράγµατι υπάρχει η αριθµός 16228 διάταξη του 2017
που ρυθµίζει, κατά κύριο λόγο, τη διαδικασία γνωστοποίησης,
δηλαδή έναρξης λειτουργίας και επιµέρους αδειοδοτήσεις των
καταστηµάτων. Αυτό αφορά προφανώς περιφερειακές υπηρε-
σίες τουρισµού, του Υπουργείου Τουρισµού, τις ΠΥΤ. Όµως, ει-
δικότερα στο άρθρο 7 περί χρήσης µουσικής και µουσικών ορ-
γάνων, το οποίο αναφέρατε, γίνεται ρητή αναφορά στην άδεια
της παράγραφο 3 του άρθρου 3 της αστυνοµικής διάταξης
3/1996 περί παράτασης ωραρίου. Για την τήρηση της πιο πάνω
αστυνοµικής διάταξης αρµοδιότητα έχει κυρίως και προεξεχό-
ντως η Ελληνική Αστυνοµία. Θέλω να το τονίσω αυτό. Είναι ση-
µαντικό. Εποµένως, σε περιπτώσεις παραβίασής της -και
υπάρχουν τέτοιες, εγώ δεν λέω ότι δεν γίνονται καθόλου- και
εφόσον κληθεί, µπορεί κάλλιστα να επέµβει η Ελληνική Αστυνο-
µία αυτοστιγµεί. 

Εκ των ανωτέρω συνεπάγεται ότι, άρα, έχει η ΕΛ.ΑΣ. αρµοδιό-
τητα διενέργειας ελέγχου στα ως άνω καταστήµατα, µε δεδο-
µένο µάλιστα ότι το µέτρο της τήρησης της κοινής ησυχίας,
ρυθµίζεται προφανώς, όπως γνωρίζουµε όλοι, από αστυνοµική
διάταξη. Επιπλέον, η Δηµοτική Αστυνοµία, που πρέπει να έχει
ρόλο, κατά την άποψή µου -συµφωνώ µαζί σας- µε βάση την πα-
ράγραφο 3 του άρθρου 3 του ν.5003/2022 είναι αρµόδια για την
τήρηση διατάξεων, που αφορούν στην ηχορύπανση, στην κοινή
ησυχία και στη λειτουργία µουσικής στα καταστήµατα υγειονοµι-
κού ενδιαφέροντος, σε δώµατα, όπως αναφέρατε, ή υπαίθριους
χώρους κτηρίων, σύµφωνα µε τις οικείες αστυνοµικές διατάξεις
και πάντα σε συνεργασία µε την ΕΛ.ΑΣ..

Και εάν πρόκειται για την επιβολή διοικητικών κυρώσεων, το
άρθρο 15 αναφέρεται στην παραπάνω αρµόδια ΚΥΑ και προνοεί
για τις παραβάσεις των κανόνων λειτουργίας, όπως ορίζονται.
Λέει, δηλαδή, ότι όπως στην κείµενη νοµοθεσία προβλέπεται η

κύρωση της προσωρινής ή οριστικής αφαίρεσης άδειας λειτουρ-
γίας, νοείται εφεξής η προσωρινή ή οριστική διακοπή λειτουργίας
για τα καταστήµατα που υπόκεινται σε γνωστοποίηση µε σφρά-
γιση αυτών από τα αρµόδια όργανα του δήµου ή των ΠΥΤ και τη
συνδροµή των αστυνοµικών αρχών, όπου απαιτείται. 

Άρα νοµίζω ότι δεν απαιτείται το αυτοστιγµεί. Μπορεί κάλλιστα
την άλλη µέρα το πρωί, µετά τον έλεγχο που θα γίνει µέσα στη
νύχτα, όπως λέτε, και διαπιστωθεί η παράβαση, να προχωρήσουν
στη συνέχεια οι διαδικασίες των προβλεπόµενων διοικητικών µέ-
τρων που περιλαµβάνουν και τη σφράγιση. Παρ’ όλα αυτά, θα
ακούσω τη δευτερολογία σας και εάν και εφόσον επιµένετε στο
θέµα της Δηµοτικής Αστυνοµίας, θα τοποθετηθώ και επ’ αυτού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρία Πιπιλή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Υπουργέ, ακριβώς λόγω της αύξη-

σης του τουρισµού έχουν δηµιουργηθεί προβλήµατα, που θα
πρέπει να αντιµετωπιστούν, γιατί, απ’ ό,τι προβλέπουµε, το µέλ-
λον θα είναι ακόµα πιο αισιόδοξο ως προς την προσέλευση του-
ριστών. Άρα είναι µερικά θέµατα που, για να φέρουµε την ισορ-
ροπία µεταξύ της ανάπτυξης και των κατοίκων, θα πρέπει σιγά
σιγά να τα αντιµετωπίσουµε. 

Στα θέµατα της ηχορύπανσης να τονίσω ότι µε δική µου επί-
καιρη ερώτηση το 2019 επανήλθε η ηχορύπανση ως πληµµέληµα,
διότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είχε καταργήσει την ηχορύπανση
ακόµη και ως παράβαση και δεν µπορούσε η αστυνοµία να αντα-
ποκριθεί στις κλήσεις των αγανακτισµένων πολιτών. 

Επανήλθε, λοιπόν, η ηχορύπανση και, πάντα από την εµπειρία
µου, αυτό σηµαίνει το εξής. Όταν µετριέται η ένταση µε τα ντε-
σιµπέλ που είναι αρµοδιότητα της Αστυνοµίας και της Δηµοτικής
Αστυνοµίας, αυτό συµβαίνει τα ξηµερώµατα. Είναι πάντα πολύ
πιο αποδοτικό το να υπάρξει απευθείας η είσοδος της αστυνο-
µίας ή της δηµοτικής αστυνοµίας στο κτήριο που δηµιουργεί ηχο-
ρύπανση, παρά να γίνει η γραφειοκρατική διαδικασία την άλλη
µέρα το πρωί που θα πάει ο κάτοικος ή οι κάτοικοι να καταγγεί-
λουν το γεγονός. 

Εγώ έχω κουβεντιάσει και µε τη Δηµοτική Αστυνοµία και µου
είπαν ότι δεν µπορούµε να µπούµε, διότι ο νόµος προστατεύει
αυτού του είδους τις επιχειρήσεις, τα τουριστικά καταλύµατα.
Δεν µπορούν να µπουν. Πρέπει να κάνετε µία διευκρίνιση ως
Υπουργείο, για να µπορέσει η Δηµοτική Αστυνοµία και η Αστυνο-
µία µε αυτή την τροποποίηση να µπαίνουν στις τρεις η ώρα το
πρωί. Εκεί διαπιστώνεται η παράβαση. Μετά µπλέκουµε σε έναν
κυκεώνα που δεν υπάρχει λύση. Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι οι υπη-
ρεσίες σας πρέπει να δώσουν την έµφαση σε αυτή την κατεύ-
θυνση που το ζητάει και ο Δήµος Αθηναίων. Ο Δήµος Αθηναίων
είναι που έχει όλο το βάρος. 

Και µε την ευκαιρία θα σας πω κάτι που έχει να κάνει πιο πολύ
µε το θέµα του πολιτισµού, αλλά µπορείτε να συµβάλετε, κύριε
Υπουργέ. 

Υπάρχει µία νέα µόδα, η οποία εµένα µε δυσαρεστεί πάρα
πολύ, ειδικότερα στο κέντρο της Αθήνας. Πέρασα χθες από την
πλατεία της Αγίας Ειρήνης που είναι ένα αξιοθέατο µεγάλης αρ-
χαιολογικής σηµασίας. Η πλατεία της Αγίας Ειρήνης είναι χρι-
στουγεννιάτικο δέντρο -γελάει η κ. Μιχαηλίδου-, ένα θέαµα µε
όλα τα µπαρ, τις καφετέριες και τα εστιατόρια να έχουν ξαφνικά
Ιούλιο µήνα φωτάκια γύρω-γύρω από τα δέντρα. 

Θέλω µια φωτογραφία, να στείλετε κάποιον συνεργάτη και να
δείτε τη χριστουγεννιάτικη Αθήνα τώρα, 7 Απριλίου, σε έναν
χώρο που χρήζει ιδιαίτερης σηµασίας. Η Αγία Ειρήνη δεν είναι
τσίρκο, συγγνώµη που θα το πω. Είναι ένας πολύ σηµαντικός αρ-
χαιολογικός χώρος. Έχετε µείνει έκπληκτος. Δεν κυκλοφορείτε
το βράδυ. Μετά τις 19:00’ θα το δείτε παντού σε όλη την Αθήνα,
δεν ξέρω, µπορεί να είναι και στη Θεσσαλονίκη και στη Λάρισα. 

Δεν πρέπει και ως Υπουργείο Τουρισµού µαζί µε το Υπουργείο
Πολιτισµού και µε τον Δήµο Αθηναίων να θέσουµε µία ενιαία αι-
σθητική πολιτική; Ο ένας έχει κόκκινη οµπρέλα και ο άλλος έχει
βυσσινί, ο άλλος έχει πορτοκαλί καθίσµατα και ο άλλος έχει κί-
τρινα. 

Να το δούµε λίγο αυτό το θέµα. Λήγει η βουλευτική µου θη-
τεία, δεν ξέρω και εάν θα ξαναεκλεγώ, αλλά είναι ένα θέµα που
µε απασχολεί πάρα πολύ και βρίσκω την ευκαιρία να το θέσω.
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Καλό είναι, λοιπόν, να τροποποιηθεί, να δώσετε µια έµφαση,
να µην χτυπάει το κουδούνι και να του λένε «έξω!» από τα Airbnb,
που έχουν κάνει όλοι -µεταξύ µας- τις ταράτσες µπαρ.

Να είστε καλά. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Κικίλια, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολο-

γία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Για µία ακόµα φορά θέλω να πω ότι είναι σωστό να υπάρχει

ισορροπία µεταξύ των καταστηµάτων υγειονοµικού ενδιαφέρο-
ντος, των ξενοδοχειακών επιχειρήσεων, της βραχυχρόνιας µί-
σθωσης και των κατοίκων στην Αθήνα. Εάν κάτι δεν µου έχει πει
ποτέ κανείς, κυρία συνάδελφε, είναι ότι δεν κυκλοφορώ. Μάλλον
είµαι από τους πολιτικούς και τους Βουλευτές που µόνο κυκλο-
φορούν και είναι σε συνεχή επαφή µε τον κόσµο και τους πολίτες. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Αργά τη νύχτα, είπα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Με την άδεια

της συζύγου πλέον και νύχτα αλλά και µέρα, όπως καταλαβαί-
νετε.

Θέλω να πω ότι η αρµοδιότητα περαιτέρω επέµβασης –την ζη-
τάτε και εγώ θα κάνω την ανάλογη διαβούλευση- αφορά το
Υπουργείο Εσωτερικών. Θα το κάνουµε, όµως, µαζί µε τις επι-
τροπές του Υπουργείου Τουρισµού και την Ελληνική Αστυνοµία. 

Θα συµφωνήσω µαζί σας. Νοµίζω, µάλιστα, ότι στο πλαίσιο των
προγραµµατικών δηλώσεών µας για την επόµενη περίοδο, εάν
και εφόσον µας τιµήσει ο ελληνικός λαός και άρα οι Αθηναίοι συ-
µπολίτες µας, είναι και η οµογενοποίηση των ταµπελών οι οποίες
υπάρχουν και στην Αθήνα και σε άλλους τουριστικούς προ-
ορισµούς, και νησιωτικούς και ηπειρωτικούς προορισµούς. Θα
ήθελα και εγώ να δω µία ταυτοποίηση, ενδεχοµένως και µε ένα
κίνητρο αναπτυξιακό µέσα από το ΕΣΠΑ για τη δυνατότητα αντι-
κατάστασης των κάθε είδους ταµπελών που βλέπει κανείς -να
είναι κάποιες µε neon, κάποιες άλλες πολύχρωµες κ.λπ.- µε µία
αισθητική τέτοια µε την οποία να συµφωνούν όλοι. Να γίνει µε
διαβούλευση και µε τους πολίτες και µε τους καταστηµατάρχες
και να καταλήξουµε σε µία αισθητική που να δίνει προστιθέµενη
αξία και ποιότητα και στο τουριστικό µας προϊόν και στην πόλη
µας και στην πολιτιστική κληρονοµιά µας, µιας και το θέτετε.

Φέρατε το παράδειγµα της πλατείας της Αγίας Ειρήνης, που
φυσικά πήρε ζωή και µε τα καταστήµατα υγειονοµικού ενδιαφέ-
ροντος. Δεν θέλω να ξεχάσει κανείς -τα βιώσαµε µαζί, κυρία συ-
νάδελφε- τι γινόταν στις εποχές των διαδηλώσεων, των αγανα-
κτισµένων, που είχε ερηµώσει το κέντρο της Αθήνας. Όπου δεν
υπάρχει φως, δεν υπάρχει εµπορικός κόσµος, δεν υπάρχει ανά-
πτυξη και υπάρχει αυξηµένη εγκληµατικότητα. Εκεί που συνέβη
αυτό, έπεσε το real estate, άρα έχασαν αξία οι περιουσίες των
συµπολιτών µας. 

Βλέπω µε πολύ µεγάλη χαρά ότι από την Οµόνοια και κάτω
πλέον ξαφνικά υπάρχει και τουριστική ανάπτυξη, υπάρχουν νέες
επενδύσεις στον τουρισµό, νέες επενδύσεις σε εµπορικά κατα-
στήµατα, νέες επενδύσεις σε καταστήµατα υγειονοµικού ενδια-
φέροντος. Πάντα πίστευα και πιστεύω ότι η εµπορική ζωή, η
ανάπτυξη, το φως και η οικονοµία διώχνουν και τα κακοποιά στοι-
χεία και τη µικροεγκληµατικότητα και βοηθάµε και τους κατοί-
κους, τους συµπολίτες µας -γιατί και εκεί Αθήνα είναι και κάτω
από τις γραµµές του τρένου και κάτω από την Οµόνοια- να ξανα-
ποκτήσει αξία η περιουσία τους και να αισθανθούν ασφάλεια και
να κινηθούν όπως πρέπει σε µια πόλη, η οποία δεν µπορεί να είναι
διχοτοµηµένη.

Δεσµεύοµαι απέναντί σας ότι θα αναλάβω την πρωτοβουλία
και µε τον Δήµο της Αθήνας και µε το Υπουργείο Εσωτερικών και
µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη γι’ αυτό το οποίο ανα-
φέρατε, κατ’ αρχάς, γιατί γι’ αυτό έγινε η επίκαιρη ερώτησή σας,
αλλά µε αφορµή αυτό και για τη δυνατότητα της ταυτοποίησης
και της αισθητικής, εάν θέλετε, µίας οµογενοποίησης του τρόπου
µε τον οποίο επικοινωνούµε την πόλη µας, τα καταστήµατά µας
κ.λπ.. Νοµίζω ότι αυτό µπορεί µόνο να την αναβαθµίσει και σας
ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε. Καλή συνέχεια και στους δύο!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, πενήντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από τα Εκπαιδευτήρια Μαντουλίδη Θεσ-
σαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο, παι-
διά.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρία Φωτίου, επειδή µπήκατε ασθµαίνοντας, να πάω σε εσάς

ή να προηγηθεί ερώτηση άλλου συναδέλφου;
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Σε εµένα, κύριε Πρόεδρε, γιατί περιµένει και

η κυρία Υπουργός µισή ώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία. 
Προχωρούµε στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 643/29-3-

2023 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νό-
τιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Θεανώς Φωτίου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Η κυβέρνηση στέρησε χιλιάδες vouchers
για Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών (ΚΔΑΠ) από παι-
διά κάτω από το όριο της φτώχειας, ενώ χάθηκαν τα χρήµατα από
χιλιάδες µη υλοποιηµένα vouchers Βρεφονηπιακών Σταθµών».

Κυρία Φωτίου, καληµέρα σας. Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά
για το ξεκίνηµά σας.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και την κυρία Υπουργό, γιατί περιµένει τώρα µισή

ώρα. Δυστυχώς, είχα ένα πρόβληµα. Και της εύχοµαι και καλή
επιτυχία προεκλογικά.

Κυρία Υπουργέ, είναι γνωστό ότι έµειναν φέτος χωρίς vouchers
δύο στα τρία παιδιά, που είχαν πλήρεις φακέλους στις αιτήσεις
τους για ΚΔΑΠ. Δηλαδή, από εκατόν τριάντα τρεις χιλιάδες αιτή-
σεις δώσατε vouchers µόνο σε σαράντα εννιά χιλιάδες πεντακό-
σια. Άρα, έµειναν ογδόντα τέσσερις χιλιάδες παιδιά εκτός. Ε-
πειδή βγήκαν τα αποτελέσµατα τη µέρα που άνοιγαν οι βρεφο-
νηπιακοί και τα ΚΔΑΠ, έµειναν πολλά vouchers βρεφονηπιακών
σταθµών ανεκµετάλλευτα, γιατί οι µητέρες δεν έβρισκαν θέση. 

Άρα, κατ’ αρχάς σας ερωτώ πόσα vouchers βρεφονηπιακών
σταθµών δεν υλοποιήθηκαν ανά περιφέρεια και, δεύτερον, επι-
πλέον µε την ΚΥΑ του προγράµµατός σας, που εκδώσατε την 1η

Αυγούστου του 2022, κάνετε για πρώτη φορά έναν αυθαίρετο
διαχωρισµό του ενιαίου προγράµµατος βρεφονηπιακών και
ΚΔΑΠ σε δύο χωριστούς προϋπολογισµούς, µε αποτέλεσµα να
µην µπορεί να µεταφερθούν κονδύλια από µη υλοποιηµένα
vouchers βρεφονηπιακών για να δοθούν επιπλέον vouchers στα
ΚΔΑΠ. 

Το χειρότερο, όµως, είναι ότι χιλιάδες παιδιά οικογενειών µε
εισόδηµα κάτω από το όριο της φτώχειας δεν πήραν το πολυπό-
θητο voucher για τα ΚΔΑΠ, όπως καταγγέλλεται από γονείς και
φορείς ΚΔΑΠ, ιδιωτικούς και δηµόσιους, ότι συµβαίνει, όχι µόνο
µεταξύ περιφερειών, αλλά και στην ίδια την περιφέρεια. Δηλαδή,
ένα στα τρία παιδιά µε πλήρη φάκελο που πήρε τελικά το πολυ-
πόθητο voucher, δεν προέρχεται από οικογένεια κάτω από το
όριο της φτώχειας εισοδηµατικά. Καταργήθηκε, δηλαδή, η προ-
τεραιοποίηση της δικής σας ΚΥΑ της 1ης Αυγούστου, διότι στην
πρόσφατη απάντησή σας στον Βουλευτή σας κ. Καρασµάνη δί-
νετε στοιχεία τελείως ανακριβή που διαψεύδονται από το δελτίο
Τύπου. 

Φαντάζοµαι ότι έχουν γίνει πάρα πολλά λάθη σε αυτή την απά-
ντηση. Δεν έχω καταλάβει τι λέτε, γιατί λέτε ότι είκοσι οχτώ χι-
λιάδες εκατόν σαράντα vouchers για ΚΔΑΠ -αν είναι δυνατόν
ποτέ-, τριάντα χιλιάδες πεντακόσια για ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ, από τα
οποία, µάλιστα, λέτε ότι είκοσι οχτώ χιλιάδες ενεργοποιήθηκαν.
Φαντάζοµαι ότι κάποιος έγραψε όλα αυτά τα λάθη, ενώ η ΕΕΤΑΑ
αναφέρει ότι υποβλήθηκαν εννιά χιλιάδες ογδόντα αιτήσεις για
ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ που ικανοποιήθηκαν όλες και εκατόν τριάντα τρεις
χιλιάδες αιτήσεις για ΚΔΑΠ, από τις οποίες δόθηκαν vouchers
σαράντα εννιά χιλιάδες. Είναι τα ακριβή νούµερα. 

Άρα, σας ρωτώ, κυρία Μιχαηλίδου: Τελικά πόσα vouchers δό-
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θηκαν φέτος ανά περιφέρεια για ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ, πόσα
από αυτά τα παιδιά από οικογένειες κάτω από τα όρια της φτώ-
χειας και πόσα υλοποιήθηκαν και, δεύτερον, πόσες χιλιάδες
vouchers για βρεφονηπιακούς σταθµούς συνολικά και ανά περι-
φέρεια δεν υλοποιήθηκαν και δεν τα δώσατε στα ΚΔΑΠ λόγω του
αυθαίρετου διαχωρισµού που κάνατε σε δύο ξεχωριστούς πίνα-
κες µε την επισήµανση δικιά σας; Δεν είναι δυνατόν η µετακίνηση
πόρων µεταξύ των δύο πινάκων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, η κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου. 

Κυρία Μιχαηλίδου, καληµέρα σας. Έχετε τον λόγο για τρία
λεπτά για την πρωτολογία σας. 

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε.

Νοµίζω ότι µοιραζόµαστε αυτό το κοινό όραµα για την παιδική
προστασία και την έµφαση στην προσχολική αγωγή, την έµφαση
στη µη υποχρεωτική προσχολική αγωγή ειδικά όσον αφορά τους
βρεφονηπιακούς σταθµούς, όχι µόνο για την εναρµόνιση οικογε-
νειακής και επαγγελµατικής ζωής, αλλά και για τα ίδια τα παιδιά,
γιατί πραγµατικά βλέπουµε -και νοµίζω ότι συµφωνείτε σε αυτό-
την πρόσβαση σε καλούς βρεφονηπιακούς σταθµούς ως ένα βα-
σικό εργαλείο άρσης κοινωνικών ανισοτήτων και ισότητας ευκαι-
ριών για τα ίδια τα παιδιά. 

Άρα, το κοµµάτι της έµφασης στους βρεφονηπιακούς σταθ-
µούς αποτυπώθηκε στο πώς καταφέραµε και φέραµε πάλι πρό-
γραµµα ΕΣΠΑ βασισµένο στην εγγύηση για το παιδί, το «Child
Guarantee», µε ωφελουµένο πλέον το ίδιο το παιδί και όχι τη µη-
τέρα, όπως ήταν προηγουµένως. 

Εκεί πέρα προτεραιοποίηση της Κυβέρνησης είναι η προσχο-
λική αγωγή, οι βρεφονηπιακοί σταθµοί. Τα Κέντρα Δηµιουργικής
Απασχόλησης Παιδιών και τα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλη-
σης Παιδιών µε Αναπηρία είναι πολύ σηµαντικοί στόχοι παιδικής
φροντίδας. Είναι, όµως, κάτι διαφορετικό από τον βρεφονηπιακό
σταθµό. Είναι διαφορετικό ως προς την ηλικία των παιδιών, είναι
διαφορετικό ως προς τις ώρες που απασχολεί τα παιδιά, είναι
κάτι τελείως διαφορετικό. Εξ ου και στη νέα προγραµµατική το
χτίσαµε σα δύο παράλληλα, άλλα ξεχωριστά προγράµµατα. 

Ως προς την κατανοµή των κουπονιών που µου ζητήσατε, θα
σας καταθέσω αναλυτικό έγγραφο γιατί η αλήθεια είναι ότι µε
την ερώτησή σας ανατρέξαµε στην απάντηση Καρασµάνη και
όντως στο κοµµάτι της κατανοµής των κουπονιών µεταφέραµε
τα στοιχεία που µας είχαν δώσει οι υπηρεσίες και δεν είχαν δια-
χωρίσει ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠΜΕΑ και όλα µαζί τα έβαλαν αθροιστικά
χωρίς να είναι τα σωστά στοιχεία. Οπότε, θα σας καταθέσω από
την ΕΕΤΑΑ τα σωστά επικαιροποιηµένα στοιχεία.

Ως προς τον υπερβάλλοντα αριθµό των κουπονιών –γιατί
όντως υπάρχει ο υπερβάλλων αριθµός των κουπονιών που δεν
έχουν αξιοποιηθεί-, τι µας δείχνει αυτός ο αριθµός; Μας δείχνει,
ουσιαστικά, δύο πράγµατα. Το πρώτο που µας δείχνει είναι η ου-
σιαστική έλλειψη θέσεων σε βρεφικούς σταθµούς, γιατί η πολύ
µεγάλη πλειοψηφία –περίπου οι δεκαπέντε χιλιάδες µε δεκαπε-
ντέµισι χιλιάδες στις δεκαεπτά χιλιάδες - αυτών των κουπονιών
είναι κουπόνια τα οποία έχουν δοθεί για βρέφη, αλλά δεν υπάρ-
χουν βρεφικές θέσεις. 

Με έναν ρυθµό γεννητικότητας στην Ελλάδα πάνω κάτω περί
τις ογδόντα χιλιάδες γεννήσεις τον χρόνο, σε όλη τη χώρα
έχουµε είκοσι έξι χιλιάδες θέσεις σε βρεφικούς. Άρα αυτό που
µας δείχνει το αδιανέµητο κοµµάτι κουπονιών είναι ότι δεν υπάρ-
χουν βρεφικοί να απορροφηθούν. 

Η λύση σε αυτό είναι να φτιάξουµε παραπάνω βρεφικούς. Η
λύση σε αυτό είναι τα 180 εκατοµµύρια που φέραµε στο Ταµείο
Ανάκαµψης, έτσι ώστε να τριπλασιάσουµε τους βρεφικούς και
από είκοσι πέντε χιλιάδες που είναι σήµερα να τους πάµε στις
εβδοµήντα πέντε χιλιάδες που θέλουµε µέσα στα επόµενα τρία
χρόνια. 

Το δεύτερο κοµµάτι –και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-
αφορά στη δυνατότητα –µε την οποία επίσης νοµίζω ότι είστε
σύµφωνη- του δικαιούχου να συµβασιοποιήσει το κουπόνι του
είτε είναι ΚΔΑΠ είτε είναι ΚΔΑΠΜΕΑ είτε είναι βρεφονηπιακός

σταθµός –κατ’ εµέ ακόµη πιο σηµαντικά αν είναι βρεφονηπιακός
σταθµός- µέχρι και την αρχή Μαΐου. Γιατί; Διότι µπορεί µια µη-
τέρα να έχει συγκεκριµένα πράγµατα στο µυαλό της για το πώς
θέλει να µεγαλώσει το παιδί της και να το στείλει όταν το παιδί
χρονίσει ή όταν το παιδί γίνει τριών, δηλαδή, είναι δική της από-
φαση. 

Άρα δεν µπορούµε εµείς να πάρουµε το κουπόνι αυτό από τη
µητέρα, η οποία δυνητικά θέλει να το χρησιµοποιήσει µέχρι τον
Μάιο και να το δώσουµε σε κάποια άλλη διαφορετικού τύπου
δοµή, γιατί µπορεί αυτή η µητέρα όντως να το χρησιµοποιήσει
το κουπόνι της. 

Αυτά είχα να πω και περιµένω να ακούσω τι έχετε να πείτε στη
δευτερολογία σας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κυρία
Μιχαηλίδου. 

Ορίστε, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρία Υπουργέ, χαίροµαι που πραγµατικά

αναγνωρίζετε ότι υπήρξαν αυτά τα λάθη –ήταν προφανή, εξάλ-
λου- στην απάντησή σας και ελπίζω ότι και αυτό που κατατέθηκε
τώρα στα Πρακτικά, αποκαθιστά την αλήθεια. 

Πράγµατι, εδώ έχουµε ένα πρόβληµα το οποίο είναι διπλής
µορφής. Το ένα είναι αναξιοποίητα vouchers που ξέραµε από την
αρχή –και ξέρατε και ήξερα- ότι δεν πρόκειται να χρησιµοποι-
ηθούν γιατί δεν έχουµε θέσεις στους βρεφονηπιακούς, κυρίως
στα βρέφη. Το είπατε ήδη. Το ξέραµε, λοιπόν, από την αρχή ότι
όταν δίνουµε τόσα πολλά vouchers, θα µας µείνουν ανεκµετάλ-
λευτα. 

Άρα αυτό δεν έπρεπε να έχει γίνει εδώ. Πώς µπορούσαµε να
το αντιµετωπίσουµε αυτό; Αν µεταφέραµε αυτά τα vouchers, αν
είχαµε ενιαίο πίνακα και όχι δύο που κάνατε. Το ένα είναι αυτό.
Έτσι λοιπόν, θα είχαµε πάρα πολλές χιλιάδες vouchers που θα
µπορούσαµε να τα δώσουµε στα ΚΔΑΠ και έτσι από τις ογδόντα
τέσσερις χιλιάδες παιδιά που έµειναν απ’ έξω να πάρουµε δέκα,
είκοσι χιλιάδες από αυτά. Γιατί ξέρετε –και µόλις το είπατε- ότι
αυτά ήταν ανεκµετάλλευτα. 

Το δεύτερο που δηµιουργήθηκε ήταν ένα πρόβληµα µεταξύ
του ίδιου του προγράµµατος, όπου έπαιρναν voucher παιδιά µε
εισοδηµατικά κριτήρια πάνω από το όριο της φτώχειας και δεν
περνάνε voucher παιδιά µε εισοδηµατικά κριτήρια κάτω από το
όριο της φτώχειας. 

Να σας δώσω ένα παράδειγµα. Στο Νοµό Μαγνησίας τριακό-
σια δέκα παιδιά που προέρχονται από επισφαλείς και φτωχές οι-
κογένειες, δεν παίρνουν voucher. Ποιοι παίρνουν; Επτακόσια
τριάντα τρία παιδιά που δεν είναι σε φτωχές και επισφαλείς οι-
κογένειες. Έχω όλες τις περιφέρειες µε αντίστοιχα παραδεί-
γµατα, δεν είναι µία και δύο. Γι’ αυτό σας εφιστώ την προσοχή.
Και µη µου απαντήσετε βεβαίως ότι τα παιδιά αυτά που προέρχο-
νται από οικογένειες µε υψηλότερα εισοδήµατα από το όριο της
φτώχειας και τα λοιπά, έχουν µια ελαφριά αναπηρία γιατί δεν
βγαίνουν τα νούµερα. Αυτά τα παιδιά είναι πολύ λίγα και σας το
λέω. 

Για τους λόγους αυτούς ο Πανελλήνιος Σύλλογος Ιδιοκτητών
ΚΔΑΠ σάς έστειλε τον Σεπτέµβριο του 2022 εξώδικη διαµαρτυρία
και προσέφυγε τον Οκτώβριο του 2022 στο Σ.τ.Ε.. Η προσφυγή
θα εκδικαστεί 25 Μαΐου εξ αναβολής, και άρα εδώ θα είµαστε
πάλι. Προτίθεται, δε, να προσφύγει και στα αρµόδια ευρωπαϊκά
δικαστήρια, γιατί παραβιάζεται η αρχή της αναλογικότητας.

Δεν είναι µόνο αυτό, δυστυχώς, κυρία Υπουργέ. Είναι, όπως
ξέρετε πολύ καλά, ότι δεν έχουµε θέσεις για ΚΔΑΠΜΕΑ. Δεν είναι
µόνο οι βρεφικοί, που ξέρατε ότι δεν είχαµε θέσεις και δώσαµε
vouchers χωρίς λόγο, αλλά δώσαµε και στα ΚΔΑΠΜΕΑ. Δώσατε
9.000, όταν ξέρετε –τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ότι οι θέσεις που
έχουµε στα ΚΔΑΠΜΕΑ είναι τεσσερισήµισι χιλιάδες, οι µισές, και
επειδή αυτά είναι πολύ ακριβά vouchers, δηλαδή είναι 23 εκατοµ-
µύρια οι θέσεις που δώσατε και δεν µπορούν να υλοποιηθούν,
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αυτές δίνουν αµέσως πάνω από δεκαεπτά χιλιάδες vouchers για
ΚΔΑΠ. Δηλαδή έγιναν εδώ πάρα πολλές ενέργειες οι οποίες ενώ
µπορούσαν να έχουν δώσει πολλές χιλιάδες vouchers για ΚΔΑΠ
και να έχουν φτάσει σε ένα σηµείο ικανοποιητικό, δεν το καταφέ-
ρατε αυτό. Και βέβαια αφήσατε και απλήρωτους τους εργαζόµε-
νους. Γιατί χρωστάτε δύο µε τρεις µήνες και αυτοί πρέπει να
πληρώσουν τώρα το δώρο του Πάσχα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Και τελειώνω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε. Υπάρχει ένα πρό-
βληµα, πραγµατικά. Δηλαδή, σε εκείνη την περιβόητη απάντησή
σας στον Καρασµάνη λέτε και κάτι άλλο που δεν είναι ακριβές,
κυρία Υπουργέ. Λέτε ότι αρµόδιο για τα vouchers είναι το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων. Πιστεύω ότι και αυτό είναι στη
χορεία των λαθών που δεν υπέπεσε στην αντίληψή σας τότε.

Ξέρετε πολύ καλά, κυρία Υπουργέ, ότι είναι αποκλειστικά δική
σας αρµοδιότητα -και ευτυχώς δηλαδή- τα vouchers για ΚΔΑΠ,
ΚΔΑΠΜΕΑ και βρεφονηπιακούς. Αλλά βλέπετε ότι αυτό είναι ένα
πρόβληµα αλληλένδετο των αρµοδιοτήτων σας. Γιατί είναι απο-
κλειστική αρµοδιότητά σας η προστασία του παιδιού, όπως το εί-
πατε από την αρχή και πολύ σωστά και συµφωνώ. 

Υπάρχει πρόβληµα και µε την καταστρατήγηση της προστα-
σίας του παιδιού, στην περίπτωση της δωδεκάχρονης στον Κο-
λωνό. Δεν εµπίπτει σε αυτή την ερώτηση, όµως το αναφέρω γιατί
είναι ένα συνολικό πρόβληµα που αφορά σήµερα την κοινωνία
και θα ήθελα µια απάντησή σας όταν σήµερα έχουµε αυτή την
περίπτωση που κινδύνεψε το κορίτσι, µέσα από τη δηµοσιοποί-
ηση στοιχείων που κάνατε µε καλή πρόθεση, φαντάζοµαι. Όµως,
αυτή τη στιγµή κινδυνεύει.

Άρα, κυρία Υπουργέ, θα ήθελα συνολικά την απάντησή σας βέ-
βαια για το ιδιαίτερο αυτό θέµα και σας ευχαριστώ και πάλι για
όλα σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ, έ-
χετε τον λόγο.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία Βουλευτά, όσον αφορά στα στοιχεία των παιδιών τα
οποία λαµβάνουν κουπόνια µε εισοδηµατικά κριτήρια, τα οποία
λέτε ότι είναι πάνω από το όριο της φτώχειας, ενώ όντως βάσει
της µοριοδότησης η οποία έχει ενεργοποιηθεί για την κατανοµή
των κουπονιών στα ΚΔΑΠ έχουν βρεθεί αρκετές οικογένειες οι
οποίες είναι κάτω από το όριο της φτώχειας χωρίς κουπόνι για
τα παιδιά τους, εκεί πέρα ενεργοποιήθηκε το σύστηµα της µο-
ριοδότησης και σε σχέση µε τον αριθµό των παιδιών, την ευαλω-
τότητα, το αν είναι µονογονεϊκή ή όχι, µπορεί ή όχι να πάρει το
κουπόνι. 

Πραγµατικά η διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου δεν
είναι για να ερχόµαστε εδώ και να βγάζετε κι εσείς κι εγώ βίντεο
στο κοµµάτι της επικοινωνίας της δουλειάς µας. Η διαδικασία του
κοινοβουλευτικού ελέγχου έχει νόηµα και θέλω κι εγώ προσωπικά
να έχει νόηµα. Η ενηµέρωση, λοιπόν, που έχω εγώ τόσο από την
ΕΕΤΑΑ όσο και από τις δικές µας υπηρεσίες για τα παιδιά τα
οποία είναι πάνω από το όριο της φτώχειας και έχουν λάβει οι οι-
κογένειές τους κουπόνια για αυτά είναι ότι αφορούν αποκλει-
στικά σε παιδιά µε αναπηρία τα οποία έχουν επιλέξει αντί να
πηγαίνουν σε ΚΔΑΠΜΕΑ, επειδή είναι ελαφρά η αναπηρία τους
και ως οφείλουµε και ως κράτος σε µια πολιτική συµπερίληψης,
να πηγαίνουν σε τυπικές δοµές Κέντρων Δηµιουργικής Απασχό-
λησης Παιδιών. Οπότε, παρακαλώ, µετά από εδώ θα ήθελα να
διασταυρώσουµε τα στοιχεία σας ή να καταθέσετε και εσείς τα
στοιχεία σας, γιατί όντως µακάρι να αποβεί αποτελεσµατική η
διαδικασία αυτή του κοινοβουλευτικού ελέγχου και να καταλάβω
και εγώ τι λάθος στοιχεία µπορεί να µου δίνει η ΕΕΤΑΑ. Γιατί η
ΕΕΤΑΑ διασφάλισε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων ότι τα µόνα κουπόνια τα οποία έχουν δοθεί πάνω από ει-
σοδηµατικά κριτήρια και έχουν εξοφληθεί, αν θέλετε, σε ΚΔΑΠ
είναι αυτά παιδιών µε αναπηρία. Οπότε αυτό πραγµατικά και
εµένα µε ενδιαφέρει και θα ήθελα να το δω.

Τώρα το κοµµάτι για το ότι δώσαµε εµείς από τεσσερισήµισι,
εννέα χιλιάδες κουπόνια σε δοµές δηµιουργικής απασχόλησης
παιδιών µε αναπηρία, είναι µια κατάκτηση, η οποία, όµως, αντα-

ποκρίνεται στον αριθµό των ΚΔΑΠΜΕΑ που υπάρχουν. Ένας από
τους τρόπους µε τους οποίους ανταποκρίνεται, είναι ότι πάρα
πολλά ΚΔΑΠΜΕΑ, λειτουργούν πλέον και απογευµατινή βάρδια.
Οπότε µπορεί να µην διπλασιάστηκαν. Όµως αυξήθηκαν κατά
πολύ οι δοµές ΚΔΑΠΜΕΑ, αλλά µε την δυνατότητα διπλών βαρ-
διών πρωινής και απογευµατινής και τη δυνατότητα απασχόλη-
σης σε ΚΔΑΠΜΕΑ, ανεξαρτήτως πλέον ηλικίας, εξυπηρετούν την
πλειοψηφία σχεδόν και τα εννέα χιλιάδες παιδιά για τα οποία
έχουν δοθεί κουπόνια. Άρα, ο αριθµός των δοµών και των υπη-
ρεσιών που παρέχουν τα ΚΔΑΠΜΕΑ, δεν είναι πρόβληµα ως προς
την απορρόφηση των κουπονιών στα ΚΔΑΠΜΕΑ

Τώρα -και θέλω να κλείσω µε αυτό- γιατί η προτεραιοποίηση
που έχουµε δώσει δεν είναι στον αέρα. Η προτεραιοποίηση που
έχουµε δώσει στις µονάδες παιδικής προστασίας που είναι οι
βρεφονηπιακοί σταθµοί, αποτυπώνεται µε πολύ συγκεκριµένο
τρόπο. Αποτυπώνεται µε το νέο ΕΣΠΑ το οποίο ήρθε πάλι πάνω
στο child guarantee, αποτυπώνεται µε το κοµµάτι της 20% υψη-
λότερης χρηµατοδότησης που δίνουµε στους βρεφονηπιακούς
σταθµούς, το κατά 30% υψηλότερου εισοδηµατικού κριτηρίου
υπαγωγής στους βρεφονηπιακούς σταθµούς, το 10% υψηλότερο
κουπόνι, το οποίο δίνουµε στους βρεφονηπιακούς σταθµούς για
να ανταποκριθούν στα υψηλότερα έξοδα που έχουν βάσει του
πληθωρισµού, στη δυνατότητα των γυναικών που δουλεύουν στο
δηµόσιο να λάβουν κουπόνι. Ξέρετε σταµατήσαµε αυτή την τρο-
µερή αδικία, το ότι µπορεί να ήσουν χαµηλόµισθη και να εργαζό-
σουν στο δηµόσιο και να µη µπορούσες να πάρεις κουπόνι για
το παιδί σου. Και βέβαια στην πολύ µεγάλη αυτή και αναγκαία
µεταρρύθµιση, το ότι βρήκαµε 180 εκατοµµύρια, έτσι ώστε να
τριπλασιάσουµε τις θέσεις στους βρεφικούς σταθµούς, εκεί που
είναι πραγµατικά πολύ, πολύ µεγάλη ανάγκη. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαριστού-

µε την κυρία Υφυπουργό. 
Σειρά έχει η πρώτη µε αριθµό 644/30-3-2023 επίκαιρη ερώτηση

δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Ανδρέα Νικολακόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανάπτυξη της περιοχής του Κυπαρισ-
σιακού Κόλπου».

Στην ερώτηση του κ. Νικολακόπουλου θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεώργιος Αµυράς.

Κύριε Νικολακόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτές τις µέρες είναι σε διαβούλευση κι έχει

ολοκληρωθεί ένα αναπτυξιακό σχέδιο για την Ηλεία, µε τη συµ-
βολή της «DIANEOSIS», στην οποία δίνετε έµφαση στην ανά-
πτυξη, στην τουριστική ανάπτυξη όλου του παραλιακού µετώπου
της Ηλείας, αλλά και βέβαια στον σεβασµό του περιβάλλοντος
και στην προστασία και ανάδειξη των προστατευόµενων περιο-
χών της Ηλείας.

Κι ενώ για το κεντρικό και βόρειο κοµµάτι της Ηλείας υπάρχει
ένας ειδικός πολεοδοµικός σχεδιασµός και εισερχόµεθα πλέον
σε µια νέα εποχή, θα τολµούσα να πω ότι στο νότιο κοµµάτι, για
το οποίο υπάρχει ήδη το προεδρικό διάταγµα για τον Κυπαρισ-
σιακό Κόλπο και βασιζόµενο σε µία µελέτη στην οποία, οφείλω
να πω, ότι αρκετοί κάτοικοι ισχυρίζονται ότι αρκετές από τις δια-
πιστώσεις που υπάρχουν εκεί δεν ανταποκρίνονται στην πραγµα-
τικότητα, παρ’ όλα αυτά η περιοχή αυτή η οποία έχει εξαιρετικά
συγκριτικά πλεονεκτήµατα µε µοναδική χλωρίδα και πανίδα, ένα
µοναδικό φυσικό περιβάλλον και ένα περιβάλλον το οποίο πρέπει
να αναδειχθεί, είναι καταδικασµένο, αν θέλετε, στην υποανά-
πτυξη, ακριβώς λόγω αυτού του προεδρικού διατάγµατος. 

Και είµαι από αυτούς, κύριε Υπουργέ, που πιστεύουν ότι το φυ-
σικό περιβάλλον είναι ένα µεγάλο πλεονέκτηµα της περιοχής, το
οποίο πρέπει να αναδείξουµε, να προστατέψουµε, να δηµιουρ-
γήσουµε πράσινες υποδοµές που να αναβαθµίζουν το οικοσύ-
στηµα, να οδηγούν στη βιώσιµη διαχείριση των πόρων. Πλην,
όµως, βλέπουµε ότι αυτή η υπερβολική προστασία που υπάρχει
αυτή τη στιγµή, οδηγεί ακριβώς σε αντίθετα αποτελέσµατα, εν-
δεχοµένως και µε αυθαιρεσίες οι οποίες υπάρχουν που οδηγούν
τελικά αντί στην προστασία στην υποβάθµιση. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι πρέπει να βρούµε µια ισορροπία τέτοια, η
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οποία αφ’ ενός να αναδεικνύει το µεγάλο συγκριτικό πλεονέ-
κτηµα της περιοχής, αφ’ ετέρου όµως, να δηµιουργεί και να οδη-
γεί σε ήπιας µορφής επενδύσεις που θα σέβονται το περιβάλλον. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρησιµοποιήσω λίγο και από τον χρόνο της δευτερολογίας
µου, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα, λοιπόν, να πω ότι ενώ η προηγούµενη κυβέρνηση,
η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ήταν ικανοποιηµένη από το προεδρικό διά-
ταγµα για τον Κυπαρισσιακό Κόλπο, η δική µας Κυβέρνηση, είχε
πει και προεκλογικά ότι θα επανεξετάσει τα ζητήµατα τα οποία
υπάρχουν εκεί. Και ξέρω πολύ καλά ότι έχει ανατεθεί ήδη µια ει-
δική περιβαλλοντική µελέτη, την οποία περιµένουν όλοι να ολο-
κληρωθεί. 

Σας είχα ακούσει και µε πολύ µεγάλη προσοχή πριν από λίγους
µήνες που ήσασταν στο συνέδριο στην Αρχαία Ολυµπία -στο
Olympia Forum- όπου είχατε πει ότι πηγαίνουµε προς ολοκλή-
ρωση αυτής της µελέτης, πλην όµως µέχρι σήµερα δεν έχουµε
δει -αν θέλετε- κάποιο αποτέλεσµα και ούτε έχουµε δει να ολο-
κληρώνεται η µελέτη, να υπάρχει συζήτηση, διαβούλευση µε
τους φορείς σε σχέση µε τη µελέτη αυτή και βεβαίως, αναθεώ-
ρηση του προεδρικού διατάγµατος.

Κατόπιν αυτού, κύριε Υφυπουργέ, σας ρωτώ εάν εξετάζετε τη
δυνατότητα τροποποιήσεων στο προεδρικό διάταγµα, που
αφορά την προστασία της περιοχής του Κυπαρισσιακού Κόλπου
και αν θα προβλεφθεί η δυνατότητα και αν υπάρχει πρόθεση για
ήπιας µορφής επενδύσεις σε αυτή την περιοχή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Νικολακόπουλε, έχω έρθει πολλές

φορές και, µαζί σας µάλιστα, έχουµε περπατήσει τους υπέροχους
οικοτόπους, τις προστατευόµενες περιοχές του Νοµού Ηλείας.

Ο Κυπαρισσιακός Κόλπος έχει το ιδιαίτερο πλεονέκτηµα, θα
έλεγα εγώ, της υπεραξίας να φιλοξενεί τη χελώνα Καρέτα-Κα-
ρέτα, δηλαδή τις φωλιές και τον οικότοπο αναπαραγωγής της.
Αυτό, λοιπόν, από µόνο του µας δίνει µια µεγάλη ευθύνη, ως
χώρα, ένα µεγάλο βάρος και µία υπεραξία απέναντι στο καθήκον
µας να προστατεύσουµε αυτό το είδος, που είναι βεβαίως σηµα-
ντικό, είναι πρωταρχικό. Οι θαλάσσιες χελώνες προϋπήρχαν των
δεινοσαύρων και ελπίζουµε να υπάρχουν και εις το διηνεκές. Ο
Κυπαρισσιακός Κόλπος, λοιπόν, είναι η προστατευτέα µας πε-
ριοχή, µε το αντικείµενο προστασίας. 

Έχετε δίκιο, λοιπόν, ότι όντως οι περιοχές «NATURA» για πάρα
πολλά χρόνια, δυστυχώς, είχαν µείνει απροστάτευτες ή υπήρχαν
τέτοιες απαγορεύσεις, οριζόντιες και αυστηρές, που επέφεραν,
όπως πολύ σωστά είπατε, το αντίθετο αποτέλεσµα. Έκαναν τους
πολίτες, τους κατοίκους, τις τοπικές κοινότητες να βλέπουν
εχθρικά τον τόπο που προστατεύεται, ενώ θα έπρεπε να είναι
ένας τόπος υπεραξίας για τους ίδιους και να δίνει πόρους, µε
ήπιους τρόπους -βεβαίως- και κανόνες.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έτρεξε πάρα πολύ γρήγορα στο να
διασφαλίσει τις περιοχές «NATURA». Σήµερα που µιλάµε, έχουν
ολοκληρωθεί επτά ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες -και η δηµό-
σια διαβούλευσή τους έχει ολοκληρωθεί- για περίπου τριάντα
πέντε περιοχές της χώρας, από το Λασίθι µέχρι τη Θράκη. Βγαί-
νουν σε διαβούλευση άλλες τρεις ειδικές περιβαλλοντικές µελέ-
τες τις επόµενες ηµέρες. Μέσα σε αυτές θα είναι και η ειδική
περιβαλλοντική µελέτη για τον Νοµό Ηλείας, για τον Κυπαρισ-
σιακό Κόλπο και για κάποιες άλλες περιοχές της Αιτωλοακαρνα-
νίας.

Ας ρίξουµε µια µατιά λίγο στην προϊστορία του προεδρικού
διατάγµατος. Το 2018 είχαµε το προεδρικό διάταγµα για τον Κυ-
παρισσιακό Κόλπο. Χαρακτηρίστηκε ως περιοχή προστασίας της
φύσης. Καθορίστηκαν οι επιτρεπόµενες χρήσεις και δραστηριό-
τητες και µέτρα περιορισµού. 

Κατά του προεδρικού διατάγµατος υπεβλήθησαν στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας επτά αιτήσεις ακύρωσης, οι οποίες απορρί-
φθηκαν στο σύνολό τους τον Φεβρουάριο του 2021. Επισφραγί-

στηκε, λοιπόν, η νοµιµότητα του προεδρικού διατάγµατος.
Άρα, στο ερώτηµα «Θα τροποποιήσετε το προεδρικό διάτα-

γµα;» η απάντηση είναι πως όχι, δεν µπορούµε να το τροποποι-
ήσουµε, ούτε θέλουµε να το τροποποιήσουµε. Το Συµβούλιο της
Επικρατείας µάς έβαλε την «περίφραξη» που πρέπει να υπάρχει
για την προστασία της χελώνας Καρέτα-Καρέτα.

Τι κάνουµε, όµως; Ολοκληρώνουµε, όπως σας είπα και θα βγά-
λουµε σε δηµόσια διαβούλευση τις επόµενες ηµέρες, την ειδική
περιβαλλοντική µελέτη. Εκεί θα έχουµε το κρίσιµο διάστηµα,
όπου θα κληθούν άπαντες -οι πολίτες µεµονωµένοι, ο δήµος, η
περιφέρεια, οι ΜΚΟ, όλοι όσοι ενδιαφέρονται για την ανάπτυξη
της περιοχής µε κανόνες περιβαλλοντικής προστασίας να µας
πουν τις απόψεις τους. Θα εκφράσουν τα σχόλιά τους. Η επιστη-
µονική µελέτη, πρέπει να σας πω, θα µας υποδείξει µε επιστηµο-
νικά τεκµήρια και κριτήρια, ποιες θα είναι αυτές οι δραστηριό-
τητες και οι χρήσεις που πρέπει να επιτραπούν. Δεν θα αποφα-
σίσουν οι µελετητές. Το Υπουργείο θα αποφασίσει, λαµβάνοντας
υπ’ όψιν του, βεβαίως, τη νοµολογία και του Ανώτατου Ακυρωτι-
κού Δικαστηρίου και επιµέρους νοµολογίες. Εκεί, λοιπόν, θα
δούµε µε ποιον τρόπο θα µπορέσουµε να επιτρέψουµε την ανά-
πτυξη ήπιων δραστηριοτήτων µε αυστηρούς περιβαλλοντικούς
κανόνες.

Η άποψή µας, η άποψη του Υπουργείου Περιβάλλοντος είναι
η εξής, κύριε Νικολακόπουλε: το περιβάλλον δεν µπορεί να είναι
σε µια γυάλα και να το βλέπουµε απ’ έξω. Πρέπει να έχουµε µία
βιωµατική σχέση µε το περιβάλλον, κυρίως τις τοπικές κοινότητες
και να αντλούµε πόρους από αυτό το προστατευτέο αντικείµενο
προς όφελος πάνω απ’ όλα του ιδίου και φυσικά των τοπικών κοι-
νοτήτων. Όλα όµως αυτά µε µέτρο, µε τεκµηρίωση και µε επιστη-
µονικά δεδοµένα. 

Στη δευτερολογία µου θα επανέλθω µε περισσότερες λεπτο-
µέρειες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βου-
λής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της
Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το Δηµοτικό Σχολείο «Χρυσόστοµος» Σµύρνης.

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα, ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος», πενήντα µία µαθήτριες και µαθητές και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γενικό Λύκειο Αµαρουσίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Νικολακόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, γνωρίζω
καλά ότι έχετε ασχοληθεί πάρα πολύ µε το θέµα του προεδρικού
διατάγµατος. Έχουµε όπως είπατε και εσείς, περπατήσει µαζί
στην περιοχή. Έχετε κάνει µια σειρά από ενέργειες που έχουν
επισπεύσει τις διαδικασίες για τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέ-
τες. Είναι γνωστό αυτό το πράγµα. Όπως επίσης, είναι γνωστό
και πρέπει να αναγνωριστεί ότι µε το πρόγραµµα «Antinero» υ-
πήρχε ένας καθαρισµός σηµαντικός στην περιοχή που συµβάλλει
στην προστασία της. 

Παρ’ όλα αυτά οφείλω να πω ότι πρέπει να ακούσουµε και να
απευθυνθούµε στους πολίτες, οι οποίοι περιµένουν εναγωνίως
µια άλλη διάσταση στην περιοχή. Και όταν µιλάµε για τροποποί-
ηση του προεδρικού διατάγµατος προφανώς µιλάµε για µια δια-
δικασία η οποία θα ακολουθηθεί. Δεν θα γίνει προφανώς αυθαί-
ρετα, δεν θα γίνει χωρίς ειδική περιβαλλοντική µελέτη. Και προ-
φανώς και µετά τις αποφάσεις που είπατε, οι οποίες αποφάσεις
του Συµβουλίου Επικρατείας βέβαια δεν µπορούν να µπουν στην
ουσία της ειδικής περιβαλλοντικής µελέτης από τη στιγµή που
υπάρχει αυτή η ειδική περιβαλλοντική µελέτη. Πρέπει να αναθε-
ωρηθεί η ειδική περιβαλλοντική µελέτη και να γίνει όλη αυτή η
διαδικασία.
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Άρα, όταν µιλάµε για τροποποίηση, µιλάµε αφού ακολουθηθεί
όλη αυτή η διαδικασία που και εσείς είπατε. 

Ωστόσο, αυτό το οποίο πρέπει να δούµε είναι αν αυτή η µελέτη
-η οποία, είναι πολύ θετικό αυτό που άκουσα ότι στο επόµενο διά-
στηµα, θα βγει σε διαβούλευση- έχει κάνει όλες αυτές τις διαδι-
κασίες που απαιτούνται, έτσι ώστε να έχουµε µια αποτύπωση
πραγµατική τής κατάστασης, της ανάγκης προστασίας που έχει
αυτή η περιοχή, της πραγµατικής όµως ανάγκης προστασίας, δη-
λαδή να έχει γίνει αυτοψία, έλεγχοι, µετρήσεις και ό,τι απαιτού-
νται επιστηµονικά, προκειµένου να διακριβώσουµε µε ακρίβεια
την ανάγκη προστασίας της περιοχής.

Πρέπει να δούµε, λοιπόν, αν µε τη µελέτη αυτή, το Υπουργείο
προτίθεται και είναι στις προθέσεις του -αφού λάβει υπ’ όψιν του
και τις απόψεις των φορέων της περιοχής, της ανάγκης, της ιδι-
αιτερότητας, του µοναδικού περιβάλλοντος που έχει αλλά και
των αναπτυξιακών διαστάσεων που έχει όλη αυτή η περιοχή- να
επανεξετάσει και να δει µε ένα θετικό µάτι τη δυνατότητα για
ήπιας µορφής µε σεβασµό στο περιβάλλον επενδύσεις. Και αν
βέβαια προτιθέµεθα να επανεξετάσουµε και γενικότερα, αν θέ-
λετε, τη νοµοθεσία όσον αφορά τις προστατευόµενες περιοχές.
Διότι η προστατευόµενη περιοχή έχει και διάφορες ζώνες, κύριε
Υφυπουργέ, που χρήζουν και διαφορετικής προστασίας. Και ίσως
εκεί πρέπει κάποια στιγµή να το δούµε, έτσι ώστε µια προστα-
τευόµενη περιοχή να µην οδηγείται, όπως είπατε εσείς, στη
γυάλα σε µία υπερβολική προστασία, η οποία εν τέλει θα οδηγή-
σει σε ακριβώς αντίθετα αποτελέσµατα από αυτά τα οποία θέ-
λουµε να πραγµατοποιήσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κύριε Νικολακόπουλε, κατ’ αρχάς

να πω ότι ουδείς πρόκειται να αιφνιδιαστεί και πάνω απ’ όλα η
τοπική κοινωνία της Ηλείας. Η δηµόσια διαβούλευση ακριβώς
αυτόν τον σκοπό έχει, να θέσει επί τάπητος τα στοιχεία και την
ουσία της ειδικής περιβαλλοντικής µελέτης, έτσι ώστε άπαντες
να τοποθετηθούν.

Εµείς βεβαίως ως Υπουργείο Περιβάλλοντος εννοείται και ανα-
γνωρίζουµε την ανάγκη της ανάπτυξης της τοπικής κοινωνίας µε
επενδυτικές πρωτοβουλίες και δράσεις της τουριστικής ανάπτυ-
ξης. Το θέλουµε αυτό. Αλλά βεβαίως, µε κανόνες και µε απόλυτη
ευθυγράµµιση του ιδιαίτερου περιβαλλοντικού χαρακτηριστικού
που έχει αυτή η περιοχή, όπως σας είπα, να είναι ένας τόπος φω-
λεοποίησης -ίσως ο σηµαντικότερος- της χελώνας Καρέτα-Κα-
ρέτα. 

Έτσι, λοιπόν, θα πρέπει -και αυτό θα το καταφέρουµε- να επι-
διώξουµε την ισορροπία µεταξύ οικολογικής βεβαίως, προστα-
σίας και ήπιας τουριστικής ανάπτυξης. 

Το ξαναλέω -το έχω πει πολλές φορές και µαζί το έχουµε συ-
ζητήσει και κατ’ ιδίαν, κύριε Νικολακόπουλε-, εµείς δεν θέλουµε
το φυσικό περιβάλλον σε µια γυάλα, σε καµµία περίπτωση. Θέ-
λουµε οι τοπικές κοινότητες να αντλούν πόρους, το επαναλαµ-
βάνω, αλλά µε πρόγραµµα, µε προστασία, διότι και ευρωπαϊκή
υποχρέωση είναι, αλλά και πέραν αυτού και ευρωπαϊκή υποχρέ-
ωση να µην ήταν, είναι δική µας ηθική υποχρέωση απέναντι στις
νέες γενιές, στα νέα παιδιά που µας παρακολουθούν, τα οποία
θα πρέπει και σε είκοσι και σε τριάντα χρόνια και τα παιδιά αυτών
των παιδιών να είναι υπερήφανοι ότι η χώρα µας είναι ένας ση-
µαντικότατος τόπος προστασίας της χελώνας Καρέτα-Καρέτα.

Εδώ έχουµε κάποια δεδοµένα πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας.
Πρώτον, όπως τόνισα, οι µελετητές θα προτείνουν και υποζώνες
µέσα στις οποίες θα µπορούν να αναπτυχθούν ανθρωπογενείς
δραστηριότητες, αλλά δεν θα αποφασίσουν. Θα αποφασίσει το
Υπουργείο Περιβάλλοντος που έχει όλη την εικόνα µπροστά του,
που έχει και τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες, που έχει την ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία υπ’ όψιν, που έχει τη νοµολογία των ελληνι-
κών δικαστηρίων και βεβαίως, έχουµε και κάποια ιδιαίτερα
θέµατα, όπως το ότι έχουµε καθορίσει τους στόχους διατήρησης
φυσικών τόπων και οικοτόπων που αυτό µε απλά λόγια σηµαίνει
ότι έναντι της υποχρέωσή µας απέναντι στην φυσική ανάπτυξη

ενός οικοσυστήµατος έχουµε θέσει αριθµητικούς στόχους για το
πόσες φωλιές πρέπει να υπάρχουν, για το πόσα άτοµα ενός εί-
δους πρέπει να διατηρούνται ανά εποχή. Αυτά είναι δεδοµένα,
υπάρχει υπουργική απόφαση. Αντλούµε βεβαίως από την ευρω-
παϊκή εµπειρία εξαιρετικά δεδοµένα και οποιαδήποτε τεκµη-
ρίωση, κύριε Νικολακόπουλε, θα στηρίζεται σε στοιχεία όχι
φετινά ή περσινά µόνο, αλλά σε στοιχεία δεκαπενταετίας. Διότι
η περιβαλλοντική προστασία οφείλει να έχει ένα βάθος και γερά
θεµέλια.

Να καταλήξω λέγοντας το εξής: η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει
δείξει ότι αλλάζει την εικόνα της χώρας και στην οικονοµία και
στον τουρισµό και στην ανάπτυξη και στο περιβάλλον. 

Μιλήσατε για το «Antinero», για το προληπτικό πρόγραµµα
προστασίας των δασών. Πότε άλλοτε στην Ηλεία, στα υπέροχα
και ευαίσθητα δάση της Ηλείας, είχαν γίνει εντατικοί καθαρισµοί;
Ποτέ. Καθαρίσαµε χιλιάδες στρέµµατα ευαίσθητων και κρίσιµων
δασικών οικοσυστηµάτων, διανοίξαµε αντιπυρικές ζώνες, διανοί-
ξαµε δασικούς δρόµους χιλιάδων χιλιοµέτρων -είναι κυριολεκτι-
κός ο αριθµός- οι οποίοι ήταν κλειστοί, έτσι ώστε να υπάρχει
άµεση και γρήγορη πρόσβαση της Πυροσβεστικής αν χρειαστεί
στο σηµείο, αλλά και της δασικής υπηρεσίας. Και καταλήγω λέ-
γοντας ότι οι επενδύσεις -και αυτό ισχύει ιδιαίτερα και για την
Ηλεία- και η προστασία του περιβάλλοντος πηγαίνουν χέρι-χέρι,
τονίζω για άλλη µια φορά µε κανόνες, τεκµηρίωση και χωρίς κα-
νέναν αιφνιδιασµό για τις τοπικές κοινότητες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα συζητηθεί η

ένατη µε αριθµό 664/3-4-2023 επίκαιρη ερώτηση του δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Σχέδιο τσιµεντοποίησης και εµπορευµατο-
ποίησης του Πάρκου Τρίτση».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εδώ ήµασταν όταν έφερε ο κ. Χατζηδάκης τον

αντιπεριβαλλοντικό νόµο και σε αυτόν τον νόµο έχει συµπεριλά-
βει τη µεταφορά του Πάρκου Τρίτση στον κ. Πατούλη, στην πε-
ριφέρεια. Και τώρα έρχεται ο κ. Πατούλης να προτείνει τη διά-
λυση και τσιµεντοποίηση του Πάρκου Τρίτση, µετατρέποντας
σταδιακά αυτό το τελευταίο µητροπολιτικό πάρκο σε ένα νέο
«Ελληνικό», µε ενοικιαζόµενα δεντρόσπιτα, ποδηλατοδρόµους -
ειρήσθω εν παρόδω δεν υπάρχει ποδηλατόδροµος στο Πάρκο
Τρίτση, αλλά θα κάνει ο κ. Πατούλης ποδηλατοδρόµους σε αε-
ρογέφυρες- µετατροπή του καναλιού σε εµπορικό δρόµο µε κα-
ταστήµατα, συνεδριακό κέντρο, νέο πάρκινγκ στη νότια λίµνη και
τσιµέντο, τσιµέντο, τσιµέντο.

Μπορεί ο κ. Πατούλης να µην καταλαβαίνει τίποτα για το
Πάρκο Τρίτση και τη σηµασία του, αλλά εσείς κύριε Υφυπουργέ,
έχετε υποχρέωση να το κατανοείτε και να βάλετε τέλος σήµερα
σε αυτή τη συζήτηση, µε τις δηλώσεις σας και εδώ µέσα. 

Το Πάρκο Τρίτση φιλοξενεί ένα στα δύο είδη πουλιών της
χώρας. Περνάνε, φωλιάζουν, ζουν στο Πάρκο Τρίτση. Μας λέει
το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους ότι είναι όλο δασικό. Είναι ένα
πάρκο περιβαλλοντικής ευαισθητοποίησης. Βρίσκεται στην πιο
υποβαθµισµένη γειτονιά του λεκανοπεδίου, τη δυτική Αθήνα, σε
απόσταση αναπνοής από το ΧΥΤΑ Φυλής, από το Θριάσιο και
είναι η ανάσα της δυτικής Αθήνας, αλλά και το σηµείο που έρχε-
ται ο µέσος πολίτης της Αθήνας σε επαφή µε τη φύση. Αν χρει-
άζεται κάτι είναι περαιτέρω στεγανοποίηση των λιµνών, περαιτέ-
ρω πρασίνισµα και να βρεθεί νερό, να υπάρχουν σταθερές πηγές
νερού προς το Πάρκο Τρίτση και να µπορεί να πρασινίσει περισ-
σότερο. Αυτά χρειάζονται, όλα τα άλλα είναι έργα και βέβαια όχι
µόνο εξυπηρετήσεις, αλλά φαντάζοµαι ότι κάποιοι κερδίζουν και
από όλα αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κύριε Αρσένη, βεβαίως και το
Πάρκο Τρίτση είναι ένα εξαιρετικά σηµαντικό πάρκο, ένας θύλα-
κας βιοποικιλότητας για ολόκληρη την Αττική. Είναι το µεγαλύ-
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τερο στην Αττική, είναι περίπου χίλια διακόσια στρέµµατα, σχε-
δόν δέκα φορές ο Εθνικός Κήπος που είναι δίπλα µας και έχει δε-
καπέντε χιλιάδες επισκέπτες τα Σαββατοκύριακα. Άρα είναι ένα
µέρος πολύ ζωντανό, πάρα πολύ σηµαντικό και για τους ανθρώ-
πους που το επισκέπτονται και για τα είδη της άγριας πανίδας
που διαβιούν εκεί όπως και βεβαίως τα είδη της χλωρίδας. Αυτά,
λοιπόν, τα αναφέρω όχι τυχαία, αλλά για να αναδείξω πόσο ση-
µαντικό είναι το Πάρκο Τρίτση, όχι µόνο για τους επισκέπτες,
αλλά και για εµάς, το Υπουργείο Περιβάλλοντος και φυσικά για
την περιφέρεια.

Είπατε: «Ο νόµος Χατζηδάκη», «περιβαλλοντικός νόµος» κ.λπ..
Πρώτα απ’ όλα υπάρχει το ρυθµιστικό πολύ πριν τον Χατζηδάκη
και πολύ πριν έρθουµε εµείς. Είχε περιγράψει τις χρήσεις γης σε
σχέση µε τη δυνατότητα της περιφέρειας να τα υλοποιήσει.
Όµως, ας τα πάρουµε ένα-ένα. Αυτό στο οποίο αναφέρεστε εσείς
στην ερώτησή σας και το χαρακτηρίζετε ως απόπειρα real estate
είναι ένα σχέδιο που έβγαλε σε διαβούλευση ο φορέας διαχείρι-
σης που είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου της Περιφέρειας
Αττικής για τη δηµιουργία ενός σύγχρονου µητροπολιτικού πάρ-
κου µε επιρροές από τις ευρωπαϊκές και τις παγκόσµιες τάσεις
αειφορικού σχεδιασµού λειτουργικής αναβάθµισης, άθλησης και
αναψυχής. Τι έκανε ο φορέας; Οργάνωσε δύο ηµερίδες -µία τον
Φεβρουάριο, µία τον Μάρτιο-, µε ανοιχτή συζήτηση. Συµµετείχαν
πάρα πολλοί. Εκτός από την περιφέρεια, όλοι οι δήµοι της περιο-
χής, το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο, το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττι-
κής, η Ελληνική Ορνιθολογική Εταιρεία, ο Σύλλογος Φίλων του
Πάρκου, µεµονωµένοι πολίτες και όλοι κατέθεσαν τις απόψεις
τους και συνεχίζουν να τις καταθέτουν.

Άρα τι κρατάµε εδώ; Πρώτον, η περιφέρεια έχει τη βούληση
να ζωντανέψει το πάρκο. Με ποιες προϋποθέσεις; Πάνω απ’ όλα
δεν τροποποιούνται οι χρήσεις γης που προβλέπονται. Αυτό δεν
προκύπτει από πουθενά. Αυτό έλειπε! Οι χρήσεις γης είναι συ-
γκεκριµένες από τις πολεοδοµικές διατάξεις. Βεβαίως και έχει
δασικό χαρακτήρα το πάρκο και το βλέπουµε και χάρη στους δα-
σικούς χάρτες. Ας είναι καλά η Κυβέρνηση Μητσοτάκη που µετά
από διακόσια χρόνια που υπάρχει αυτό το κράτος, απέκτησε η
Ελλάδα επιτέλους δασικούς χάρτες, έτσι ώστε να µπορούµε να
βλέπουµε πού υπάρχει το δάσος, πού υπάρχει δασική έκταση για
να το προστατεύουµε, πού δεν υπάρχει για να µπορούµε οι πο-
λίτες να αναπτύσσουµε κατά τον νόµο τις δραστηριότητες µας.

Πάµε, λοιπόν, για τον δασικό χαρακτήρα που λέτε. Το Δασαρ-
χείο Αιγάλεω πρώτα απ’ όλα κάνει διαρκώς -και θα συνεχίσει να
κάνει, ανεξάρτητα µε το αν αυτό το σχέδιο πάρει τη µία µορφή ή
την άλλη- τις αυτοψίες του, τους ελέγχους του κ.λπ.. Ως γνωστόν
το τι επιτρέπεται και τι δεν επιτρέπεται σε µια δασική έκταση ή
ένα δάσος να γίνει ως παρέµβαση επιτρεπτή το περιγράφει ο
ν.998/1979. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι τα δασαρχεία είναι πάρα
πολύ σκληρά και δεν επιτρέπουν ούτε ρίγανη να κουνήσεις και
αυτό µάλιστα πολλές φορές το ακούω ως παράπονο και ως κα-
τηγορία από πολλές πλευρές, ότι τα δασαρχεία µας σταµατάνε
για το ένα και για το άλλο. Καλά κάνουν και τα δασαρχεία σε στα-
µατάνε, διότι αν το έχει κρίνει έτσι το δασαρχείο, σηµαίνει ότι έτσι
πρέπει να γίνεται.

Σας είπα για το ρυθµιστικό. Το ρυθµιστικό σχέδιο Αθήνας Ατ-
τικής, δηλαδή του ν.4277/2014 ορίζει µε ποιον τρόπο µπορεί να
αναπτυχθεί ως αστικό µητροπολιτικό πάρκο το πάρκο «Αντώνη
Τρίτση». Σε σχέση µε τις δραστηριότητες λέει στο άρθρο 18 και
στο παράρτηµα 7 τι µπορεί να αναπτυχθεί. Μπορούν να αναπτυ-
χθούν στο πάρκο «Αντώνη Τρίτση» εκπαιδευτικές δραστηριότη-
τες περιβαλλοντικής ευαισθητοποίησης, δραστηριότητες ήπιας
αναψυχής συµβατές πάντοτε µε την απαίτηση προστασίας του
φυσικού περιβάλλοντος βεβαίως και δραστηριότητες αστικής
βιολογικής γεωργίας. Επιπλέον, εφαρµόζονται τα εργαλεία του
πολεοδοµικού σχεδιασµού πρώτου επιπέδου µέσω των άρθρων
7 και 8 του ν.4447/2016.

Τι σας λέω µε όλα αυτά; Η ρύθµιση της περιοχής για το τι µπο-
ρεί να αναπτυχθεί, να χτιστεί ή να µην χτιστεί το ορίζει το ειδικό
πολεοδοµικό σχέδιο το οποίο βασίζεται πάνω απ’ όλα στις δια-
τάξεις που σας προανέφερα. Εποµένως, στη δευτερολογία µου
θα σας πω για τις χρήσεις γης πολύ πιο εξειδικευµένα τι θα επι-
τραπεί και τι όχι, αλλά τονίζω αυτό που παρουσίασε η περιφέρεια

-και πολύ καλά έκανε- ήταν η έναρξη ενός δηµόσιου διαλόγου,
µιας δηµόσιας διαβούλευσης, για το πώς θέλουµε να είναι το
πάρκο «Αντώνη Τρίτση» τα επόµενα είκοσι, τριάντα και σαράντα
χρόνια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αρσένη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε
Κύριε Υπουργέ, καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα αυτό

που περιγράψατε. Αυτό που παρουσίασε ο κ. Πατούλης είναι ένα
σχέδιο µε µακέτες το πώς θέλει να κάνει το πάρκο «Αντώνη Τρί-
τση». Όλοι οι φορείς που αναφέρετε πήγαν και το καταδίκασαν.
Δεν υπήρχε ένας φορέας να στηρίξει αυτά τα σχέδια Πατούλη, ο
όποιος θέλει να τα προχωρήσει.

Θέλω να µας εξηγήσετε, όµως, ως καθ’ ύλην αρµόδιος. Επι-
τρέπονται σε δάσος -γιατί δάσος είναι- ενοικιαζόµενα δεντρό-
σπιτα; Επιτρέπονται σε δάσος αερογέφυρες ποδηλατόδροµοι;
Επιτρέπονται σε δάσος η µετατροπή του καναλιού; Γιατί το ρυθ-
µιστικό σχέδιο Αθηνών που µας είπατε κηρύσσει ως υγρότοπο
τις λίµνες. Το κανάλι αυτό είναι κοµµάτι -φυσικό στοιχείο, προ-
ϊόν- της λίµνης. Τεχνητή είναι η λίµνη, αλλά πλέον έχει τέτοιο πλη-
θυσµό ορνιθοπανίδας, ένα στα δύο πουλιά περνάνε ή φωλιάζουν
εκεί πέρα, που είναι πλέον σηµαντικός αυτός ο υγρότοπος. Επι-
τρέπεται, λοιπόν, η µετατροπή του καναλιού αυτού, του νερού,
του ανοικτού, σε εµπορικό δρόµο µε καταστήµατα; Επιτρέπεται
σε δάσος συνεδριακό κέντρο; Επιτρέπεται σε δάσος νέο πάρ-
κινγκ; Λες και δεν έφτανε το πάρκινγκ, είχαµε πρόβληµα στη χω-
ρητικότητα των πάρκινγκ!

Αυτό που επιβάλλεται να γίνει είναι προστασία της φύσης, ανά-
δειξη του πρασίνου. Τι εννοούµε µε τον όρο «ανάδειξη»; Στεγα-
νοποίηση των λιµνών, να έχουµε περισσότερο νερό, άρα να µην
µας φεύγει επειδή οι µεµβράνες από κάτω είναι τρύπιες στη µε-
γάλη λίµνη και να πάµε µετά µε αυτό το νερό που θα έχουν να
πρασινίσει το πάρκο, να γίνει πιο φιλόξενο για τους πολίτες της
δυτικής Αθήνας που το έχουν απόλυτη ανάγκη. Είναι η ανάσα
τους, το όπλο τους απέναντι σε αυτή την ακραία περιβαλλοντική
υποβάθµιση που τους επιβάλλεται µε τις αδειοδοτήσεις σας
τόσων δραστηριοτήτων και τώρα και στο Σκαραµαγκά στα στενά
Δαφνίου µε τη µονάδα καύσης φυσικού αερίου και µε τον ΧΥΤΑ
Φυλής να επεκτείνεται διαρκώς.

Ένα πράγµα έχει αυτός ο τόπος, το πάρκο «Αντώνη Τρίτση»
και είναι ο τόπος που θα πάει ο µέσος πολίτης της Αθήνας, θα
πάρει τα παιδιά του, θα συναντήσει τη φύση στην Αθήνα. Μέσα
στον αστικό ιστό το σηµείο που συναντά ο πολίτης, ο άνθρωπος
στη φύση είναι το πάρκο «Αντώνη Τρίτση». Και αυτό θα το τσιµε-
ντώσετε; Θα έχουµε αερογέφυρες, δεντρόσπιτα µε τσιµεντένιες
βάσεις, τα κανάλια να γίνονται εµπορικοί δρόµοι, συνεδριακά κέ-
ντρα κ.λπ.; Μπορεί να έχουν µάθει έτσι να κάνουν τα πράγµατα
ο κ. Πατούλης και άλλοι. Στο πάρκο «Αντώνη Τρίτση» αυτό δεν
θα περάσει. Θέλουµε εδώ πέρα να βγείτε και να υπερασπιστείτε
το αντικείµενό σας, την αρµοδιότητά σας. Δεν σας το ζητάµε.
Είναι ανεξαρτήτως κόµµατος. Έχετε ηθική υποχρέωση να πείτε
ότι όλα αυτά που προτείνουν είναι απαράδεκτα και δεν θα περά-
σουν. Επιτρέπετε σε όλα δάση δεντρόσπιτα, ποδηλατόδροµους
και αερογέφυρες. Αυτό µας λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ηθική υποχρέωση έχουµε όλοι πάνω απ’ όλα. Όµως, πριν µι-

λήσουµε να ξέρουµε τι λέει ο νόµος. Άλλο τι φανταζόµαστε και
άλλο τι έχουµε ψηφίσει. Είµαστε νοµοθέτες. Είµαστε στο Κοινο-
βούλιο. Ο νόµος είναι αυτός που ορίζει και επιτρέπει ή δεν επι-
τρέπει µια οποιαδήποτε δραστηριότητα είτε σε δάσος, είτε σε
δασική έκταση.

Πάµε να τα δούµε λοιπόν βήµα-βήµα, για να δείτε ότι καλή είναι
η άρνηση, καλό είναι να λέµε ότι δεν µας αρέσει να υπάρχει ενα-
έριος ποδηλατόδροµος -εµένα όµως µ’ αρέσει που είµαι ποδη-
λάτης, γιατί να µην έχω;- άλλα είτε µ’ αρέσει εµένα, είτε δεν µ’
αρέσει, είτε αρέσει σε σας, είτε δεν σας αρέσει, δεν θα το απο-
φασίσετε ούτε εσείς, ούτε εγώ. Υπάρχουν θεσµοθετηµένα όρ-
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γανα της ελληνικής πολιτείας -και ευτυχώς- που θα αποφασίσουν
τι θα προκριθεί και τι όχι.

Πάµε να δείτε λοιπόν ποια είναι τα βήµατα.
Πρώτον, τον Ιανουάριο του 2019 η Γενική Γραµµατεία Χωρικού

Σχεδιασµού και Αστικού Περιβάλλοντος προενέκρινε τη µελέτη
του ειδικού χωρικού σχεδίου για το πάρκο «Αντώνη Τρίτση». Τι
λέει αυτή η πρώτη έγκριση της µελέτης του ειδικού χωρικού σχε-
δίου; Λέει ότι οι επιτρεπόµενες χρήσεις γης είναι οι εξής: Διοί-
κηση, εκπαίδευση, πολιτιστικές εγκαταστάσεις, αθλητικές εγκα-
ταστάσεις, χώροι συνάθροισης κοινού, γήπεδα στάθµευσης, κοι-
νωνική πρόνοια, αναψυκτήρια, βιολογικός καθαρισµός, εγκατα-
στάσεις ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, γωνιές ανακύκλω-
σης-πράσινα σηµεία, κατασκηνώσεις, παιδικές εξοχές, καταλύ-
µατα µέχρι τριάντα κλίνες που µπορεί να είναι ξενώνες για ερευ-
νητές, µπορεί να είναι χώροι εγκαταστάσεων για φιλοξενία
διαφόρων οµάδων, µεταξύ αυτών και ευάλωτων οµάδων, αστική
γεωργία- λαχανόκηποι. Αυτά λοιπόν η ελληνική πολιτεία τα έχει
προεγκρίνει ως σχέδιο, ως µελέτη για το ειδικό χωρικό σχέδιο ει-
δικά για το πάρκο «Αντώνη Τρίτση». Επίσης, έχει ειδική αναφορά
ότι πρέπει να οριοθετηθεί και να προστατευθεί απόλυτα -έτσι
λέει- ο Τεχνητός Υγρότοπος των Νερών του Πύργου της Βασι-
λίσσης.

Ποιο είναι το επόµενο βήµα; Το επόµενο βήµα είναι να οριστι-
κοποιηθεί το σχέδιο της γενικής διάταξης κτηρίων και ελεύθερων
χώρων και να καθοριστούν οι ελεύθεροι χώροι. Όλα αυτά πρέπει
να εγκριθούν, εάν περάσουν ή δεν περάσουν, γιατί µπορεί από
όλες αυτές τις επιτρεπόµενες δραστηριότητες και χρήσεις που
σας είπα να µην περάσει καµµία. Διότι το επόµενο βήµα είναι η
έγκριση του ειδικού χωρικού σχεδίου.

Ποιοι νόµοι τα λένε αυτά, ανεξαρτήτως τι πιστεύω εγώ κι εσείς;
Ο ν.4447/2016 στο άρθρο 8 λέει για το ειδικό πολεοδοµικό σχέ-
διο. Άρα το ειδικό χωρικό σχέδιο µπορεί να εγκριθεί κατά 99% ή
µπορεί να εγκριθεί στο σύνολό του. Δεν το ξέρουµε εµείς και δεν
θα το αποφασίσουµε εµείς. Θα το αποφασίσουν οι υπηρεσίες
βάσει της νοµοθεσίας. Ποιες είναι αυτές οι υπηρεσίες; Είναι η Δι-
εύθυνση Σχεδιασµού Μητροπολιτικών, Αστικών και Υπεραστικών
Περιοχών του Υπουργείου Περιβάλλοντος και το Κεντρικό Συµ-
βούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων που θα προ-
ετοιµάσει και το αντίστοιχο προεδρικό διάταγµα.

Πέραν αυτών των βηµάτων και φίλτρων που σας είπα, υπάρχει
και άλλο ένα πάρα πολύ σηµαντικό και εκεί έρχεται καταλυτικά ο
ρόλος του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Πρόκειται για τη Στρατη-
γική Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων. Θα πρέπει να συνο-
δεύονται όλα αυτά τα βήµατα που σας είπα µε τη στρατηγική
µελέτη. Μόλις ολοκληρωθούν αυτά, θα βγουν σε δηµόσια δια-
βούλευση. Ουδείς αιφνιδιάζεται, ουδείς προκαταβάλλεται και ου-
δείς αποφασίζει µόνος του.

Αφού λοιπόν ενηµερωθούν οι εµπλεκόµενοι και αφού περά-
σουµε από τα τέσσερα φίλτρα που σας είπα, τότε θα καταλή-
ξουµε στο τελικό σχέδιο του τι θα γίνει και τι δεν θα γίνει. Και
όπως σας είπα, δεν αποφασίζει µία υπηρεσία, ούτε ένας Υπουρ-
γός, ούτε κανείς. Έχουµε όλα αυτά τα όργανα που σας είπα, θε-
σµοθετηµένα από την πολιτεία, βάσει των νόµων που σας προ-
ανέφερα, τους οποίους έχουµε ψηφίσει εδώ και τους οποίους βε-
βαίως τιµούµε και τηρούµε και ακόµα και αν δεν θέλαµε εµείς -
που βεβαίως και θέλουµε- έχουµε και τη δικαιοσύνη η οποία θα
παρενέβαινε ή µπορεί να παρέµβει οποιαδήποτε στιγµή.

Άρα εµείς στο Υπουργείο Περιβάλλοντος θα εξετάσουµε όλα
τα σχέδια που θα µας υποβληθούν εάν συνάδουν µε την πολύ ση-
µαντική περιβαλλοντική προστασία της ορνιθοπανίδας, των υγρο-
τόπων και των στοιχείων που συνθέτουν τον δασικό χαρακτήρα
αυτού του οικοσυστήµατος και τότε µόνο θα εγκριθούν, ανάλογα
βεβαίως µε τις παρατηρήσεις του Υπουργείου Περιβάλλοντος.

Άρα το πάρκο δεν µετατρέπεται σε κανένα φιλέτο, δεν γίνεται
real estate. Θα κρατηθεί στον χαρακτήρα του αµιγώς δασικό.
Αυτό πρέπει να γίνει διότι έχουµε προστατευόµενα είδη ορνιθο-
πανίδας εκεί κι εµείς στο Υπουργείο Περιβάλλοντος σε αυτά δεν
κάνουµε πίσω. Και είµαι σίγουρος ότι φυσικά δεν θέλει να διατα-
ράξει το περιβαλλοντικό και οικολογικό αποτύπωµα της περιοχής
αυτής η περιφέρεια ή για την ακρίβεια πάνω απ’ όλα η περιφέ-
ρεια.

Σας ανέφερα όλα τα φίλτρα και σας είπα πώς κινούµαστε. Έτσι
λοιπόν αυτό που θα διασφαλίσουµε θα είναι ότι το πάρκο
«Αντώνη Τρίτση» θα είναι ένας πράσινος θύλακας σπουδαίας βιο-
ποικιλότητας και σηµασίας και εκεί θα παραµείνουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε τώρα µε την τρίτη, µε αριθµό 650/31-3-2023,

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Άρτας του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Χρήστου Γκόκα προς τον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών, µε θέµα: «Εγγειοβελτιωτικά έργα Πεδιάδας
Άρτας και αρδευτικό έργο Πέτα - Κοµποτίου».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γε-
ώργιος Καραγιάννης.

Κύριε Γκόκα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ που είστε σήµερα εδώ για να συ-

ζητήσουµε αυτή την επίκαιρη ερώτηση, η οποία αφορά στην ενη-
µέρωση των παραγωγών αλλά και των συµπολιτών µου στην
Άρτα, για την πορεία της υλοποίησης δύο πολύ σηµαντικών βα-
σικών έργων για την περιοχή και συγκεκριµένα τα εγγειοβελτιω-
τικά έργα Πεδιάδας Άρτας και το αρδευτικό έργο Πέτα - Κοµπότι
τα οποία καλύπτουν σχεδόν το σύνολο των καλλιεργήσιµων και
παραγωγικών εκτάσεων της Άρτας.

Όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, η Περιφερειακή Ενότητα
Άρτας είναι µια περιοχή που στηρίζεται κατά βάση στον πρωτο-
γενή τοµέα. Τα τελευταία χρόνια το αγροτικό εισόδηµα έχει κα-
ταρρεύσει και ένας καθοριστικός παράγοντας πέραν των προ-
βληµάτων στη δυνατότητα διάθεσης των προϊόντων, µε τις χα-
µηλές τιµές στην πώλησή τους, είναι και η αλµατώδης αύξηση
του κόστους παραγωγής. Σηµαντικές παράµετροι για το κόστος
παραγωγής αποτελούν οι υποδοµές και ιδιαίτερα η δυνατότητα
άρδευσης µε επαρκή ποσότητα κατάλληλου νερού χωρίς µεγάλη
οικονοµική επιβάρυνση. Επίσης, η κλιµατική αλλαγή, πέραν των
άλλων, συνδέεται και µε την υποχώρηση του υπόγειου υδροφό-
ρου ορίζοντα της Πεδιάδας της Άρτας µε αποτέλεσµα την υπε-
ράντληση µε γεωτρήσεις και µάλιστα πολλές φορές υφάλµυρων
ποσοτήτων νερού.

Η ανάγκη λοιπόν κατασκευής και λειτουργίας εγγειοβελτιωτι-
κών έργων άρδευσης και στράγγισης στην Πεδιάδα Άρτας και
του αρδευτικού Πέτα - Κοµποτίου είναι προφανής.

Τα έργα αυτά διεκδικήθηκαν εδώ και πάνω από τρεις δεκαε-
τίες. Πριν από είκοσι πέντε χρόνια περίπου -θα το γνωρίζετε-
µετά από προετοιµασία µελετών τα έργα αυτά άρχισαν να κατα-
σκευάζονται τµηµατικά, µε έργο το κεφαλής τον ταµιευτήρα
Πουρνάρι II και τα πρώτα δίκτυα και ζώνες.

Τελευταία εργολαβία, κύριε Υπουργέ, είχαµε το 2014 µε προ-
ϋπολογισµό σύµβασης 8,5 εκατοµµύρια ευρώ για τα εγγειοβελ-
τιωτικά της Πεδιάδας, ενώ το 2020 παραδόθηκε το έργο που
συµβασιοποιήθηκε το 2008 µε 8 εκατοµµύρια ευρώ για το αρδευ-
τικό έργο Πέτα - Κοµπότι.

Συνεπώς σήµερα τα ερωτήµατα είναι:
Πρώτον, ποιος είναι ο σχεδιασµός για τα συµπληρωµατικά

έργα που απαιτούνται ώστε να καταστούν λειτουργικά τα τµή-
µατα και των δύο έργων που κατασκευάστηκαν ή κατασκευάζο-
νται και αφορούν και στα εγγειοβελτιωτικά της Πεδιάδας και στο
αρδευτικό έργο Πέτα - Κοµπότι; Πότε θα γίνει η δηµοπράτηση γι’
αυτά τα συµπληρωµατικά έργα; Έχει εξασφαλιστεί η χρηµατο-
δότηση; Γιατί καθυστερούν;

Και το δεύτερο ερώτηµα αφορά στον προγραµµατισµό και τη
συνολική ολοκλήρωση αυτών των δύο πολύ µεγάλων και σηµα-
ντικών έργων. Προχωράει η επικαιροποίηση των µελετών; Σε ποιο
πρόγραµµα σκοπεύετε να εντάξετε τη χρηµατοδότησή τους
ώστε να καλύψουν το σύνολο των αναγκών της Πεδιάδας της
Άρτας και της περιοχής Πέτα - Κοµποτίου;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Γκόκα, όπως κι εσείς αναφέρετε στην ερώτησή σας,
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τόσο τα έργα στην Πεδιάδα της Άρτας, όσο και στο Πέτα - Κο-
µπότι έχουν ολοκληρωθεί κατά το παρελθόν από το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών.

Γνωρίζετε πολύ καλά άλλωστε, πριν από δύο µέρες βρισκόµα-
σταν στην Ήπειρο, στα Γιάννενα, το ενδιαφέρον που έχουµε ως
Κυβέρνηση, ώστε όλα αυτά τα έργα που αφορούν και τον νοµό
Άρτας να προχωρήσουν στο συντοµότερο δυνατό διάστηµα µε
τις συντοµότερες δυνατές διαδικασίες.

Πραγµατικά στο Υπουργείο προετοιµάζουµε το διαγωνισµό για
τα συµπληρωµατικά εγγειοβελτιωτικά έργα Πεδιάδας Άρτας, πε-
ριοχής Πέτας - Κοµπότι µε εκτιµώµενο προϋπολογισµό 11.700.000
ευρώ µε ΦΠΑ. Στο αντικείµενο αυτής της νέας εργολαβίας περι-
λαµβάνονται ουσιαστικά έργα συµπλήρωσης στα ήδη κατασκευα-
σµένα έργα, προκειµένου αυτά -φαντάζοµαι ότι το γνωρίζετε, γιατί
ξέρω ότι ασχολείστε πολύ επισταµένα- να καταστούν λειτουργικά,
ενώ πλέον περιλαµβάνεται και η κατασκευή νέων αρδευτικών δι-
κτύων στη ζώνη 5 της Πεδιάδας Άρτας µε δέκα χιλιάδες επιπλέον
στρέµµατα γης.

Ποια είναι τα προβλήµατα τώρα για να τα γνωρίσουµε. Αυτό
το έργο είχε εγκεκριµένους περιβαλλοντικούς όρους, οι οποίοι
έληξαν. Η υπηρεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
απέστειλε στη Διεύθυνση Περιβαλλοντικών Αδειοδοτήσεων του
ΥΠΕΝ στις 18-11-2021 φάκελο για την ανανέωση των περιβαλλο-
ντικών όρων. Μόλις πριν από ένα µήνα, τον Φεβρουάριο του
2023, η ΔΙΠΑ απέρριψε αυτόν τον φάκελο και ζήτησε να υποβλη-
θεί νέος φάκελος τροποποίησης και να εµπεριέχει µέσα µια ει-
δική οικολογική µελέτη. Αυτή η απαίτηση σαφώς φέρνει µια
καθυστέρηση και πάει το έργο λίγο πιο πίσω. 

Αυτό είναι τώρα γιατί συµβαίνει; Συµβαίνει γιατί έχει αυστηρο-
ποιηθεί η νοµοθεσία σε ότι αφορά τα περιβαλλοντικά και πλέον
είναι απαραίτητη και αυτή η µελέτη. Το Υπουργείο µας ήδη ετοι-
µάζει αυτήν την µελέτη, την έχουµε αναθέσει στον τεχνικό µας
σύµβουλο, ώστε το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα να την
έχουµε έτοιµη. Βέβαια, οφείλω να σας ενηµερώσω ότι θα ξανα-
ναγκαστούµε να κάνουµε µια διαβούλευση µε τους εµπλεκόµε-
νους φορείς και αυτό που θα πρέπει να ξεµπλέξουµε, αφού
τελειώσει το ζήτηµα της περιβαλλοντικής αδειοδότησης, είναι ότι
για να προχωρήσουν οι απαιτούµενες απαλλοτριώσεις θα πρέπει
να έχουµε ενεργούς περιβαλλοντικούς όρους. 

Τώρα στο τρίτο ερώτηµά σας σε ό,τι αφορά τη χρηµατοδό-
τηση του έργου γνωρίζετε πολύ καλά ότι έχουµε εξασφαλισµένα
8,6 εκατοµµύρια ευρώ σε site του Υπουργείου µας και µόλις ξε-
µπλέξουν τα υπόλοιπα θα εξασφαλίσουµε και τα υπόλοιπα χρή-
µατα, ώστε να προχωρήσουµε στην προκήρυξη αυτού του τόσο
σηµαντικού έργου, όπως σωστά προείπατε, για την αγροτική πα-
ραγωγή, για τον πρωτογενή τοµέα της Άρτας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Γκόκα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, φτάσαµε στο τέλος µιας ακόµα τετραετίας.

Μετά και την τετραετία της προηγούµενης κυβέρνησης, όπως
είπα και πριν η τελευταία χρηµατοδότηση έγινε το 2014. Υπάρχει
καθυστέρηση. 

Αναφέρθηκα στην πρωτολογία µου στη µεγάλη σηµασία των
έργων αυτών. Είναι έργα παραγωγικά, είναι έργα περιβαλλοντι-
κής σηµασίας και είναι έργα αναπτυξιακά. Οι δυνατότητες αυτών
των έργων είναι να καλύψουν 200.000 στρέµµατα στην Πεδιάδα
και στην περιοχή Πέτα – Κοµπότι. Ήταν αίτηµα εδώ και δεκαετίες
όλων των φορέων της περιοχής. Περιλαµβάνουν είκοσι αρδευτι-
κές ζώνες για την Πεδιάδα της Άρτας και εννέα αρδευτικές ζώνες
για το Πέτα - Κοµπότι.

Είµαστε στη δεύτερη φάση αυτών των έργων και από τη δη-
µοπράτηση το 2008 για το αρδευτικό Πέτα - Κοµπότι και για την
Πεδιάδα της Άρτας το 2014. Καταλαβαίνετε ότι έχουµε πάρα
πολύ δρόµο για την συνολική ολοκλήρωση του έργου, το οποίο
είναι στόχος, αλλά είναι και ανάγκη για να µπορέσει να έχει µέλ-
λον ο πρωτογενής τοµέας, αλλά και γενικότερα η Άρτα, της
οποίας η τοπική οικονοµία στηρίζεται αποκλειστικά στον πρωτο-
γενή τοµέα. 

Επιγραµµατικά θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε ορισµένα

ζητήµατα. Ήδη αναφερθήκατε στην πρωτολογία σας σε κάποια
για να συµβάλλουµε όλοι στον στόχο που αφορά σε µια θετική
εξέλιξη. Πρώτον, όπως είπατε, τα µέχρι στιγµής έργα απαιτούν
συµπληρωµατικές εργασίες για να είναι λειτουργικά. Άρα, λοι-
πόν, ετοιµάζεται αυτή η νέα εργολαβία. Απ’ ότι κατάλαβα έχουµε
καθυστέρηση από τους περιβαλλοντικούς όρους στην έγκριση
της περιβαλλοντικής µελέτης. Έχουµε, δηλαδή, µια επιπλέον κα-
θυστέρηση. 

Ήδη, πριν λίγο καιρό είχα υποβάλει µια ερώτηση που αφο-
ρούσε την άρδευση ακτινιδιοκαλλιέργειας δύο χιλιάδες στρέµ-
µατα στην περιοχή του Κοµποτίου, που το περασµένο καλοκαίρι
δεν κατάφεραν να αρδευτούν ή αρδεύτηκαν µε υφάλµυρες πο-
σότητες νερού. Θέλω να πω ότι είναι επείγον, να το έχετε υπ’ όψιν
σας και για τη δηµοπράτηση και για τη διαδικασία έγκρισης πε-
ριβαλλοντικών όρων. Έφυγε ο κ. Αµυράς, θα µπορούσε και αυτός
να βοηθήσει λίγο.

Για τις υπόλοιπες ζώνες σας είπα ότι είµαστε πολύ µακριά από
τη συνολική ολοκλήρωση αυτών των έργων, ιδιαίτερα για την Πε-
διάδα της Άρτας όπου έχουν γίνει τα πολύ λιγότερα τµήµατα. Το
συνολικό έργο µοιάζει να έχει εγκαταλειφθεί και θέλω να µας
πείτε αν είναι στον σχεδιασµό και στον προγραµµατισµό της Κυ-
βέρνησης να προχωρήσουµε. Να έχουµε µια απάντηση. 

Και βέβαια, όπως υπήρχε συνολική περιβαλλοντική µελέτη για
το σύνολο του έργου, φαντάζοµαι θα πρέπει να χρηµατοδοτηθεί
µια µελέτη για να καλυφθούν και οι δύο πεδιάδες, αλλά και για
την επικαιροποίηση των µελετών και για την ανανέωση των περι-
βαλλοντικών όρων, γιατί οι µελέτες προφανώς και έχουν λήξει,
όπως είπατε και είναι και παλαιέ. Έχουν όµως αλλάξει και τα δε-
δοµένα, κύριε Υπουργέ. Προβλέπεται η άρδευση µε αντλιοστά-
σια. Το ενεργειακό κόστος πλέον είναι πολύ µεγάλο και όπως
είπαµε βασικός συντελεστής του κόστους παραγωγής πέραν των
θεµάτων που δηµιουργεί η κλιµατική αλλαγή. 

Άρα, λοιπόν, η επικαιροποίηση των µελετών θα πρέπει να
αφορά και αυτόν τον τοµέα. Θα πρέπει να δούµε την αλλαγή του
τρόπου άρδευσης που προβλέπεται µε ανοιχτές διώρυγες από
την παλιά µελέτη και µε αντλιοστάσια. Πρέπει να δούµε πώς µπο-
ρούµε να αλλάξουµε τη µελέτη του έργου, να πάµε σε φυσική
ροή, δηλαδή µε κλειστούς αγωγούς. Και στα υπάρχοντα αντλιο-
στάσια να δούµε τη δυνατότητα χρηµατοδότησης εγκαταστά-
σεων ανανεώσιµων πηγών ενέργειας µε φωτοβολταϊκά χωρίς να
επιβαρυνθούν οι παραγωγοί. Με δεδοµένο δε ότι έχουµε προχω-
ρήσει πιθανόν να χρειαστεί ένας συνδυασµός αυτών των δύο λύ-
σεων. 

Κύριε Υπουργέ, ελλείψει πολιτικής βούλησης χρειάζεται χρη-
µατοδότηση και πρέπει να προχωρήσουµε για να καλύψουµε το
χαµένο έδαφος. 

Και ολοκληρώνοντας, θα µου επιτρέψετε να πω ότι έχουµε σε
εξέλιξη το νέο ΕΣΠΑ, υπάρχει και το Ταµείο Ανάκαµψης. Η Άρτα
δεν πήρε κανένα µεγάλο έργο µέχρι στιγµής. Περιµένουµε, γιατί
δεν πρέπει να επικαλεστούµε ούτε το ότι δεν υπάρχουν οι µελέ-
τες, αφού και αυτές πρέπει να χρηµατοδοτηθούν. Και βέβαια δεν
φταίνε οι παραγωγοί που περιµένουν αυτά τα έργα. Άρα πρέπει
να δούµε τι µπορεί να µπει για την Άρτα και ειδικά γι’ αυτό το µε-
γάλο αναπτυξιακό παραγωγικό έργο στη χρηµατοδότηση. 

Προφανώς δεν µπορούµε, κύριε Υπουργέ, να συµφωνήσουµε
στην κατασκευή αρδευτικών έργων µε ΣΔΙΤ, όπως προβλέπεται
στο Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, γιατί δεν υπάρχει η
δυνατότητα στους παραγωγούς να επιβαρυνθούν µε ένα επι-
πλέον κόστος. Εάν τα µεγάλα αρδευτικά συνεχίσουν να κατα-
σκευάζονται µε ΣΔΙΤ θα σηµαίνει µια επιβάρυνση αντί για ελάφ-
ρυνση για τους παραγωγούς. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών):
Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Γκόκα, αντιλαµβάνοµαι την αγωνία σας. Πραγµατικά

γνωρίζετε ότι και εµείς από την πλευρά µας και από το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών, αλλά και συνολικά από την Κυβέρ-
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νηση έχουµε δώσει ένα ιδιαίτερο βάρος ιδιαίτερα στην Ήπειρο,
ώστε αυτό το αναπτυξιακό έλλειµµα που υπήρχε τα προηγού-
µενα χρόνια να το διορθώσουµε. Η Ήπειρος είναι µια περιοχή
της χώρας µας µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά κοινωνικά, οικονο-
µικά, δηµογραφικά και θα πρέπει να τη βοηθήσουµε. Και αυτό
κάνουµε.

Τώρα σε ότι αφορά αυτό που αναφέρατε ότι δεν υπάρχει κα-
νένα έργο του Ταµείου Ανάκαµψης δεν ισχύει. Υπάρχει το µεγάλο
έργο της ύδρευσης µε 140 εκατοµµύρια που αφορά την Άρτα,
Πρέβεζα, Λευκάδα από τις πηγές του Αγίου Γεωργίου του Λού-
ρου όπου λύνουµε προβλήµατα διαφόρων περιοχών και της
Άρτας, το οποίο είναι ένα έργο που έχουµε εξασφαλίσει χρηµα-
τοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης. Άρα, η βούληση µας υπάρ-
χει.

Να ολοκληρώσουµε τώρα το θέµα των εγγειοβελτιωτικών
έργων και των έργων που αφορά την ερώτησή σας. Σας ανέφερα
ποιος είναι ακριβώς ο οδικός χάρτης των ενεργειών µας το αµέ-
σως επόµενο διάστηµα. Όπως είδατε πριν από ενάµιση µήνα πε-
ρίπου µας ήρθε από το Υπουργείο Περιβάλλοντος η απαίτηση
για την ειδική οικολογική µελέτη. Άµεσα ο τεχνικός σύµβουλος
τη συντάσσει. Νοµίζω ότι πολύ σύντοµα θα είµαστε έτοιµοι αµέ-
σως µετά το Πάσχα, πριν από το καλοκαίρι, να την υποβάλλουµε
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, ώστε να προχωρήσουµε αυτό το
σηµαντικό έργο. 

Τους πόρους τους έχουµε εξασφαλισµένους. Χρειάζεται ένα
πόσο ακόµη να εξασφαλίσουµε, αλλά υπάρχει αυτό το νούµερο.
Ήδη έχουµε προνοήσει να υπάρχει µέσα στο νέο ΕΣΠΑ του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Από εκεί και πέρα, είναι
το ζήτηµα των απαλλοτριώσεων που αν δεν έχουµε τους περι-
βαλλοντικούς όρους, δεν µπορούν να κάνουν απαλλοτριώσεις.
Άρα, σχεδιασµός είναι αυτός και είναι ξεκάθαρος. Δεν κρυβόµα-
στε, λέµε ποια είναι η πραγµατικότητα.

Γνωρίζετε ότι στην Άρτα υπάρχουν κι άλλα έργα. Ήδη υπογρά-
ψαµε την παράκαµψη του Αθαµανίου, µια συµπληρωµατική σύµ-
βαση, ώστε να το παραδώσουµε το επόµενο διάστηµα. 

Έχουµε έναν συνολικό σχεδιασµό για την Άρτα, κύριε Γκόκα,
και αυτόν το σχεδιασµό τον υλοποιούµε µε πολλή συνέπεια, µε
λίγα λόγια και πολλή δουλειά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 648/31-3-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Χαράλαµπου Καστανίδη προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ασφάλεια προσωπικού
και φοιτητών του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ευάγγελος (Άγγελος) Συρίγος.

Κύριε Καστανίδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κατέθεσα την επίκαιρη ερώτηση όχι τόσο

για να σας ελέγξω, όσο για να σας παρακινήσω να δράσετε αµέ-
σως ως Κυβέρνηση, προκειµένου να υπάρξουν έλεγχοι στατικό-
τητας των κτηρίων στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλο-
νίκης, περιλαµβανοµένου και του κτηρίου του παραδοσιακού Πει-
ραµατικού Σχολείου που ανήκει στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο
Θεσσαλονίκης. Για να σας παρακινήσω να δράσετε προκειµένου
να υπάρξουν σχέδια πυρασφάλειας και οργανωµένα σχέδια δια-
φυγής σε καταστάσεις εκτάκτου ανάγκης, για να υπάρξουν ασκή-
σεις ετοιµότητας. 

Πριν από λίγες µέρες, όταν συζητείτο στην Ολοµέλεια της Βου-
λής το νοµοσχέδιο για την µετατροπή της Ρυθµιστικής Αρχής
Ενέργειας σε Ρυθµιστική Αρχή Ύδατος και Διαχείρισης Αποβλή-
των, κατατέθηκε και ψηφίστηκε τροπολογία για τον υποχρεωτικό
προσεισµικό έλεγχο. Τότε, απευθυνόµενος στον παριστάµενο
Υπουργό Ενέργειας, είπα: «Σας παρακαλώ, διαµηνύστε στην ηγε-
σία του Υπουργείου Παιδείας ότι πρέπει να προχωρήσει αµέσως
σε διενέργεια ελέγχων σε όλα τα δηµόσια κτήρια που ανήκουν
στις τρεις βαθµίδες της εκπαίδευσης», στην προκειµένη περί-
πτωση και στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης».

Γι’ αυτό ακριβώς και ρώτησα: Γνωρίζετε εάν έχουν υπάρξει

προσεισµικοί έλεγχοι στα κτήρια του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονί-
κης; Γνωρίζετε εάν υπάρχουν σχέδια διαφυγής, οργανωµένα σχέ-
δια πυρασφάλειας και ο σχετικός εξοπλισµός, ώστε να αντιµετω-
πιστεί κίνδυνος πυρκαγιάς; Σας έχουν ενηµερώσει εάν υπάρχουν
σχέδια διαφυγής από τα κτήρια σε περίπτωση έκτακτων συνθη-
κών και κινδύνων; Θέτω τα ερωτήµατα και θα επανέλθω στη δευ-
τερολογία µου. 

Επαναλαµβάνω, µε όλη τη θέρµη που µπορώ να διαθέσω, ότι
σας παρακινώ να κινηθείτε γρήγορα, αµέσως. Διότι, πριν περάσει
λίγος χρόνος από την προειδοποίησή µου -και µ’ αυτό κλείνω,
κύριε Πρόεδρε-, είχαµε κατάρρευση σοβάδων σε σχολείο του
Βόλου και εκ τύχης δεν είχαµε τραυµατισµούς. Σε άλλο σχολείο,
είχαµε πυρκαγιά. Αντιλαµβάνεστε ότι µάλλον έχω υπ’ όψιν µου
στοιχεία, τα οποία µε παρακινούν στο να σας ωθήσω σε άµεσες
δράσεις και ενέργειες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Καστανίδη, ευχαριστώ πολύ για την επισήµανση σας.

Πράγµατι είναι εξαιρετικά σοβαρό σε µια χώρα µε συχνούς σει-
σµούς όπως είναι η χώρα µας και το θέµα των προσεισµικών
ελέγχων, στο οποίο θα αναφερθώ στην πρωτολογία µου και το
θέµα των λοιπών µέτρων για τη διαχείριση τέτοιων έκτακτων κρί-
σεων, για σχέδια διαφυγής, για όλα αυτά που αφορούν στο Αρι-
στοτέλειο Πανεπιστήµιο. 

Ως προς το πρώτο θέµα, θα αναφερθώ κυρίως σε αυτά τα
οποία απαντούν επί του θέµατος στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρί-
σεως και Πολιτικής Προστασίας, που είναι αρµόδιο για τους προ-
σεισµικούς ελέγχους. Αναφερθήκατε ήδη στην ανάληψη σχετικής
πρωτοβουλίας για σεισµικό έλεγχο που έγινε µε τον ν.5037/2023,
µετά τον σεισµό στην Τουρκία δηλαδή. Παράλληλα τον Νοέµβριο
του 2022 εκδόθηκε η δεύτερη έκδοση του γενικού σχεδίου αντι-
µετώπισης εκτάκτων αναγκών υπό την κωδική ονοµασία: «Εγκέ-
λαδος ΙΙ» και είναι στο πλαίσιο του «ΞΕΝΟΚΡΑΤΗ». Επίσης, από
το 2001 και µετά, όπως ορθώς επισηµάνατε, υλοποιείται υπό την
εποπτεία του ΟΑΣΠ, που είναι µια διαρκής διαδικασία, το πρό-
γραµµα «Προσεισµικός Έλεγχος Κτηρίων Δηµόσιας και Κοινω-
φελούς Χρήσεως» που αποτελείται από τρία στάδια, τον πρωτο-
βάθµιο, τον δευτεροβάθµιο και τον τριτοβάθµιο προσεισµικό
έλεγχο. 

Ο στόχος του πρωτοβάθµιου προσεισµικού ελέγχου -τον οποίο
έχουν περάσει και κτήρια του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου- είναι
η καταγραφή των υφιστάµενων κτηρίων και η πρώτη εκτίµηση
της σεισµικής τους επάρκειας, προκειµένου να καθοριστούν οι
προτεραιότητες για περαιτέρω έλεγχο. 

Από εκεί και πέρα υπάρχουν σεµινάρια και µάλιστα σεµινάρια
που τρέχουν από τον ΟΑΣΠ παράλληλα µε το Αριστοτέλειο Πα-
νεπιστήµιο την τελευταία τριετία. Έτσι έχουν υπάρξει συναντή-
σεις του ΟΑΣΠ µε το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο και µε στελέχη
της Γενικής Διεύθυνσης Τεχνικών Υπηρεσιών του Αριστοτελείου
Πανεπιστηµίου ως προς το θέµα των ελέγχων κτηρίων και υπάρ-
χει και µια καµπάνια για την ενηµέρωση και ευαισθητοποίηση του
διδακτικού και διοικητικού προσωπικού, καθώς και των φοιτητών,
και τοποθέτηση αφισών σε διάφορα σηµεία για τον τρόπο που
δρουν σε περίπτωση σεισµού. 

Μένω σε αυτό το σηµείο και θα περάσω στη συνέχεια, στη δευ-
τερολογία µου, για το θέµα ειδικότερα του τι έχει κάνει το Αρι-
στοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καστανίδη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, θα περιµένω
και τη δευτερολογία σας ελπίζοντας να είναι πιο ελπιδοφόρα από
την πρωτολογία σας σε ό,τι αφορά τα αποτελέσµατα πια των
δράσεων. 

Δεν ενδιαφέρει αυτήν την ώρα τι έχει σχεδιάσει κεντρικά και τι
απαντά ένα Υπουργείο, όπως είναι το Υπουργείο Κλιµατικής Αλ-
λαγής και Διαχείρισης Κρίσεων. Ενδιαφέρει στην πράξη τι έχει
γίνει. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
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και Θρησκευµάτων): Εγώ απλώς µεταφέρω…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Σύµφωνοι. Το καταλαβαίνω.

Έχει σηµασία στην πράξη τι έχει γίνει. Θέλω, λοιπόν, να σας πω
µερικά πράγµατα για να γνωρίζετε, αποφεύγοντας να µπω -για
λόγους ευνόητους- σε ειδικότερες λεπτοµέρειες. 

Το Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης έχει τα εξής χαρακτηριστικά
σε ό,τι αφορά τα κτήρια του campus. Τα περισσότερα από αυτά
οικοδοµήθηκαν χωρίς να υπάρχει πολεοδοµική άδεια. Επιτρεπό-
ταν αυτό –κακώς- εκείνη την εποχή. Μιλάµε για πολλές δεκαετίες
πίσω. Δεύτερον, πολλά από αυτά κρίθηκαν µετά τον σεισµό του
1978 ως κόκκινα. Δεν έγιναν επεµβάσεις τεχνικές σε όλα τα κτή-
ρια για να αντιµετωπιστούν οι λόγοι για τους οποίους κρίθηκαν
κόκκινα. Υπάρχουν, επίσης, κτήρια τα οποία ουδέποτε έχουν πα-
ραληφθεί, ακόµη και κτήρια τα οποία χτίστηκαν σχετικά πρό-
σφατα. Ας πούµε στη Σχολή Θετικών Επιστηµών δεν έχουν
παραληφθεί επισήµως. Υπάρχουν προµελέτες που αφορούν το
κεντρικό κτήριο της διοίκησης. 

Έχω υπ’ όψιν µου διάφορες κοσµητορικές αρχές που απευθύ-
νονται εδώ και χρόνια -µε ένταση τα τελευταία χρόνια- προς το
πανεπιστήµιο και την ηγεσία του ζητώντας, σε συνεργασία µε την
πολιτεία, να υπάρξουν αποκαταστάσεις, έλεγχοι, ενίσχυση κτη-
ριακών υποδοµών. 

Αντιλαµβάνεστε ότι όλα αυτά τα οποία περιγράφω στη γενικό-
τητά τους είναι αρκετοί λόγοι για να πεισθούµε και να πεισθείτε,
αφού αυτή την περίοδο έχετε την ευθύνη και, όποιος άλλος µετά
έχει την ευθύνη, να αποφασίσει γρήγορα και να δράσει, όχι µόνο
κάνοντας ελέγχους, αλλά και τεχνικές ενέργειες για την αποκα-
τάσταση προβληµάτων στατικότητας, όπως επίσης και σχεδίων
αντιµετώπισης κρίσεων. 

Δεν θα αφηγηθώ συγκεκριµένο περιστατικό, αλλά να ξέρετε
ότι υπάρχουν σχολές στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο, όπως και
σε άλλα πανεπιστήµια, όπου κινούνται χίλιοι φοιτητές µαζί µε το
εκπαιδευτικό προσωπικό.

Έχει γίνει άσκηση ετοιµότητας για να δει κανείς πώς θα διαφύ-
γει σε περίπτωση -χτύπα ξύλο- πυρκαγιάς; Εγώ δεν σας λέω µόνο
σε περίπτωση σεισµού αλλά και πυρκαγιάς. Δεν γίνονται ασκήσεις
ετοιµότητας, ώστε να είναι εκπαιδευµένο το πάσης φύσεως προ-
σωπικό, οι ακαδηµαϊκοί µας και οι φοιτητές και οι φοιτήτριές µας.

Χρειάζονται άµεσες δράσεις, θα το ξαναπώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, ένας από τους λόγους
που το 2021 ζητήσαµε να υπάρχουν πλήρη σχέδια σε κάθε πανε-
πιστήµιο για το τι γίνεται σε περιπτώσεις εκτάκτων αναγκών ήταν
και αυτός, δηλαδή η περίπτωση σεισµού. Τότε είχαµε κατηγορη-
θεί ότι αυτό σχετιζόταν κυρίως µε σχέδια αν γίνουν φασαρίες
µέσα στο πανεπιστήµιο. 

Εκείνο το οποίο διαβλέπαµε τότε και απαιτήσαµε έκτοτε συ-
στηµατικά από όλα τα πανεπιστήµια και όχι µόνο από το Αριστο-
τέλειο είναι να υπάρξουν και να φτιαχτούν σχέδια διαφυγής από
όλα τα κτήρια για περιπτώσεις εκτάκτων αναγκών, σεισµού, πυρ-
καγιάς ή άλλης φυσικής καταστροφής. 

Πολλά πανεπιστήµια το «τρέχουν». Κάποια πανεπιστήµια έχουν
προσθέσει, επί παραδείγµατι, εξωτερικές σκάλες. Αν πάτε σε κε-
ντρικά κτήρια, κυρίως του Πανεπιστηµίου Αθηνών, που είναι εδώ,
στην Αθήνα, θα δείτε ότι έχουν βάλει εξωτερικές σκάλες, όπως
και στο Μετσόβιο Πολυτεχνείο, διότι τα παλιά σχέδια δεν προ-
έβλεπαν επαρκείς οδούς διαφυγής.

Σε αυτό το πλαίσιο λοιπόν για το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο
έχουν καταρτιστεί σχέδια διαφυγής σε είκοσι τρία ακαδηµαϊκά
τµήµατα και για το κτήριο διοικήσεως. Υπενθυµίζω ότι το Αριστο-
τέλειο εκτείνεται σε εξήντα επτά κτήρια αυτή τη στιγµή. Δεν
έχουν όλα. Φτιάχνονται αυτή τη στιγµή. Έχουν ήδη όµως καταρ-
τιστεί σχέδια διαφυγής για είκοσι τρία ακαδηµαϊκά τµήµατα και
για το κτήριο διοικήσεως. 

Για το κτήριο διοικήσεως ορθώς είπατε ότι χρειάζεται ενί-
σχυση. Υπάρχει µελέτη ενίσχυσης, η οποία είναι στο τελικό στά-
διο. Περιλαµβάνει τι θα χρειαστεί για να µπορέσει να ενισχυθεί
σε περίπτωση σεισµού. Είναι και ένα πολύ ψηλό κτήριο, όπως
γνωρίζετε. 

Από εκεί και πέρα οι υπάλληλοι της υπηρεσίας ακολουθούν το
σχέδιο διαχειρίσεως έκτακτης ανάγκης των κτηρίων του Αριστο-
τελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, το οποίο καταρτίστηκε το
2021, µετά την ψήφιση του σχετικού νόµου. Πάνω σε αυτό δη-
λαδή κινούνται.

Πολύ σηµαντική η παρατήρησή σας για τις εκπαιδεύσεις. Δεν
έχουµε εκπαιδεύσεις σε όλα τα τµήµατα. Έχουµε συστηµατικές
εκπαιδεύσεις, για παράδειγµα, σε µερικά τµήµατα. Το Τµήµα Χη-
µικών Μηχανικών είναι από τα τµήµατα που κάνουν κάθε χρόνο
δύο φορές εκπαιδεύσεις σε θέµατα σεισµού, πυρασφάλειας και
πρώτων βοηθειών και γίνονται πολλές εκπαιδεύσεις, τουλάχιστον
τέσσερις το χρόνο, για την εκκένωση του παιδικού κέντρου σε
περίπτωση σεισµού, µε διαφορετικά σενάρια κάθε φορά. 

Από εκεί και πέρα υπάρχουν σχολές οι οποίες έχουν προγραµ-
µατίσει και «τρέχουν» ήδη από φέτος εκπαιδεύσεις σε περίπτωση
σεισµού, πυρκαγιάς ή άλλων φυσικών καταστροφών. Αναφέρω
τα κτήρια της Παιδαγωγικής Σχολής, της Σχολής Θετικών Επι-
στηµών, της Σχολής Επιστηµών Υγείας και της πανεπιστηµιακής
φοιτητικής λέσχης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 
Επίσης, έχουν εκπαιδευτεί τα µέλη του προσωπικού στην ορθή

χρήση πυροσβεστήρων και στην παροχή πρώτων βοηθειών σε
αυτά τα κτήρια, όπως και στην πανεπιστηµιακή φοιτητική λέσχη.
Υπάρχει στο πανεπιστήµιο διαθέσιµος προσοµοιωτής πυροσβέ-
σεως και έχει προγραµµατιστεί η προµήθεια νέου προσοµοιωτή,
για να µπορέσουν να εκπαιδευτούν και φοιτητές και µέλη ΔΕΠ
και λοιπές κατηγορίες για την πυρόσβεση των πανεπιστηµίων.

Κοινώς έχουν γίνει σοβαρά βήµατα. Χρειάζονται να γίνουν και
πολλά ακόµη. Εγώ θεωρώ εξαιρετικά θετική την ύπαρξη σχεδίων
διαφυγής, που δεν υπήρχαν µέχρι το 2021. Συνεχίζουµε προς την
ίδια κατεύθυνση. Βεβαίως µιλάµε για ένα πολύ µεγάλο πανεπι-
στήµιο µε πολλά κτήρια. Θεωρώ ότι βρισκόµαστε σε καλή πορεία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 9ο Γυµνάσιο Καλλιθέας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 662/3-4-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς την Υπουρ-
γό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Εκφασισµός εκπαι-
δευτικών µέσω επιµόρφωσης του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων (ΥΠΑΙΘ)».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλάµε για ένα βαθύτατα αντιπαιδαγωγικό ρα-

τσιστικό και ακραία συντηρητικό εκπαιδευτικό υλικό, που υπο-
χρεώνει το Υπουργείο να περνάνε µέσα από αυτή την εκπαίδευση
οι δάσκαλοι και οι καθηγητές στα σχολεία µας. Συµπεριλαµβάνει
έννοιες κοινωνικού δαρβινισµού, ναζιστικής παιδαγωγικής, ανα-
φέρεται σε εθνική καθαρότητα, εισάγει τον ανταγωνισµό, τη δαι-
µονοποίηση του πνεύµατος αντιλογίας συγκεκριµένων ιδεολο-
γιών µε παράδοση στους εργατικούς αγώνες και στα κοινωνικά
κινήµατα, χρήση αντιπαιδαγωγικών χαρακτηρισµών, όπως «προ-
βληµατικοί µαθητές».

Σας διαβάζω αποσπάσµατα: «Είστε διευθυντής-διευθύντρια σε
ένα σχολείο όπου παρατηρείται µεγάλη κινητικότητα ντόπιων µα-
θητών προς γειτονικές σχολικές µονάδες; Σταδιακά το σχολείο
έχει µεταµορφωθεί σε σταυροδρόµι πολιτισµών και καταυλισµών
στιγµατισµένων; Πώς θα ανατρέπατε αυτή την κατάσταση έχο-
ντας ένα χρόνο διορία για να επαναφέρετε την κανονικότητα στο
σχολείο και την προηγούµενη καλή φήµη του;». 

Παρακάτω: «Οι εκπαιδευτικοί καλούνται να αναπτύξουν πλάνο
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δράσης για να αντιµετωπίσουν έναν µαθητή που δεν συµµορφώ-
νεται στους κανόνες και είναι ιδιαίτερα ανθεκτικός στη στάση
του, πνεύµα αντιλογίας έως και αναρχικός». 

Σε άλλο σηµείο συναντούµε τον τίτλο «Προβληµατικοί µαθη-
τές: Το στίγµα στην τάξη και η κοινωνική γέννηση των περιθω-
ριοποιηµένοι µαθητών», ενώ σε κάποια άσκηση οι εκπαιδευτικοί
πρέπει να χαρακτηρίσουν τους µαθητές µε µόνο κριτήριο την
εξωτερική τους εµφάνιση. 

Κύριε Υπουργέ, είναι ρατσιστικό και ακραία συντηρητικό, το λι-
γότερο, αυτό το υλικό που δίνετε. Σας καλούµε να το αποσύρετε
άµεσα και να απολογηθείτε στο πώς φτάσατε αυτές οι φράσεις
να εκπαιδεύουν τους εκπαιδευτικούς µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να ξεκινήσω την απάντησή µου προς τον κύριο συ-
νάδελφο τονίζοντας ότι η υπηρεσιακή εκπαίδευση είναι δικαίωµα
του υπαλλήλου και ταυτοχρόνως η εισαγωγική εκπαίδευση-επι-
µόρφωση είναι υποχρεωτική, τόσο για τους δηµοσίους υπαλλή-
λους εν γένει όσο και για τους εκπαιδευτικούς ειδικότερα, πολλώ
δε µάλλον για τους εκπαιδευτικούς. Και αυτό δεν είναι κάτι που
το λέω εγώ, το λέει ο Υπαλληλικός Κώδικας. Επίσης, το λέει και
ο νόµος 1566/1985 για τη δοµή και λειτουργία της πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

Στο πλαίσιο αυτό λοιπόν προβλέπεται ότι τα θέµατα που είναι
σχετικά µε την εισαγωγική επιµόρφωση εκπαιδευτικών, καθορί-
ζονται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, η οποία εκδίδεται
µετά από γνώµη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής.

Με βάση αυτά τα συγκεκριµένα έχει εκδοθεί από τις 18 Νοεµ-
βρίου 2022 η απόφαση της Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµά-
των κ. Κεραµέως, η 143616, σύµφωνα µε την οποία -όπως τρο-
ποποιήθηκε και ισχύει- κατά το σχολικό έτος 2022-2023 πραγµα-
τοποιείται πρόγραµµα εισαγωγικής επιµόρφωσης εκπαιδευτικών
της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και µελών
ειδικού εκπαιδευτικού και ειδικού βοηθητικού προσωπικού. 

Η επιµόρφωση υλοποιείται από το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής
Πολιτικής γίνεται εξ αποστάσεως και είναι διάρκειας ενενήντα έξι
ωρών, είκοσι τέσσερις ώρες σύγχρονη και οι υπόλοιπες εβδοµή-
ντα δύο ώρες ασύγχρονη επιµόρφωση. Την εισαγωγική επιµόρ-
φωση υποχρεούνται να παρακολουθήσουν οι εκπαιδευτικοί
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, γενικής και ει-
δικής, καθώς και τα µέλη ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και
ειδικού βοηθητικού προσωπικού, που διορίστηκαν από 1-1-2020
µέχρι 30-6-2022, όσοι διορίστηκαν µε υπουργική απόφαση ή δι-
καστική απόφαση, µετά την έναρξη ισχύος του νόµου 4547, δη-
λαδή µετά τις 12 Ιουνίου του 2018 και όσοι διορίστηκαν µετά το
1999 και πριν τον Σεπτέµβριο του 2012 και εξακολουθούν να κα-
τέχουν τον εισαγωγικό βαθµό, δηλαδή για οποιονδήποτε λόγο
δεν παρακολούθησαν πρόγραµµα εισαγωγής επιµόρφωσης. 

Ερχόµενος, λοιπόν, στο πρώτο ερώτηµά σας και λαµβάνοντας
υπ’ όψιν το θεσµικό πλαίσιο σχετικά µε την ατοµική αξιολόγηση
των εκπαιδευτικών, σας αναφέρω ότι η εισαγωγική επιµόρφωση
εκπαιδευτικών για την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση και µελών ΕΕΠ και ΕΒΠ αποτελεί µια διακριτή διαδικασία
η οποία δεν σχετίζεται µε τη διαδικασία αξιολόγησης του εκπαι-
δευτικού προσωπικού. 

Επιπλέον, θα ήθελα να επισηµάνω ότι σύµφωνα µε τις δηλώ-
σεις του Προέδρου του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής του
κ. Αντωνίου, µόνο κατά το προηγούµενο σχολικό έτος 2021-2022
επιµορφώθηκαν πάνω από εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδες εκπαι-
δευτικοί σε ευρύ φάσµα θεµάτων, µε χρηµατοδοτούµενα µέσω
ΕΣΠΑ προγράµµατα. 

Σχετικά µε το θέµα των αστοχιών οι οποίες εντοπίστηκαν στο
εκπαιδευτικό υλικό και στις οποίες αναφέρεστε στην ερώτησή
σας, όπως δήλωσε ο Πρόεδρος ΙΕΠ κ. Αντωνίου µέχρι στιγµής η
επιµορφωτική διαδικασία διεξάγεται οµαλά. Μιλάµε για πεντέµισι
χιλιάδες σελίδες πολυσχιδούς επιµορφωτικού έργου. Οι ελάχι-
στες αστοχίες που εντοπίστηκαν σε αυτές αντιµετωπίζονται
άµεσα. Χάρις και στη συνεισφορά των συντελεστών και των συµ-
µετεχόντων αποµονώνονται και διορθώνονται. 

Στη δευτερολογία µου θα επανέλθω µε περισσότερα στοιχεία
σχετικά µε την υλοποίηση της επιµόρφωσης και το δεύτερο ερώ-
τηµά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αρσένη, έχετε
τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ – ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τα αποσύρατε αυτά τα αποσπάσµατα; Θέλω

µια ξεκάθαρη απάντηση. Σας τα δώσαµε γραπτά. Είχατε µια βδο-
µάδα να τα επεξεργαστείτε. Τα έχετε αποσύρει από το εκπαιδευ-
τικό υλικό; Υπάρχουν αυτή τη στιγµή αυτές οι φασιστικές φρά-
σεις στο εκπαιδευτικό σας υλικό, ναι ή όχι; 

Θα προχωρήσω και παραπέρα. Γιατί επειδή είναι πολλές οι σε-
λίδες όπως είπατε, βρίθουν αντίστοιχου υλικού. «Πελάτες της εκ-
παίδευσης». Το καταθέτω για τα Πρακτικά. «Οι εξωτερικοί πελά-
τες…» -διδάσκεται στους δασκάλους και τους καθηγητές- «…
µπορεί να είναι οι επιχειρήσεις που θα προσλάβουν τους µαθη-
τές. Σε κάθε περίπτωση οι προσδοκίες του εξωτερικού πελάτη…
» -των επιχειρήσεων που θα προσλάβουν τους µαθητές δηλαδή-
«…καθορίζουν και την ποιότητα της εκπαιδευτικής µονάδας». Αυ-
τό είναι υπογραµµισµένο. Η ποιότητα της εκπαιδευτικής µονάδας
καθορίζεται από τις επιχειρήσεις που θα προσλάβουν τους µα-
θητές. Μην αποφύγετε να απαντήσετε σε αυτό στη δευτερολογία
σας. Θέλω να µου πείτε ότι αυτό φεύγει. Εκτός αν θέλετε να µου
πείτε ότι συµφωνείτε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ανταπόκριση του σχολείου στην ικανοποίηση των πελατών. Το
σχολείο αναλαµβάνει πρωτοβουλίες για τη βελτίωση της ποι-
ότητας και της παρεχόµενης εκπαίδευσης αναθεωρώντας τη δι-
δακτέα ύλη και τους τρόπους διδασκαλίας προκειµένου να αντα-
ποκριθεί στην ικανοποίηση των πελατών, που είναι οι επιχειρή-
σεις που θα προσλάβουν τους µαθητές. 

Σας καλούµε ρητά και κατηγορηµατικά να µας πείτε ότι αυτά
και οτιδήποτε άλλο σχετικό δεν θα είναι στοιχεία του εκπαιδευτι-
κού υλικού, να µας πείτε, επίσης, πόσο κόστισε αυτό το εξαιρε-
τικό εκπαιδευτικό υλικό και να σταµατήσετε τον εκφασισµό της
εκπαίδευσης. Γιατί αυτό συνιστά η εκπαίδευση στον κοινωνικό
δαρβινισµό, µε στοιχεία ναζιστικής εκπαιδευτικής. Γιατί τίποτα λι-
γότερο από αυτό δεν είναι το υλικό σας. 

Θέλουµε ρητή και κατηγορηµατική δήλωση, κύριε Υπουργέ,
για όλες τις φράσεις και για τη νέα φράση όσον αφορά τους πε-
λάτες της επιχείρησης που θα περιλαµβάνουν τους µαθητές και
οι οποίοι θα κρίνουν την ποιότητα της σχολικής µονάδας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, επαναλαµβάνω αυτό είπα και προηγουµέ-
νως. Οι ελάχιστες αστοχίες που εντοπίζονται στις πεντέµισι χι-
λιάδες σελίδες του πολυσχιδούς επιµορφωτικού υλικού αποµο-
νώνονται και διορθώνονται άµεσα. Αυτό το λέω ως απάντηση σε
κάτι που ανέφερα και πιο πριν.

Τώρα σχετικά µε το θέµα της προετοιµασίας και της υλοποι-
ήσεως της επιµόρφωσης. Αρχικά συγκροτήθηκε από το ΙΕΠ η
επιστηµονική οµάδα έργου, καθώς επίσης δηµιουργήθηκαν στο
ΙΕΠ µητρώα εξωτερικών επιστηµονικών συνεργατών, εµπειρο-
γνωµόνων, επόπτες, εκπονητές επιµορφωτικού υλικού και επι-
µορφωτές. 

Ειδικότερα, ως προς το εκπαιδευτικό υλικό έγιναν τα ακό-
λουθα: Η επιστηµονική οµάδα, συνεπικουρούµενη από οµάδα ερ-
γασίας που δηµιουργήθηκε µε απόφαση του Διοικητικού Συµβου-
λίου του ΙΕΠ και απαρτιζόταν από στελέχη του ΙΕΠ και εξωτερι-
κούς συνεργάτες, δηλαδή από ανθρώπους ειδικευµένους σ’
αυτό, ανέλαβε τη διαµόρφωση επιµορφωτικού υλικού στην ειδική
αγωγή. Η εκπονητές επιµορφωτικού υλικού, υπό την καθοδήγηση
των εποπτών, εκπόνησαν το επιµορφωτικό υλικό. Στη συνέχεια
οι επόπτες συνέθεσαν ένα ενιαίο επιµορφωτικό υλικό το οποίο
είναι όλο αναρτηµένο, µαζί µε οδηγούς µελέτης κάθε αντικειµέ-
νου, στην πλατφόρµα σύγχρονης εκπαίδευσης του ΙΕΠ και καλύ-
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πτει ποικίλα θεµατικά πεδία όπως παιδαγωγική αλληλεπίδραση,
διαχείριση πολυµορφίας, διδακτικές µεθόδους, τεχνικές κοινό-
τητες µάθησης και πρακτικής, σχολείο δεξιοτήτων οργάνωσης
και διοίκησης της εκπαίδευσης, επίσης προγραµµατισµό και ορ-
γάνωση της διδακτέας ύλης και παιδαγωγική αξιοποίηση των τε-
χνολογιών για την πληροφορική και τις επικοινωνίες και εκπαι-
δευτική αξιολόγηση και ποιότητα στην εκπαίδευση. 

Στη δεύτερη φάση επιµορφώσεως που είναι σε εξέλιξη το τρέ-
χον χρονικό διάστηµα, εκτός από τη θεωρητική πλαισίωση στα
επιµέρους αντικείµενα, αξιοποιούνται η µελέτη σεναρίων, η διε-
ρευνητική µάθηση, η συνεργατική επίλυση προβληµάτων και η
µάθηση µέσω ερευνητικών σχεδιασµών. 

Εποµένως, µην είµαστε ισοπεδωτικοί απέναντι σε τέτοιου εί-
δους προγράµµατα και µη χρησιµοποιούµε εκφράσεις όπως
αυτή που είπατε «ο εκφασισµός της εκπαιδεύσεως».

Τώρα σχετικώς µε το κόστος της πράξεως εισαγωγική επιµόρ-
φωση εκπαιδευτικών. Αυτό ανέρχεται στο συνολικό ποσό των
2.350.000 ευρώ, σύµφωνα µε το εγκεκριµένο έντυπο αναλύσεως
κόστους και το τεχνικό δελτίο της πράξεως και καλύπτεται από
τον προϋπολογισµό του συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Παιδείας
χωρίς να προκαλείται επιπρόσθετη δαπάνη εις βάρος του προ-
ϋπολογισµού του Υπουργείου Παιδείας. Διευκρινίζεται, επίσης,
ότι το κόστος αυτό αφορά κυρίως αµοιβές εξωτερικών συνεργα-
τών και όχι των στελεχών του ΙΕΠ, καθώς δεν προβλέπεται επι-
πλέον αµοιβή για το έργο τους. 

Τέλος, θα µου επιτρέψετε να κάνω µια ακόµη επισήµανση. Μου
κάνει εντύπωση στη διατύπωση της ερώτησής σας η καθολικά
αρνητική σας στάση στα θέµατα επιµορφώσεως εκπαιδευτικών.
Ενώ, υποθέτω γνωρίζετε και εσείς, είναι επιστηµονικά τεκµηριω-
µένο και πανθοµολογούµενο πως η διαρκής επιµόρφωση είναι κι-
νητήριος µοχλός και βασική προϋπόθεση για την επαγγελµατική
ανάπτυξη των εκπαιδευτικών και την αποτελεσµατικότητα της εκ-
παιδευτικής διαδικασίας. 

Όσον αφορά, τέλος, εµάς το Υπουργείο Παιδείας, σας θυµίζω
ότι έχουµε προχωρήσει ήδη σε είκοσι τέσσερις χιλιάδες οκτακό-
σιους τριάντα επτά διορισµούς µετά από πολλά χρόνια που δεν
είχε διοριστεί κανένας, µε πέντε χιλιάδες εννιακόσιους είκοσι
εννέα για πρώτη φορά στην ειδική αγωγή και συνεχίζεται µε τη
διαρκή επένδυση στο εκπαιδευτικό προσωπικό. Μέρος αυτής
είναι και οι επιµορφώσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 9ο Γυµνάσιο Καλλιθέας, το δεύτερο τµήµα. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την όγδοη µε αριθµό 667/3-4-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άµεσα να ιδρυ-
θούν και να λειτουργήσουν τα αναγκαία τµήµατα ένταξης, ώστε
να καλυφθούν οι ανάγκες όλων των µαθητών µε ειδικές εκπαι-
δευτικές ανάγκες».

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επικεντρώνοµαι σήµερα στα τµήµατα ένταξης

λέγοντας από την αρχή ότι το τµήµα ένταξης, αυτός ο θεσµός
αποτελεί φυσικά µια πολύ σηµαντική ειδική, εκπαιδευτική, υπο-
στηρικτική δοµή. Μέσα στο γενικό σχολείο είναι ενταγµένη αυτή
η δοµή, η οποία υποστηρίζει µαθητές µε ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες µε ή και χωρίς γνωµάτευση. 

Παρ’ όλα αυτά, παρά τη σπουδαιότητα, δηλαδή, αυτής της
δοµής και την αποδεδειγµένη ωφελιµότητά της, µε ευθύνη όλων
των κυβερνήσεων τόσο η ίδρυση όσο και η λειτουργία των τµη-
µάτων ένταξης βρίσκονται πάρα πολύ πίσω από τις πραγµατικές

ανάγκες και αφήνουν έτσι πολλούς µαθητές στην κυριολεξία
αβοήθητους. 

Είναι χαρακτηριστικό, γι’ αυτό και αποδεικτικό ότι ακόµα και
αυτό το στοιχειώδες δίκτυο των τµηµάτων ένταξης στην πρωτο-
βάθµια εκπαίδευση που υπάρχει συρρικνώνεται δραµατικά στην
επόµενη βαθµίδα της εκπαίδευσης, τη δευτεροβάθµια. 

Εδώ πρέπει να σας πω ότι µε στοιχεία του 2019 από τα τρεις
χιλιάδες εξακόσια τρία τµήµατα ένταξης που λειτουργούσαν τότε
συνολικά στην εκπαίδευση τα δύο χιλιάδες εννιακόσια είκοσι δύο
ήταν στην πρωτοβάθµια και µόνο τα εξακόσια ογδόντα ένα ήταν
στη δευτεροβάθµια, λιγότερο και από το ένα πέµπτο. 

Οι δυσκολίες, όµως, αυτών των παιδιών κατά τη διάρκεια της
µετάβασής τους από τη µία βαθµίδα στην άλλη παραµένουν,
καθώς η παιδαγωγική και η επιστηµονική στήριξη που λαµβάνουν
στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση αµβλύνει µεν, αλλά δεν εξαλείφει
τις δυσκολίες που έχουν αυτά τα παιδιά. Εποµένως πρέπει να δε-
χθούν ίση, αν όχι µεγαλύτερη, στήριξη και στη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση. 

Ωστόσο, το µόνο που προβλέπεται γι’ αυτά τα παιδιά στη δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση είναι µια προφορική εξέταση. Κι αυτή µε
πάρα πολλούς κόφτες και προϋποθέσεις, που ναι µεν διευκολύνει
τον µαθητή ασφαλώς -είναι µια χρήσιµη διαδικασία-, όµως δεν
τον στηρίζει µε την έννοια της βελτίωσης σε σχέση µε τις µαθη-
σιακές δυσκολίες που ενδεχοµένως αντιµετωπίζει. 

Εδώ πρέπει να πούµε, κύριε Υπουργέ, ότι το περασµένο καλο-
καίρι ως ΚΚΕ είχαµε επανακαταθέσει µία ερώτηση, ζητώντας τη
µαζική ίδρυση τµηµάτων ένταξης, καθώς υπήρχαν και υπάρχουν
επτακόσιες πενήντα θετικές γνωµοδοτήσεις και αποφάσεις των
δήµων για την ίδρυσή τους. Ξέρετε πόσα ιδρύθηκαν; Σαράντα!
Επτακόσια πενήντα ζητήθηκαν, σαράντα ιδρύθηκαν. Καταλαβαί-
νετε ότι είναι όχι απλώς πίσω, είναι δραµατικά πίσω από τις ανά-
γκες. Και τη φετινή σχολική χρονιά εκατοντάδες τµήµατα ένταξης
δεν λειτούργησαν λόγω έλλειψης προσωπικού. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα σκοπεύετε να λά-
βετε εσείς και η Κυβέρνησή σας, ώστε να ιδρυθούν και να λει-
τουργήσουν όσα τµήµατα ένταξης χρειάζονται για να καλυφθούν
οι ανάγκες σε όλη τη χώρα και, βεβαίως, να προσληφθεί όλο το
αναγκαίο -επαναλαµβάνω τη λέξη- µόνιµο εκπαιδευτικό προσω-
πικό -γιατί όλα τα παιδιά, αλλά πολύ περισσότερο αυτά τα παιδιά,
χρειάζονται ένα σταθερό παιδαγωγικό περιβάλλον-, ώστε τα τµή-
µατα ένταξης να λειτουργήσουν επιτέλους µε τους σωστούς
όρους και µε την έναρξη της σχολικής χρονιάς. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, θέλω να πιστεύω ότι όλοι σε αυτή την Αί-

θουσα, και ιδίως εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, είµαστε ευαίσθητοι
όσον αφορά στη συνεκπαίδευση µαθητών και µαθητριών µε ανα-
πηρίες και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. Και αυτή επιτυγχάνεται
µέσα από τα τµήµατα ένταξης αλλά και τον θεσµό της παράλλη-
λης στήριξης σε όλες τις σχολικές µονάδες της γενικής και της
ειδικής εκπαιδεύσεως. 

Μπορώ να σας πω ότι αυτό το θέµα µε ενδιαφέρει προσωπικώς
πολύ, διότι είχα την τιµή το 2008, όντας Ειδικός Γραµµατέας για
τη Διαπολιτισµική Εκπαίδευση, να έχω εισηγηθεί τις σχετικές δια-
τάξεις των άρθρων 6, 8 και 34 του ν.3699 του 2008, οι οποίες είναι
βασικές για την ίδρυση αυτών των τµηµάτων εντάξεως και παρα-
µένουν ακόµη και σήµερα εν ισχύι. 

Στο πλαίσιο αυτών των διατάξεων, αλλά και νεότερων, όπως
του άρθρου 53 του ν.4823 του 2021, εκδόθηκε εγκύκλιος υποβο-
λής συγκεκριµένων προτάσεων για την ίδρυση τµηµάτων εντά-
ξεως σε δηµόσιες σχολικές µονάδες πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης, γενικής και ειδικής επαγγελµατικής κα-
τεύθυνσης, από τις 27 Απριλίου του 2021. 

Στην εγκύκλιο αυτή τέθηκαν όλες οι αναγκαίες διαδικασίες, πα-
ράµετροι και συνισταµένες, προκειµένου να εξακριβωθούν και να
αποτυπωθούν οι ανάγκες των µαθητών που χρειάζονται υποστή-
ριξη από τµήµατα ένταξης. Απαραίτητη προϋπόθεση είναι να
υπάρχουν τουλάχιστον τρεις µαθητές και σχετική πρόταση από
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διαγνωστική υπηρεσία. 
Δεύτερο σηµείο, οι τοπικές συνθήκες κάθε περιοχής σε σχέση

µε ήδη ιδρυµένα τµήµατα εντάξεως. Τρίτο σηµείο, η χιλιοµετρική
απόσταση ανάµεσα στις σχολικές µονάδες που έχουν µαθητές
που έχουν ανάγκη να στηριχθούν από τµήµατα εντάξεως. Τέ-
ταρτο σηµείο, ο συνολικός αριθµός µαθητών κάθε σχολικής µο-
νάδας. Και τελευταίο σηµείο, η δυνατότητα ή µη διαθέσιµου
χώρου για το τµήµα εντάξεως. 

Τα παραπάνω εισήχθησαν στο πληροφοριακό σύστηµα «mys-
chool», προκειµένου να δοθεί επιπλέον η δυνατότητα στους πε-
ριφερειακούς διευθυντές εκπαίδευσης να προτείνουν και εκείνοι
µε τη σειρά τους την ίδρυση τµηµάτων εντάξεως στην περίπτωση
που είχαν επιπλέον προτάσεις. 

Για την επεξεργασία των αιτηµάτων που υπεβλήθησαν, πέραν
του τυπικού ελέγχου των αιτούµενων δικαιολογητικών, η αρµόδια
υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας προχώρησε και σε ποιοτικό
έλεγχο, σύµφωνα µε τα ισχύοντα. Και σύµφωνα µε την παραπάνω
διαδικασία, ολοκληρώθηκε η σχετική ίδρυση τµηµάτων µε την
ΚΥΑ υπ’ αριθµόν 149773 «Ίδρυση τµηµάτων ένταξης σε δηµόσιες
σχολικές µονάδες τυπικής δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, γενικής
και επαγγελµατικής κατεύθυνσης». 

Επίσης, έχει ολοκληρωθεί η επεξεργασία των αιτηµάτων για
ίδρυση τµηµάτων εντάξεως στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση, δη-
µοτικά και νηπιαγωγεία, µε γνώµονα τα παραπάνω αναφερθέντα
και έχουν προωθηθεί προς το Υπουργείο Οικονοµικών τα σχέδια
των σχετικών ΚΥΑ. 

Στη δευτερολογία µου θα σας απαντήσω για τα θέµατα προσ-
λήψεως εκπαιδευτικού προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς δεν τίθεται θέµα ευαισθησίας. Πολιτικό έλεγχο κά-

νουµε τώρα εδώ, δεν συζητάµε µε όρους ψυχολογικούς. Και, εν
πάση περιπτώσει, σε κάθε περίπτωση το κριτήριο της αλήθειας
είναι η ίδια η πράξη και η πραγµατικότητα. 

Σε σχέση µε την εγκύκλιο στην οποία αναφερθήκατε, την έχω
στο χέρι µου. Είναι από τις 27 Απριλίου του 2021. Φυσικά, και την
έχουµε µελετήσει. Όµως, από τότε, κύριε Υφυπουργέ, πέρασαν
δύο χρόνια. Και τι χρόνια; Μέσα στην πανδηµία, όπου αυτά τα
προβλήµατα, που έχουν αυτά τα παιδιά, οξύνθηκαν περισσότερο,
για να µη σας πω ότι δηµιουργήθηκαν και νέα. 

Συνεπώς, µε προθεσµίες οι οποίες έχουν λήξει την προηγού-
µενη διετία, δεν µπορούµε να παρακολουθήσουµε εκπαιδευτικά
ένα φαινόµενο το οποίο εξελίσσεται. Είναι δυναµικό το φαινόµενο
των ειδικών εκπαιδευτικών αναγκών και δεν µπορεί να κρίνεται
ανά διετία και να αντιµετωπίζεται. 

Θα σας πω πολύ συγκεκριµένα πράγµατα, πάρα πολύ συγκε-
κριµένα παραδείγµατα. 

Κύριε Υφυπουργέ, σε όλον τον Δήµο Πειραιά και τον Δήµο Νί-
καιας - Ρέντη λειτουργούν µόνο τρία τµήµατα ένταξης σε κάθε
δήµο. Τρία σε ολόκληρο τον Δήµο Πειραιά! Τα ίδια και στον Κο-
ρυδαλλό και παντού σε όλη τη χώρα. Είναι τµήµατα ένταξης πολύ
πίσω από τις πραγµατικές ανάγκες που υπάρχουν, αλλά και τις
γνωµατεύσεις που δίνουν τα ΚΕΔΑΣΥ. 

Στο Πέραµα, µάλιστα, στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση δεν
υπάρχει ούτε ένα τµήµα ένταξης. Είπατε πριν από λίγο ότι απαι-
τούνται τρία παιδιά για να δηµιουργηθεί ένα τµήµα ένταξης. Εκα-
τόν είκοσι τρία παιδιά, κύριε Υφυπουργέ, µε µαθησιακές δυσκο-
λίες και µε γνωµατεύσεις, παρακαλώ, και µε αξιολογήσεις από
τα Δηµόσια Κέντρα Διεπιστηµονικής Αξιολόγησης και Συµβου-
λευτικής Υποστήριξης, τα λεγόµενα ΚΕΔΑΣΥ, για να φοιτήσουν
σε τµήµα ένταξης. Όχι τρία, αλλά εκατόν είκοσι τρία παιδιά στο
Πέραµα δεν έχουν ούτε ένα τµήµα ένταξης. Πού θα πάνε αυτά
τα παιδιά; Τι θα κάνουν αυτά τα παιδιά και οι οικογένειές τους,
όταν απουσιάζει µε τόσο εκκωφαντικό τρόπο -και απαράδεκτο,
θα συµπλήρωνα εγώ- η κρατική στήριξη και µέριµνα; 

Και να πείτε ότι είναι και λίγοι; Σε όλη την Ελλάδα, σύµφωνα
µε τα επιστηµονικά πορίσµατα και τις µελέτες, αυτοί οι µαθητές
που έχουν αυτές τις ειδικές µαθησιακές δυσκολίες υπολογίζονται
στο 10% περίπου του συνολικού µαθητικού πληθυσµού. 

Άρα στη χώρα µας υπολογίζονται γύρω στις εκατόν σαράντα,

µε δεδοµένο ότι ο αστικός πληθυσµός είναι περίπου ένα εκατοµ-
µύριο τετρακόσιες χιλιάδες. Όµως, οι µαθητές και οι µαθήτριες,
που εντάσσονται σε αυτά τα τµήµατα ένταξης τελικά, όχι µόνο
δεν είναι εκατόν σαράντα χιλιάδες αλλά είναι ούτε καν σαράντα
χιλιάδες, δηλαδή πολύ λιγότεροι ακόµα και από τους µισούς. 

Άρα χιλιάδες µαθητές -µε αυτό το λογικό συµπέρασµα- µε µα-
θησιακές δυσκολίες, ήπιες µεν, αλλά σε κάθε περίπτωση δυσκο-
λίες, παραµένουν αβοήθητοι, χωρίς αξιολογικές εκθέσεις, µε
τους εκπαιδευτικούς να προσπαθούν µόνοι τους να βοηθήσουν
και αυτά τα παιδιά, χωρίς καµµία βοήθεια, µέσα σε υπεράριθµα
τµήµατα, µε αναλυτικά προγράµµατα και βιβλία που δυσκο-
λεύουν, αν όχι υπονοµεύουν το ίδιο το µάθηµα. Προσπαθούν, δη-
λαδή, οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί να καλύψουν το όποιο έλλειµµα,
χωρίς οι περισσότεροι από αυτούς να έχουν την κατάλληλη επι-
στηµονική στήριξη για µια τέτοια ειδική παιδαγωγική παρέµβαση
και δεν γνωρίζουµε πόσο αποτελεσµατικό τελικά µπορεί να είναι
αυτό, παρά τις φιλότιµες, και σε πολλές περιπτώσεις, ηρωικές
προσπάθειες των εκπαιδευτικών.

Εάν εδώ συνυπολογίζουµε και ότι η ίδρυση από µόνη, δηλαδή,
το να ιδρύσεις ένα τµήµα ένταξης δεν σηµαίνει ότι αυτό θα λει-
τουργήσει, γιατί πρέπει αυτό να στελεχωθεί και µε το αναγκαίο
εκπαιδευτικό προσωπικό -µόνιµο λέµε εµείς-, το οποίο εξαρτάται,
βεβαίως, από τους δηµοσιονοµικούς κόφτες, τις προτεραιότητες
και µε εκείνη την απαράδεκτη διάταξη που υπήρχε για την ίδρυση
από τους δήµους των τµηµάτων ένταξης. Αυτό έπρεπε να ανα-
φέρει η απόφαση του κάθε δηµοτικού συµβουλίου ότι, δηλαδή,
δεν προκαλεί επιβάρυνση στον κρατικό προϋπολογισµό και προ-
καλεί επιβάρυνση µόνο στον δηµοτικό προϋπολογισµό. 

Είναι τόσο κακό, δηλαδή, να προκαλείται επιβάρυνση στον
κρατικό προϋπολογισµό, για να ιδρυθούν τµήµατα ένταξης στο
Πέραµα; Δηλαδή, είναι προτιµότερο για τις κυβερνήσεις σας -και
δεν βάζω µόνο εσάς, βάζω και όλες τις προηγούµενες κυβερνή-
σεις- να χρηµατοδοτείτε, παραδείγµατος χάριν µε 50 εκατοµµύ-
ρια κάθε χρόνο, µιας που είναι και τραγικά επίκαιρο, την «Hellenic
Train» για την άγονη σιδηροδροµική γραµµή Αθήνα-Θεσσαλονίκη
-άγονη γραµµή, εάν είναι δυνατόν- και να µη βρίσκετε µερικές χι-
λιάδες ευρώ για να δηµιουργηθούν τµήµατα ένταξης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, δεν ήθελα να µπω στα οικονοµικά, αλλά µιας
που αναφερθήκατε στα οικονοµικά στοιχεία, να σας πω ότι αυτή
τη στιγµή για το σχολικό έτος 2022-2023 τρέχει µέσω του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων η πράξη: «Υποστήριξη ενιαίας
συστηµατικής φοιτήσεως και συµπεριλήψεως στην εκπαίδευση
µαθητών µε αναπηρία ή και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες» µε
προϋπολογισµό -για την ακρίβεια- 60.453.288 ευρώ. Το λέω αυτό,
διότι είπατε ότι δεν δίδονται χρήµατα. 

Να πω επίσης και ένα άλλο σχόλιο, παρ’ ότι είστε συνήθως
πολύ προσεκτικός. Αναφέρθηκα στην ΚΥΑ µε αριθµό 149773 και
είπατε ότι εξεδόθη προ δύο ετών. Εξεδόθη στις 5 Δεκεµβρίου
του 2022, δηλαδή, πριν από περίπου έξι µήνες, µε το ΦΕΚ Β’
6179/2022. Δεν εξεδόθη προ δύο ετών. Με αυτά ιδρύθηκαν τα
τµήµατα εντάξεως στις δηµόσιες σχολικές µονάδες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Με βάση την εγκύκλιο του 2021. Είναι η συ-
νέχειά της.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Όχι, δεν είναι ακριβώς έτσι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όµως αυτό που προκάλεσε αυτή την εγκύ-
κλιο είναι η εγκύκλιος του 2021.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Αυτά βγήκαν βάσει της αρχικής εγκυκλίου
στις 27 Απριλίου του 2021. Τότε ζητήθηκε να κατατεθούν οι προ-
τάσεις και αυτό βγήκε τον Δεκέµβριο 2022. 

Θα πάω τώρα σε κάτι ευρύτερο. Για εµάς η ενίσχυση του αν-
θρώπινου δυναµικού µε µόνιµους διορισµούς -αναφερθήκατε σε
αυτούς, πώς θα στελεχωθούν αυτά τα τµήµατα εντάξεως-
υπήρξε κοµβική και γι’ αυτόν τον λόγο πήραµε την τελευταία τριε-
τία δεκαοκτώ χιλιάδες εννιακόσιους οκτώ µόνιµους εκπαιδευτι-
κούς γενικής εκπαιδεύσεως και τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιους
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ογδόντα εννέα µόνιµους εκπαιδευτικούς ειδικής αγωγής και εκ-
παιδεύσεως σε σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής και εκπαιδεύ-
σεως και τµήµατα εντάξεως, καθώς και χίλια τετρακόσια σαράντα
µόνιµα µέλη ειδικού εκπαιδευτικού και ειδικού βοηθητικού προ-
σωπικού. 

Δεν σταµατάµε, όµως, εδώ. Ήδη, προγραµµατίζοντας για το
επόµενο έτος, έχουµε αποστείλει εγκαίρως στα Υπουργεία Εσω-
τερικών και Οικονοµικών, προκειµένου να εγκριθούν περαιτέρω
µόνιµοι διορισµοί εκπαιδευτικού προσωπικού για το έτος 2023-
2024. Αποτέλεσµα αυτής της ενέργειάς µας είναι η έκδοση απο-
φάσεως από το Υπουργείο Οικονοµικών, για την έγκριση τριών
χιλιάδων επτακοσίων εβδοµήντα δύο θέσεων µονίµων εκπαιδευ-
τικών και µελών ειδικού εκπαιδευτικού και ειδικού βοηθητικού
προσωπικού στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. 

Όσο δε αφορά στις προσλήψεις αναπληρωτών εκπαιδευτικών
για την κάλυψη κενών, τα οποία προκύπτουν κατά τη διάρκεια
του διδακτικού έτους, για την τρέχουσα σχολική χρονιά 2022-
2023, πραγµατοποιήθηκαν µέχρι σήµερα σαράντα οκτώ χιλιάδες
εκατόν ογδόντα τέσσερις προσλήψεις, εκ των οποίων έντεκα χι-
λιάδες τετρακόσιες δεκατρείς µόνο στην ειδική αγωγή στην πρω-
τοβάθµια εκπαίδευση και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση τρεις
χιλιάδες τριακόσιες είκοσι εννέα µόνο στην ειδική αγωγή και επί-
σης οκτώ χιλιάδες διακόσιες είκοσι πέντε προσλήψεις µελών ει-
δικού εκπαιδευτικού και ειδικού βοηθητικού προσωπικού. 

Τέλος, στο πλαίσιο του νέου Προγράµµατος ΕΣΠΑ 2021 - 2027
έχει προβλεφθεί η συνέχεια της δράσεως για την υποστήριξη των
µαθητών µε αναπηρία ή ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες και έχει
αποσταλεί στην αρµόδια ειδική υπηρεσία διαχειρίσεως προς εξει-
δίκευση η εν λόγω δράση για το σχολικό έτος 2023-2024, ούτως
ώστε να προσληφθούν οι απαραίτητοι αναπληρωτές εκπαιδευτι-
κοί και αναπληρωτές ειδικό εκπαιδευτικό και ειδικό βοηθητικό
προσωπικό, για να στελεχώσουν τις σχολικές µονάδες ειδικής
αγωγής και εκπαιδεύσεως. 

Κλείνοντας και επειδή, µάλλον, κύριε Δελή, είναι η τελευταία
ερώτηση που απαντάω υπ’ αυτή την ιδιότητα, σε αυτή τη Βουλή,
παρ’ ότι διαφέρουν ριζικά οι πολιτικές µας θέσεις, θα ήθελα να
σας ευχαριστήσω για το πολύ πολιτισµένο επίπεδο το οποίο δια-
τηρήσατε όλη αυτή την περίοδο στη Βουλή. Ελπίζω να τα πούµε
στην επόµενη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την τελευταία ερώτηση για τη σηµερινή συνε-

δρίαση.
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 645/30-3-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττικής του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Τσίπρα
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Νέος αποκλεισµός
της αµυντικής βιοµηχανίας από µακροχρόνια προγράµµατα κα-
τασκευής και συντήρησης του F-35».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ.
Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.

Ορίστε, κύριε Τσίπρα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για το θέµα της επιλογής των F-35 δεν έχει

υπάρξει συζήτηση στη Βουλή ούτε σκοπεύω να την ξεκινήσω εγώ
σήµερα. Το θέµα της ερώτησης είναι διακριτό. Ερωτάµε, δηλαδή,
µε ποιον τρόπο δροµολογείτε την προµήθεια των F-35. Βλέπουµε
δυστυχώς -και πραγµατικά πέφτουµε από τα σύννεφα- ότι βρι-
σκόµαστε προ ενός ακόµα µεγαλύτερου σκανδάλου από αυτά
που προηγήθηκαν µε τις άλλες µεγάλες συµβάσεις τα τελευταία
τέσσερα χρόνια, όπου ένα κοινό χαρακτηριστικό ήταν η παντελής
απουσία της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας. 

Για να φρεσκάρω λίγο τη µνήµη µας, για το θέµα των φρεγα-
τών και εσείς προσωπικά είχατε δεσµευτεί πριν φτάσουµε στην
επιλογή των Μπελαρά για συµµετοχή των ελληνικών ναυπηγείων
-δεν αναφέροµαι σε κάποιο συγκεκριµένα- και ο κ. Ντόκος, ακόµα
πιο εξειδικευµένα, είχε µιλήσει την άνοιξη του 2021 για 30% ανά-
ληψη κατασκευαστικού έργου από την Ελληνική Αµυντική Βιοµη-
χανία, λέγοντας µάλιστα ότι οτιδήποτε λιγότερο από 30% δεν το
διανοούµαστε. Το αποτέλεσµα ήταν το µηδέν.

Ερχόµαστε τώρα και στα F-35, τα οποία έχουν και µία παρα-
πάνω ιδιαιτερότητα. Θα εξηγήσω γι’ αυτό µετά. Γνωρίζαµε όταν
κατετίθετο η ερώτηση -έχουµε καινούργια δεδοµένα και µετά την
κατάθεση της ερώτησης- ότι δεν έχετε σκοπό να γίνει απολύτως
τίποτα στη χώρα. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι και οι εταίροι του προ-
γράµµατος των F-35 και οι FMS πελάτες που ακολούθησαν παίρ-
νουν ένα µέρος, οποιουδήποτε είδους µέρος, όλες οι χώρες,
µηδεµιάς εξαιρουµένης. Για ό,τι µας αφορά, έτσι κι αλλιώς υπάρ-
χει ζήτηµα υποδοµών, µαζί µε το ζήτηµα της κυβερνοασφάλειας,
έτσι κι αλλιώς υπάρχει ζήτηµα υποστήριξης οπλικών συστηµάτων
συντήρησης κ.λπ. και υπάρχει και η δυνατότητα να πάρουµε συ-
νολικά µέρος στο πρόγραµµα, που σηµαίνει να παράγουµε εδώ
κοµµάτια F-35 που πωλούνται σε άλλες χώρες. 

Αντί αυτού, δεν έχουµε ζητήσει τίποτα και έχουµε πληροφορη-
θεί -διαψεύστε µε αν δεν είναι έτσι- σε έγγραφο της Αµερικανικής
Πρεσβείας για το τι θέλουµε η απάντηση σε όλα είναι όχι. Το ερώ-
τηµα είναι απλό. Έχετε αποφασίσει να αποτελειώσετε την Ελλη-
νική Αµυντική Βιοµηχανία; Η µία ερώτηση είναι αυτή. 

Η δεύτερη ερώτηση είναι: Για αυτά τα ζητήµατα αποφασίζετε
εσείς ή κοµµάτι της πολιτικής ηγεσίας; Εάν ισχύει το δεύτερο,
είναι πολύ λάθος, γιατί είναι ζήτηµα καθαρά πολιτικής ηγεσίας.
Αν είναι να το αποφασίζετε πάλι εσείς, να µας εξηγήσετε τον
λόγο. Θέλω µόνο να συµπληρώσω ένα στοιχείο, να το έχουµε υπ’
όψιν µας, διότι υπάρχει ένα παρελθόν και υπάρχει µέσα µια πρα-
γµατικότητα. Το παρελθόν που έχουµε βιώσει στη χώρα µας είναι
το τραγικό παρελθόν µε τα Μιράζ. Δεν θέλω να επεκταθώ σε τι
κατάσταση βρίσκονταν, ποια ήταν τα επιχειρησιακά και τα λοιπά. 

Όµως, µη βιαστείτε µε αυτό. Επειδή παρελθόν έχουµε που
όλοι αναγνωρίζουµε. Η σύγχρονη πραγµατικότητα είναι ότι και
στις Ηνωµένες Πολιτείες ακόµα µε τα F-35, το ποσοστό επιχει-
ρησιακής ικανότητας είναι γύρω στο 50% κι αν πάµε σε ποσοστό
πλήρους επιχειρησιακής ικανότητας, πέφτει κάτω από 30%. Αυτό
µε την πρόσφατη δήλωση Αµερικανού αξιωµατικού που είναι αρ-
µόδιος για τα ζητήµατα αυτά. Πού; Στις Ηνωµένες Πολιτείες, που
έχουν τα εργοστάσια δίπλα, όλη την παραγωγή δίπλα και µε όλες
τις δυνατότητες που έχει η αµερικανική πολεµική αεροπορία. 

Δηλαδή πάµε να κάνουµε τι ακριβώς; Να πάµε σε τι επιχειρη-
σιακή ικανότητα, για να λέµε ότι έχουµε F-35; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος για
την πρωτολογία του. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν θα µιλήσω ούτε αντλώντας τα στοιχεία µου από την Αµε-
ρικανική Πρεσβεία ούτε από δηλώσεις Αµερικανών αξιωµατού-
χων, όπως κάνει ο συνάδελφος, αλλά από τα στοιχεία που προκύ-
πτουν από το έργο που έχει παραχθεί. 

Και θα χρειαστώ χρόνο, κύριε Πρόεδρε, διότι, αν δεν είχα τί-
ποτα να πω για την εµπλοκή της αµυντικής βιοµηχανίας, της εγ-
χώριας, καθότι µικρή και αµελητέα όπως ισχυρίζεται ο συνάδελ-
φος, θα µπορούσα να τελειώσω σε ένα τρίλεπτο. 

Θα χρειαστώ πολύ χρόνο για να απαριθµήσω όλη τη συµµε-
τοχή της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όταν λέτε πολύ,
πόσο; Έχετε και δευτερολογία, κύριε Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Αφήνοντας και κάποια για τη δευτερολογία, θα σας πω το
εξής: Εξ αρχής πρόθεση αυτής της Κυβέρνησης δεν ήταν µόνο
η εκπόνηση και η υλοποίηση -γιατί είναι διακριτά στάδια και τα
δύο-, που είναι και η τελική παραγωγή έργου ενός µεγάλου εξο-
πλιστικού προγράµµατος για τη συνολική αναβάθµιση των δυνα-
τοτήτων των Ενόπλων Δυνάµεων, που είχαν περιέλθει -οφείλω να
το πω- σε ένα καθεστώς αδράνειας, µε σταδιακή απαξίωση πολ-
λών συστηµάτων µέχρι τώρα. Στο πλαίσιο αυτού του σχεδίου
υπήρχε και µια ικανή συµµετοχή της εγχώριας αµυντικής βιοµη-
χανίας σε όσα από αυτά τα προγράµµατα ήταν δυνατόν. 

Η αφορµή για την ερώτηση συναδέλφου είναι η επικείµενη
δροµολόγηση των επόµενων βηµάτων για την πρόσθεση των F-
35. Ασφαλώς και θα υπάρξει ενηµέρωση. Δεν ξέρω αν θα την
κάνω εγώ. Σίγουρα θα γίνει µετά τις εκλογές από την επόµενη
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κυβέρνηση για το πού έχουµε φτάσει µέχρι τώρα. Σε κάθε περί-
πτωση, όµως, απλά έχουν γίνει κάποιες ενέργειες προκαταρκτι-
κές, δεδοµένου ότι εκπεφρασµένη πρόθεση της Κυβέρνησης
είναι η πρόσθεση του αεροσκάφους πέµπτης γενιάς, σύµφωνα
µε τον συνολικό αµυντικό σχεδιασµό και τη δοµή δυνάµεων, που
κάνει λόγο για σαράντα οχτώ µαχητικά νέου τύπου, δηλαδή πέ-
µπτης γενιάς στην ουσία. 

Αυτή είναι και η πρόθεση των Αµερικανών, όπως διατυπώθηκε
πρόσφατα και από τον Αµερικανό Υπουργό Εξωτερικών των ΗΠΑ
κ. Μπλίνκεν, που είπε ότι θα προχωρήσει. Σε κάθε περίπτωση,
λοιπόν, και σε αυτό το πρόγραµµα η φιλοδοξία και πρόθεσή µας
διατυπωµένη είναι η συµµετοχή της εγχώριας αµυντικής βιοµη-
χανίας, µέσω ενός συστήµατος ή µιας µεθόδου που µένει να απο-
φασιστεί. 

Μόλις χθες ο Γενικός Διευθυντής της Γενικής Διεύθυνσης Αµυ-
ντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων, που κάθεται πίσω µου, απέ-
στειλε επιστολή προς την κατασκευάστρια εταιρεία, όπου ζητεί,
µεταξύ άλλων, να προσδιοριστούν οι ακριβείς όροι συµµετοχής
αυτής της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας. Η Πολεµική Αερο-
πορία, για λόγους περιορισµού του οικονοµικού σκέλους όλου
αυτού του ακριβού προγράµµατος, θέλει να µην επιβαρυνθεί µε
έργα υποδοµής, άρα έργα που θα εκτελεστούν από την εγχώρια
αµυντική βιοµηχανία, που µπορεί αυτή να υλοποιήσει µε χαµηλό-
τερο κόστος κατά την πρόθεσή της και τη δήλωσή της. 

Όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν θα εµπλακεί σε κάποιον βαθ-
µό η εγχώρια αµυντική βιοµηχανία. Μένουν ακόµα πολλά βήµατα
να υιοθετηθούν και πολλές διαπραγµατεύσεις να γίνουν µε την
κατασκευάστρια εταιρεία και φυσικά την αµερικανική κυβέρνηση. 

Να δούµε, όµως, µερικά από όσα έχουν γίνει µέχρι τώρα, που
καταρρίπτουν αυτό το παραµύθι, εν πάση περιπτώσει, που ανα-
µασάτε ως καραµέλα, ότι δεν έχει γίνει τίποτε για την εγχώρια
αµυντική βιοµηχανία µέχρι τώρα. Πολύ γρήγορα θα αναφερθώ,
για ένα λεπτό, και θα πω τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. 

Μόλις χθες τα ΕΑΣ υπέγραψαν συµφωνία µε την περίφηµη
γερµανική εταιρεία «Heckler and Koch» για την ανάθεση του κα-
τασκευαστικού έργου ύψους έως και 50 εκατοµµυρίων στην ΕΑΣ,
στοιχείο της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας η ΕΑΣ. Η συνερ-
γασία της «Naval Group» µε τις εταιρείες της αµυντικής βιοµη-
χανίας. Εκπρόσωποι εταιρειών πάνε και έρχονται στα ναυπηγεία
της εταιρείας στο Λοριάν της Γαλλίας, για να αναζητήσουν και
να βρουν νέες ευκαιρίες στη ναυπήγηση των φρεγατών Μπελαρά
στη Γαλλία. 

Θυµίζω ότι σε αυτό το project έχει ανατεθεί έργο περί το 15%
κατά τους υπολογισµούς σε ελληνικές εταιρείες. Εγώ λέω ας είναι
και λιγότερο, 10% να είναι. Το 10% στα 3 δισεκατοµµύρια είναι 300
εκατοµµύρια, µε πρόχειρα µαθηµατικά στις ελληνικές εταιρείες
που θα αναλάβουν υποκατασκευαστικό έργο για τις Μπελαρά. 

Πριν από λίγο συζητούσαµε τον εκσυγχρονισµό µέσης ζωής
των τεσσάρων φρεγατών κλάσης ΜΕΚΟ και είπαµε ότι αυτός θα
γίνει σε ελληνικά ναυπηγεία. Αυτό δεν είναι συµµετοχή εγχώριας
αµυντικής βιοµηχανίας; Η Ελευσίνα πρόσφατα παρέδωσε -παρά
τις αδράνειες και τις καθυστερήσεις πολλών ετών- τις τελευταίες
δύο τορπιλακάτους στο Πολεµικό Ναυτικό, επειδή ενέτεινε τις
προσπάθειες να παραδώσει αυτά τα δύο πλοία. Και µπράβο
στους εργαζόµενους γι’ αυτό τα δύο τελευταία χρόνια. Αυτό δεν
είναι εµπλοκή του ελληνικού ναυπηγείου; Θα πάρουµε κορβέτες.
Έχουµε πει ότι θα ναυπηγηθούν, εκτός από την πρώτη, γιατί χρει-
άζεται χρόνος τα ναυπηγεία να έρθουν σε θέση να παράξουν
ναυπηγικό έργο, σε ελληνικά ναυπηγεία. Εποµένως από τα τρία
ή τα τέσσερα, αν ασκήσουµε την εναλλακτική, λοιπόν, τα τρία σε
ελληνικά ναυπηγεία. Δεν είναι αυτό εµπλοκή; 

Υποκατασκευαστικό έργο έχει δοθεί στο πρόγραµµα προµή-
θειας τορπιλών βαρέος τύπου. Αυτό το πρόγραµµα των 100 εκα-
τοµµυρίων, που τόσα χρόνια δεν αποφασιζόταν, λες και ήταν
απαγορευτικό ως προς το οικονοµικό ύψος -100 εκατοµµύρια-
να µπει και στον σχεδιασµό προηγούµενων κυβερνήσεων, στην
τετραετία τους, και αυτό θα γίνει από ελληνική εταιρεία. 

Με την πρόσφατη συµφωνία τη διακρατική µε το Ισραήλ για τα
προγράµµατα προµήθειας πυραυλικών συστηµάτων Spike η συµ-
µετοχή των εταιρειών της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας σε
υλικά και υπηρεσίες ανέρχεται σε συνολικό ύψος περίπου 30 εκα-

τοµµυρίων στα τρία προγράµµατα, µε συµµετοχή επίσης στην
παγκόσµια εφοδιαστική αλυσίδα της κατασκευάστριας εταιρείας.
Ο Γενικός Διευθυντής της ΓΔΑΕΕ µόλις ολοκλήρωσε αυτές τις
διαπραγµατεύσεις. 

Κοιτάξτε, στο πουθενά βρισκόταν η Ελληνική Αµυντική Βιοµη-
χανία περίπου το 2019 και πριν. Η ΕΑΒ ήταν πάρκινγκ χαλασµέ-
νων αεροσκαφών. Τώρα υλοποιεί το πρόγραµµα Viper. Αποφα-
σίστηκε επί ΣΥΡΙΖΑ, ναι, έχετε δίκιο. Υλοποιείται όµως και έτσι τα
πρώτα αεροπλάνα άρχισαν να βγαίνουν, αφού ξεπεράστηκαν όλα
τα διαδικαστικά, από το 2020 και µετά. Και πλέον αποδίδει αερο-
πλάνα στην ΕΑΒ, η οποία έχει τα προβλήµατά της, είχε πολλά πε-
ρισσότερα στο παρελθόν, προσπαθεί να αξιοποιήσει τις νέες
προσλήψεις που έγιναν. 

Έχουµε καθυστερήσεις συντήρησης των αεροσκαφών των
υπολοίπων και στο πρόγραµµα του αεροσκάφους αεροναυτικής
συνεργασίας, ναι, αλλά τα προγράµµατα τα κύρια, δηλαδή των
F-16, που βγαίνουν µε συµµετοχή βέβαια της εγχώριας αµυντικής
βιοµηχανίας και µόνο και µόνο το ότι υπάρχει σε εξέλιξη η προ-
σπάθεια εξεύρεσης και συµφωνίας µε στρατηγικό εταίρο, όπως
η «Lockheed Martin», φανερώνει ότι η Ελληνική Αµυντική Βιοµη-
χανία είναι ζωντανή. 

Θα το διαπιστώσετε, όπως το διαπιστώσαµε πριν από δύο χρό-
νια στη νέα έκθεση DEFEA, που θα γίνει αρχές του επόµενου
µήνα, και εκεί το ενδιαφέρον που θα επιδειχθεί και από ξένους
οίκους θα πιστοποιήσει το γεγονός ότι η ελληνική βιοµηχανία όχι
µόνο δεν παράγει για τις Ένοπλες Δυνάµεις, αλλά αρχίζει να απο-
κτά σιγά-σιγά την εξωστρέφεια που της έλειπε όλα αυτά τα χρό-
νια, προκειµένου να αναβαθµίσει περισσότερο τις συνολικές
δυνατότητές της, αλλά και αυτές των Ενόπλων Δυνάµεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε και δευτερολογία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κάτι λίγο θα αφήσω για τη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τσίπρα, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, λυπάµαι που θα το πω,
αλλά, εντάξει, υπάρχουν όρια! Στο ψέµα υπάρχουν όρια. Όταν
έγινε η συµφωνία για τις Μπελαρά, µας λέγατε ότι είναι πενήντα
εταιρείες που θα αναλάβουν υποκατασκευαστικό έργο. Πουθενά
δεν υπήρχαν! Πενήντα εταιρείες προσπάθησαν να έρθουν σε
επαφή, κάποιες υπέγραψαν MOU κ.λπ. και έρχεστε σήµερα και
µας λέτε ότι θα πάρουν όχι 15%, λέει, αλλά 10%, 300 εκατοµµύ-
ρια έργο; Δεν µας το δείχνετε και εµάς ποιο είναι; Εάν είναι 1%,
ζήτηµα είναι! Να είναι 1,02%; Δηλαδή, για 30-40 εκατοµµύρια και
αν! Εάν ισχύει κι αυτό! Μην κοροϊδευόµαστε τόσο άσχηµα! Μας
ακούει ο ελληνικός λαός. 

Το 1% στα 3 δισεκατοµµύρια είναι 30 εκατοµµύρια για τις Μπε-
λαρά . Για τα Ραφάλ µηδέν! Μη µου λέτε για τις πυραυλακάτους
Ελευσίνας των προηγούµενων κυβερνήσεων. Να σας δώσουµε
συγχαρητήρια που δεν κόψατε το πρόγραµµα, δηλαδή;

Να σας ρωτήσω κάτι πιο χοντρό. Γιατί ο κ. Γεωργιάδης πανη-
γυρίζει για το ναυπηγείο Σκαραµαγκά. Δεν υπάρχει αυτή τη στι-
γµή ναυπηγείο Σκαραµαγκά. Κάνετε έναν διαγωνισµό, που δεν
διασφαλίζετε τις θέσεις των εργαζοµένων και, ακόµη χειρότερα,
δεν διασφαλίζετε καν ότι θα παραµείνει ναυπηγείο. Προσέξτε,
ναυπηγείο! Δεν έχει καµµία υποχρέωση ο κ. Προκοπίου να το δια-
τηρήσει ναυπηγείο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα σήµερα. Δη-
λαδή, και ένα κοµµάτι που θα µπορούσε να είναι ναυπηγική αλλά
και αµυντική βιοµηχανία, αυτή τη στιγµή είναι στον αέρα και για
εσάς και για οποιαδήποτε επόµενη κυβέρνηση.

Το πιο βασικό, όµως, είναι ότι δεν απαντήσατε σε αυτό που
σας ρώτησα. Ισχύει ότι έχετε αρνηθεί οποιαδήποτε συµµετοχή
της χώρας σε κατασκευή, υποστήριξη, συντήρηση F-35 και είναι
όλο το πακέτο έξω, που δεν το έχει κάνει καµµία άλλη χώρα απ’
όσες έχουν πάρει F-35; Αυτό είναι το ερώτηµα. Ισχύει, ναι ή όχι;
Και ποιος πήρε την απόφαση; Είναι αυτό σκανδαλώδες; Είναι
πολύ απλά τα πράγµατα. 

Μη µου λέτε ότι θα µας ενηµερώσει η επόµενη κυβέρνηση.
Έχουν δροµολογηθεί κάποιες διαδικασίες, εάν αυτό ισχύει, είναι
παραπληροφόρηση. Γιατί εµείς ξέρουµε ότι αυτό ισχύει. Αρνη-
θήκατε τα πάντα και µάλιστα σε µια λογική «ή όλα ναι ή όλα όχι».
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Και επελέγη το «όλα όχι», δηλαδή ούτε στις υποδοµές ούτε στην
κατασκευή ούτε στη δυνατότητα συντήρησης οπλικών συστηµά-
των, αεροσκαφών κ.λπ.. Είναι τόσο απλό. Και είναι σε ένα αερο-
σκάφος, που στις ίδιες τις Ηνωµένες Πολιτείες έχει πολύ µεγάλα
προβλήµατα σε ό,τι αφορά τη συντήρησή του και γι’ αυτό επιχει-
ρησιακά είναι πολύ χαµηλά τα ποσοστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον λόγο
στον κύριο Υπουργό, έχω να κάνω µία ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκατέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Αστυπάλαιας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Καλώς ήρθατε, παιδιά, στην Αίθουσα, την τελευταία µέρα
ίσως, αλλά σε µία πολύ ενδιαφέρουσα εδώ συζήτηση στο πλαίσιο
του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Σπεύδω να πω αµέσως ότι, εάν, κύριε συνάδελφε, επιδείκνυε
η κυβέρνησή σας τον ίδιο ζήλο που επιδεικνύετε εσείς περί τα
εξοπλιστικά, όταν ήταν στα πράγµατα, θα είχαν γίνει και δύο-τρία
παραπάνω από το µόνο πρόγραµµα που αποφασίσατε, αυτό των
αεροσκαφών ναυτικής συνεργασίας, των P-3B, που πελαγοδρο-
µεί εκεί στην ΕΑΒ, ύψους 500 εκατοµµυρίων. Θα είχατε πάρει, ας
πούµε, θα είχατε προτεραιοποιήσει 100 εκατοµµύρια, για να πά-
ρετε καινούργιες τορπίλες για τα σύγχρονα υποβρύχια. Ούτε
αυτό το κάνετε. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, επειδή κάνατε λόγο για ψέµατα, όλα
αυτά που σας είπα σας φάνηκαν ψευδή; Ακόµα και στην πρό-
σκτηση των Ραφάλ…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Τα 300 εκατοµµύρια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Α, τα 300 εκατοµµύρια. Θα σας κάνω έναν πρόχειρο υπο-
λογισµό, µε συντηρητική πρόβλεψη, για τη συµµετοχή της EABI
στο πρόγραµµα ναυπήγησης των Μπελαρά, το οποίο έχει δρόµο
ακόµα. Δεν τελείωσαν όλα και, όπως καταλαβαίνετε, προστίθε-
νται πολλά στάδια, όσο προχωράει η διαδικασία προσαρµογής
συστηµάτων ένα-ένα και πολλά σταδιακά στα πλοία, µέχρι αυτά
να αρχίσουν να αποδίδονται από το ’25 και µετά.

Είχα πει συντηρητικά ότι η πρόβλεψη δεν είναι 15%, που είναι
στο επίσηµο έγγραφο της ΓΔΑΕΕ, το κάνω εγώ 10%, είναι 300
εκατοµµύρια. Αν το κάνω 5%, είναι 150 εκατοµµύρια. Αυτή, όµως,
είναι µια συµµετοχή. Θα το δούµε στην πορεία. Μη σπεύδετε να
πείτε ότι πρόκειται για ψέµατα. Ακόµα και στην πρόσκτηση των
Ραφάλ ήρθε εκ των υστέρων η κατασκευάστρια εταιρεία. Γιατί
πήγαµε γρήγορα και χωρίς αρχική συµµετοχή της ΕΑΒΙ, σε αυτή
την πρόσκτηση; Γιατί τα θέλαµε όσο το δυνατόν πιο γρήγορα γι-
νόταν και πήραµε τα πρώτα µεταχειρισµένα που διάλεξαν οι Γάλ-
λοι για εµάς -βεβαίως, µε όρους που ικανοποίησαν την Πολεµική
Αεροπορία- µέσα σε έναν χρόνο από την υπογραφή της σύµβα-
σης. Ένα παγκόσµιο ρεκόρ ίσως, σίγουρα πανελλήνιο. 

Στην πορεία ήρθε η «DASSAULT», αφού υπήρχε η πρόβλεψη
στην αρχική σύµβαση ότι θα µπορούσε να εµπλακεί η εγχώρια
αµυντική βιοµηχανία σε όρο της σύµβασης που είχαµε υπογρά-
ψει τον Ιανουάριο του 2021, αν δεν κάνω λάθος, µε τους Γάλλους
και προσέφερε υποκατασκευαστικό έργο, δηµιουργώντας κάποια
κτήρια υποδοµής στην Τανάγρα -και αυτό µε συµµετοχή της
ΕΑΒΙ- ύψους 30 εκατοµµυρίων ευρώ. Άρα και στα Ραφάλ -για τα
οποία ακούσαµε πολλά για την πλήρη απουσία- συµµετείχε η εγ-
χώρια αµυντική βιοµηχανία, έστω σε κάποιον βαθµό. Για τα υπό-
λοιπα προγράµµατα σας είπα.

Τώρα, για τα F-35. Κοιτάξτε, µίλησα για την επιστολή που
έστειλε µόλις χθες ο Γενικός Διευθυντής ΓΔΑΕΕ, διά της οποίας
ζητεί τη συµµετοχή της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας. Η Πο-
λεµική Αεροπορία, δηλαδή το αρµόδιο Γενικό Επιτελείο, ζήτησε

να επισπεύσουµε. Έστειλε, δηλαδή, το letter of request, όπως
προβλέπεται στη διαδικασία, και αναµένεται η απάντηση σε αυτό
µέσα στην άνοιξη. Δεν ξέρω αν θα είναι µέσα σε αυτόν τον µήνα
ή τον άλλο, σύντοµα πάντως, ζητώντας τα αεροπλάνα. 

Δεν έγινε λόγος για κανενός τύπου αντισταθµιστικό και ξέρω
πάντα ότι σε αυτές τις περιπτώσεις υπάρχουν αυτοί -συγκεκρι-
µένα συµφέροντα είναι- που θα ήθελαν να γίνει και πρόβλεψη για
αυτά. Από εκεί και πέρα, όµως, δεν σηµαίνει αυτό ότι δεν ζητή-
θηκε η εµπλοκή της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας διά της επι-
στολής του Γενικού Διευθυντή της ΓΔΑΕΕ, η οποία απεστάλη στη
«LOCKHEED MARTIN» µόλις χθες. 

Δεν ξέρω αν αυτό σηµαίνει ένταξη στο πρόγραµµα συµπαρα-
γωγής, µάλλον αυτό το ζήτηµα έχει κλείσει -είναι λίγες οι χώρες
οι οποίες µετέχουν σε αυτό-, αλλά ξέρω ότι σε άλλες χώρες, µετά
από συζητήσεις που έγιναν, επελέγησαν εταιρείες της εγχώριας
αµυντικής βιοµηχανίας, οι οποίες πήραν κάποιο µικρό υποκατα-
σκευαστικό έργο. 

Το σίγουρο είναι ότι δεν θα υπάρξει µια διανοµή έργων από
εδώ και εκεί, χωρίς αυτά να έχουν κοστολογηθεί επακριβώς µέχρι
το τελευταίο ευρώ, µε όρους γαλαντοµοσύνης, µε όρους που εν-
δεχοµένως υπήρχαν στο παρελθόν. Γιατί αυτά τα χρήµατα -αυτά
που θα στοιχίσει αυτό το ακριβό project- πρόσκτησης του αερο-
σκάφους πέµπτης γενιάς είναι χρήµατα που προέρχονται από το
υστέρηµα του ελληνικού λαού και νοµίζω ότι πρέπει να σεβα-
στούµε αυτό και να περιορίσουµε το πρόγραµµα ακριβώς σε
αυτά που χρειάζονται για να υλοποιηθεί, αλλά κάνοντας παράλ-
ληλα γνωστή προς όλους την πρόθεσή µας ότι στην πορεία θα
θέλουµε και εµπλοκή της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας όπου
µπορεί να παράξει έργο.

Κλείνοντας, είναι γνωστά τα προβλήµατα που είχαν τόσα χρό-
νια τα ναυπηγεία. Προβλήµατα είχαν, επενδυτές δεν είχαν. Και
σήµερα έχουν προβλήµατα, αλλά έχουν και επενδυτή µπροστά.
Η ασφαλής πρόβλεψη για αυτό είναι ότι ο επενδυτής ο οποίος
µπαίνει σε κάποιο ναυπηγείο, προφανώς µπαίνει για να το µετα-
τρέψει σε λειτουργικό ναυπηγείο και όχι νεκροταφείο ελεφάντων
ή χώρο όπου καθυστερούν πάρα πολύ τα προγράµµατα. Και
ιδίως όταν αυτό έχει να κάνει µε το Πολεµικό Ναυτικό, αυτό έχει
δυσµενή επίπτωση στις δυνατότητες του Πολεµικού Ναυτικού. 

Τα ναυπηγεία αυτά θα αναλάβουν ναυπηγικό έργο, ιδίως όταν
ξέρουµε τι δουλειές έρχονται µπροστά, τι project, εκσυγχρονι-
σµός φρεγατών, ναυπήγηση κορβετών, συντήρηση υποβρυχίων,
συντήρηση λοιπών πλοίων του στόλου. Αυτά δεν είναι ικανό έργο
όσον αφορά το Πολεµικό Ναυτικό µόνο, δεν µιλάω για την προ-
σέλκυση άλλων εργασιών από τον εφοπλιστικό χώρο, που θα
µπορούσε να γίνει µετά από πάρα πολλά χρόνια απραξίας και τις
αιτίες τις γνωρίζουµε καλά, τουλάχιστον οι περισσότεροι εδώ σε
αυτή την Αίθουσα που έχουν ασχοληθεί µε τα ναυπηγεία. 

Εκεί που δεν υπήρχε τίποτα, τώρα υπάρχει προοπτική. Η προ-
οπτική δεν θα προκύψει από τη µια µέρα στην άλλη, από τον έναν
µήνα στον άλλο, όµως έχει δροµολογηθεί η λύση και στα δύο
ναυπηγεία. Εποµένως αυτό, ναι, µπορούµε να πούµε ότι αποτελεί
επιτυχία αυτής της Κυβέρνησης και πρέπει να το πιστωθεί. Στην
πορεία θα επιλυθούν και όλα τα επιµέρους προβλήµατα. Επεν-
δυτές, όµως, υπάρχουν, άρα θα υπάρξουν και ναυπηγεία ως από-
τοκος αυτών των επενδύσεων, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Ολοκλήρωσα -και ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρό-
εδρε- για την εγχώρια αµυντική βιοµηχανία και βέβαια τη ναυπη-
γοεπισκευαστική βιοµηχανία.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στο σηµείο αυτό,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 12.51’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα
10 Απριλίου 2023 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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